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آیت الله نوری همدانی:

باید نتیجه خدمت رسانی و اقدامات 
در زندگی و سفره مردم نمایان باشد

انتقاد از سختی معیشت مردم، گرانی مسکن و پایین بودن ارزش پول ملی

فرشاد مومنی، اقتصاددان: 

 معیشت  را درست کنید، مردم خودشان بچه دار می شوند

از سختی معیشت مردم،  انتقاد  با  تقلید شیعیان  مرجع 
گرانی مسکن و پایین بودن ارزش پول ملی گفت : باید خدمت 
رسانی و اقدامات در این زمینه در زندگی و سفره مردم نمایان 

باشد. متأسفانه گرانی مسکن و بالا بودن اجاره بها یکی از 
چه  هر  مسکن  متولیان  باید  است  شده  مردم  دغدغه های 

سریع تر تصمیم و تمهیدات لازم برای رفع مشکلات ...

1

شهردار قم گفت: همزمان با فرارسیدن ایام محرم ۳ هزار 
فعال زیست محیطی و پاکبان در قم به منظور نشان دادن 
ارادت خود به اهل بیت)ع( ، پاکسازی محیط زیست شهری 

مذهبی  هیات های  عزاداری  برای  مناسب  فضای  ایجاد  و 
آماده هستند. سید مرتضی سقاییان نژاد روز دوشنبه در نود 
چهارمین جلسه شورای اسلامی شهر قم بیان کرد:  هر سال...
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۱۶۵ مسجد در قم ملزومات عزاداری دریافت می کنند

  

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با بیان اینکه عزاداری ها و هیأت گردانی ها 
وقتی ارزش و اعتبار دارد که هویت داشته باشند، افزود: پیام، پرچم و برنامه های هیأت 
باید نشان دهنده هویت آن باشد و این هویت باید حسینی و عاشورایی باشد. آیت الله 
بنا  ما  اینکه  بیان  با  قم  استان  مذهبی  های  در گردهمایی هیأت  سیدمحمد سعیدی 
نیست از نظر رفتاری به گونه ای رفتار کنیم که کسی هویت ما را متوجه نشود، ابراز کرد: 
امام حسین)ع( از ابتدای حرکتشان خود و دودمانشان را معرفی کردند، راه، هدف و 
صف بندی خود را مشخص کردند و فرمودند مرگ با عزت بهتر از زندگی با ذلت است و...

 برنامه هیات های عزاداری قم به مناسبت ماه محرم اعلام شد و عزاداران حسینی 
از سه شنبه و چهارشنبه هفته جاری مصادف با آغاز ماه محرم میهمان روضه حضرت 
اباعبدالله الحسین)ع( خواهند بود. براساس این گزارش، ماه های محرم و صفر در قم 
شور و حال خاصی دارد به طوری که این شهر در روزهای تاسوعا و عاشورا میزبان خیل 
عظیم عزاداران از اقصی نقاط کشور است. همه مردم از پیر و جوان و حتی کودکان و 
نونهالان تمام تلاششان را می کنند تا برنامه های ماه محرم در قم به صورت باشکوهی 

برگزار شود. تکایا، هیات ها، مساجد و اماکن مذهبی چون حرم مطهر حضرت ...

آیت الله سعیدی: 
هویتهیاتهایعزاداریبایدحسینیوعاشوراییباشد

گزارشی از برنامه های هیات مذهبی قم در ماه محرم ؛
درضیافتحسینیامسالمهمانکدامهیاتدرقمباشیم؟
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چهارباغ٬ نخستین باغ آپارتمان استان قم با سرمایه ای معادل 1200میلیارد 
تومان احداث می شود.

مدیرعامل گروه ساختمانی ایرابن از آغاز مراحل اجرایی کلان پروژه باغ آپارتمان 
چهارباغ در ایرابن خبر داد و با اشاره به مشخصات فنی و اجرایی این پروژه گفت: 
این پروژه 230 واحدی برای نخستین بار در استان، در یکی از بهترین مناطق 
پردیسان و در مجاورت خانه مهندس طراحی و در مراحل آغازین عملیات اجرایی 

است. 
محمد حسین میرزائی روزدوشنبه در جمع خبرنگاران  از سابقه ورود هیئت 
مدیره گروه ساختمانی ایرابن به صنعت ساختمان از سال 1381 خبرداد و گفت 
در راستای ارائه خدمات طراحی، نظارت و اجرای پروژه های ساختمانی در سال 
1390 شرکت با نام نیارش گستر در استان یزد به ثبت رسید. در سال 1391 گرید 
انبوه سازی از وزارت راه و شهرسازی را دریافت نمود و اقدام به ساخت پروژه های 

مختلف در بافت تاریخی و جدید استان یزد نمود. 
قالب  در  پرطرفدار  بسیار  و  شاخص  پروژه  دو  مجری  شرکت،  این  افزود  وی 
واحدهای همسایگی در بافت تاریخی یزد از منظر ارتقای سطح کیفیت زندگی 

بوده است.
رویکرد کیفیت محور به صنعت ساختمان در ایرابن 

مدیرعامل گروه ایرابن به افتتاح شعبه استان قم این گروه در سال 97 اشاره کرد 
و افزود: ایرابن فعالیت های خود در استان را با نگاه ویژه به طراحی و اجرای پروژه 

هایی با سطح کیفی بالا و با استانداردهای خاص  آغاز نمود. 
وی یکی از اصلی ترین دغدغه های مدیران این مجموعه را اجرای ساختمان 
هایی برای زندگی بهتر مردم معرفی نمود و گفت: یکی از آسیب های انبوه سازی 
و پروژه های ساختمانی در شهر قم عدم توجه کافی به کیفیت است و افزود: در 
همین راستا در سال 1400 تصمیم گرفتیم تا فعالیت های شرکت را در راستای 
احداث پروژه های کیفی در شهر قم توسعه دهیم و با ثبت برند ایرابن در سال 

1401، فصلی نو در فعالیت های فنی و مهندسی شرکت رقم خورد. 
آرامش و اطمینان ارزش های فراموش شده در صنعت ساختمان 

وی با تاکید بر اینکه ایجاد آرامش و اطمینان در صنعت ساختمان ارزشهای اصلی 
ایرابن هستند گفت در سال های اخیر اعتماد مردم به صنعت ساختمان کاهش 
یافته است به همین دلیل ما رسالت خود را تحقق این ارزش ها و ایجاد حس آرامش 

و اطمینان در صنعت ساختمان تعریف کردیم . 
طراحی و اجرای اولین باغ آپارتمان استان قم 

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به طراحی کلان پروژه باغ آپارتمان 
چهارباغ در شرکت ایرابن، مشخصات فنی و اجرایی این پروژه را مورد توجه قرار داد 
و گفت: این پروژه 230 واحدی در یکی از بهترین مناطق پردیسان  و برای نخستین 

بار در استان، در مجاورت خانه مهندس طراحی و آماده اجرا شده است.  
مهندس میرزائی ادامه داد: ساخت باغ آپارتمان ها برای داشتن مزیت خانه های 
ویلایی است و با همین رویکرد توجه به خواست ها و نیازهایی که ریشه در حواس 
انسان دارد همچون حس معنویت، حس امنیت، حس دلبازی فضا، حس غرور، 
حس شادی و نشاط و... از جمله اهداف اصلی پروژه است و در این راستا امکاناتی 
همچون حیاط های آپارتمانی، سونا و جکوزی های اختصاصی، مسیر تندرستی، 
3 هزار مترمربع باغ مرکزی، روف گاردن، سالن تشریفات برای میهمانی ها، خانه 
بازی کودک، سالن گیمینگ، سیستم سرمایشی و گرمایشی مرکزی چیلر فنکوئل 

و ضمانت 5 ساله تعمیر و نگهداری برای کل ساختمان در نظر گرفته شده است.
وی با تاکید بر اینکه برای رعایت کیفیت زندگی در این پروژه شرکت ایرابن در پنج 
سال ابتدایی بهره برداری پروژه، تعمیر و نگهداری ساختمان را خود بر عهده می 
گیرد اظهار کرد: متراژ واحدهای این پروژه از 110 مترمربع تا 250 مترمربع است و 
ویژگی خاص این پروژه این است که واحدهای آپارتمان به صورت ویلایی آپارتمانی 
با تراس گاردن های بزرگ طراحی شده است.  مدیرعامل گروه ساختمانی ایرابن با 
بیان اینکه طراحی و اجرای این پروژه با گردهم آمدن بهترین تیم فنی و مهندسی 
و اجرایی انجام شده است بیان کرد: یکی از دغدغه های مردم در خرید واحدهای 
آپارتمانی این است که در هر طبقه چند واحد در مجاورت آنها قرار دارد و در راستای 
رفع همین دغدغه، طراحی پروژه در طبقات به صورتی انجام شده که واحدها کاملا 
حس تک واحدی بودن را بدهند.  وی اضافه کرد: این پروژه در عرصه ای به متراژ 
8 هزار و 400 مترمربع و زیربنای کل با متراژ 56 هزار مترمربع  احداث می شود که 

36 هزار مترمربع آن بنای مفید و 20 هزار مترمربع آن مشاعات است. 
مهندس میرزائی هدف از اجرای این پروژه در منطقه پردیسان را عمل به رسالت 
ایرابن که ایجاد آرامش و اطمینان در صنعت ساختمان است دانست و گفت: در 
حال حاضر گودبرداری پروژه انجام شده و آماده اجرای عملیات سازه است و طبق 

برنامه زمان بندی ظرف سه سال تکمیل و به بهره برداری خواهد رسید.

با سرمایه  گذاری بالغ بر ۱200میلیارد تومان؛

 چهارباغ،نخستین باغ آپارتمان استان قم احداث می شود

در آستانه ماه محرم صورت گرفت :

تکریم از 5 میاندار هیأت مذهبی در قم

با سرمایه  گذاری بالغ بر 
۱200میلیارد تومان؛

چهارباغ،نخستینباغ
آپارتماناستانقم
احداثمیشود



سه شنبه-27 تیر ماه 1402-    سال بیست  وششم -   شماره 25769 اخبار

آیت الله نوری همدانی:

باید نتیجه خدمت رسانی و اقدامات
در زندگی و سفره مردم نمایان باشد

مرجع تقلید شیعیان با انتقاد از سختی معیشت مردم، گرانی مسکن و پایین بودن ارزش 
پول ملی گفت : باید خدمت رسانی و اقدامات در این زمینه در زندگی و سفره مردم نمایان 
باشد. متأسفانه گرانی مسکن و بالا بودن اجاره بها یکی از دغدغه های مردم شده است 
باید متولیان مسکن هر چه سریع تر تصمیم و تمهیدات لازم برای رفع مشکلات مسکن و 

مسائل پیرامون آن داشته باشند
الله حسین نوری همدانی، در دیدار حجت الاسلام والمسلمین عبدالحسین  آیت 
خسروپناه دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی، ضمن اشاره به جایگاه ویژه این شورا در 
اعتلا و پیشبرد اهداف و آرمان های انقلاب اسلامی و کشور، به بیان رهنمودهایی جهت 

تبیین و باز ترسیم اهداف این شورا پرداختند.
وی تصریح کردند: سلطه فرهنگی یکی از ابزارهای مهم استکبار جهانی برای استثمار 
ملت ها می باشد، از این رو باید در عرصه های مختلف فرهنگی شاهد تلاش و فعالیت های 

مضاعف و تحول در محتوای فرهنگی باشیم.
آیت الله نوری همدانی در ادامه افزود: بسیاری از غرب زده ها تلاش می کردند اسلام را 
عامل عقب افتادگی جوامع اسلامی عنوان کنند، اما در سایه انقلاب و عمل به اسلام این 
همه پیشرفت های چشمگیر در عرصه های حاصل شده است، از این رو بیان الگوهای 

مناسب و ترویج سبک زندگی اسلامی یکی از مهم ترین وظایف مسئولان امر است.
برخورد با بی حجابی از صدا و سیما و نظام اداری آغاز شود

انتقاد از برخی  با  وی ترویج بی حجابی را یکی از مظاهر خلاف اسلام دانسته و 
برنامه های صدا و سیما به این موضوع اشاره داشت و گفت: بر طبق آیه شریفه 59 
سوره احزاب، در قدم اول در برخورد با بی حجابی باید از صدا و سیما و به طور کل از 
بدنه دولت و نظام اداری کشور آغاز شود. این پذیرفته نیست که ما در جامعه به مردم 
تذکر دهیم و برخورد کنیم، اما وضع حجاب بعضی از برنامه های صدا و سیما و ادارت 

به شکل دیگری باشد.
آیت الله نوری همدانی در ادامه افزود: حکم وجوب حجاب مشخص است و ما مسئولیت 
داریم این پوششی را که اسلام لازم دانسته رعایت کنیم، اما باید توجه داشت حجاب و 
عفاف دو مقوله متفاوت هستند و نباید این دو با یکدیگر خلط و اشتباه گرفته شود، چرا 
که خیلی ها شاید به جهت بی اطلاعی حجاب نداشته باشند، اما عفاف دارند. باید توجه 

داشت ترویج فرهنگ حجاب با آگاهی بخشی و بیان صحیح همراه باشد.
این مرجع تقلید در بخش دیگری از سخنان خود با بیان فرازهایی از نامه حضرت 
امیرالمومنین )علیه السلام( به مالک اشتر و تعبیر آن حضرت از مردم به عنوان عمود 
خیمه اسلام، به فشار اقتصادی حاکم بر جامعه خصوصاً اقشار ضعیف اشاره نمودند و بر 

لزوم اتخاذ تصمیمات و تمهیدات لازم جهت رفع این گونه مسائل تأکید نمود.
انتقاد از سختی معیشت مردم، گرانی مسکن و پایین بودن ارزش پول ملی

حضرت آیت الله نوری همدانی با انتقاد از سختی معیشت مردم، گرانی مسکن و پایین 
بودن ارزش پول ملی تصریح کرد: باید خدمت رسانی و اقدامات در این زمینه در زندگی و 
سفره مردم نمایان باشد. متأسفانه گرانی مسکن و بالا بودن اجاره بها یکی از دغدغه های 
مردم شده است باید متولیان مسکن هر چه سریع تر تصمیم و تمهیدات لازم برای رفع 

مشکلات مسکن و مسائل پیرامون آن داشته باشند.
 این مرجع تقلید در ادامه، مسئولیت شغلی را امانتی مهم بیان دانسته و افزود: شغل 
شما مسئولیت آفرین است و به صورت امانتی از سوی خداوند بر عهده مسئولین امر 
است. باید توجه داشت این امانتی که بر عهده شما گذاشته شده وسیله ای برای امرار 
معاش شما نیست بلکه کسانی که به شما رأی داده اند و به شما با دید خاصی نگاه 

می کنند این را به امانت به شما سپرده اند.
 

میرتاج الدینی در صحن مجلس:

حتی اجازه نمی دهیم احدی درباره 
جزایر سه گانه ایران حرف بزند

نماینده مردم تبریز در مجلس گفت: ما یک وجب از خاک کشور را به دشمن ندادیم 
و موضع مردم ایران نسبت به جزایر سه گانه اینگونه است که حتی اجازه صحبت کردن 

درباره آنها را به احدی نمی دهیم.
حجت الاسلام سید محمدرضا میرتاج الدینی در جلسه علنی روز )دوشنبه 26 تیر ماه( 
مجلس شورای اسلامی طی تذکر شفاهی، گفت: جزایر سه گانه تنب کوچک، تنب بزرگ 

و ابوموسی متعلق به مردم ایران است.
وی متذکر شد: مردم بزرگ ایران در 42 سال عمر انقلاب اسلامی و در هشت سال دوران 
دفاع مقدس با همه وجود استقامت کردند و یک وجب از خاک کشور را به دشمن ندادند. 
دنیا باید بداند که موضع مردم ایران نسبت به جزایر سه گانه اینگونه بوده و حتی اجازه 

صحبت کردن درباره آنها را به احدی نخواهد داد.
روسیه با ما بازی نکند

همچنین در ادامه جلسه علی بابایی کارنامی در تذکری خطاب به رئیس مجلس، گفت: 
از شما می خواهم در ادامه صحبت روز گذشته خود در پاسخ به موضع روسیه درباره جزایر 
سه گانه، سفری هم به این جزایر داشته باشید. امروز هم فرماندار ابوموسی به عنوان 

مهمان در مجلس حضور داشت.
وی تاکید کرد: روسیه با ما بازی نکند. ما همان فرزندان امام )ره( هستیم که »نه شرقی 
نه غربی« را در کشور طراحی کردند. روسیه بداند اگر به این رویه خود ادامه دهد، همان 

برخوردی را که با آمریکا و اسرائیل کرده ایم، با روسیه انجام خواهیم داد.
 

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی:

اگر وزیر کشور تدبیری برای معاونت 
سیاسی اتخاذ نکند، استیضاح  می شود

نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تأکید کرد: اگر وزیر کشور 
تدبیر مناسبی برای معاونت سیاسی وزارت کشور اتخاد نکند به حرمت قانون اساسی 

استیضاح ایشان در صحن مجلس مطرح می شود.
شهریار حیدری  با تأکید اینکه معاون سیاسی وزارت کشور خلاف قانون اساسی عمل 
کرده است اظهار داشت: رئیس جمهور در پیشگاه کلام خدا، ملت و رهبری نظام سوگند 
یادکرده است که حافظ قانون اساسی باشد و این انتظار از ایشان بود که در برابر بخشنامه 

معاون سیاسی وزارت کشور فعالانه تر عمل می کرد.
وی افزود: مجلس نیز وظیفه دارد از قانون حمایت و بر حسن اجرای آن نظارت کند، 
بنابراین با  پیگیری استیضاح وزیر کشور این نظارت را اعمال و وظیفه خود را انجام داده 
است و انتظار می رود دولت و وزیر محترم کشور به وظیفه قانونی خود عمل کند،حرمت 
به قانون احترام به نظام اسلامی، شهدا و انقلاب است قانون اساسی یک میثاق مشترک 

بین همه است.
 نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی افزود: 
اگر به قانون عمل نشود مجلس بر اساس وظیفه خود اقدام خواهد کرد و وزیر کشور 
استیضاح خواهد شد، البته این اتفاق مطلوب ما نیست لذا بهتر است وزارت کشور برای 
یک مدیر متخلف و عملی خلاف قانون مقاومت نکند و پیش از استیضاح اصلاحات لازم را 
انجام دهد. نماینده مردم قصر شیرین و گیلانغرب تصریح کرد:اگر اقدامی صورت نگیرد 

استیضاح وزیر کشور در صحن مجلس مطرح خواهد شد.
 

مدیرکل سیاسی وزارت کشور:

احزاب و جبهه های قانونی اعلام می شوند
مدیرکل سیاسی وزارت کشور با بیان اینکه تحریم انتخابات نقض غرض از تعریف حزب و 
فعالیت حزبی است، گفت: در آستانه انتخابات لیست احزاب و جبهه های سیاسی قانونی 

اعلام خواهند شد.
لغو مجوز فعالیت احزابی که قصد تحریم  لزوم  عبدالله مرادی درباره مطرح شدن 
انتخابات را دارند، اظهار کرد: این موضوع در جلسه اخیر خانه احزاب مطرح شده است. 
خانه احزاب یک تشکل صنفی با حضور سه فراکسیون مختلف است که در جلسات خود 
موضوعات مختلف را مطرح می کنند. ملاک کمیسیون ماده 10 احزاب که مسئولیت 
اعطای مجوز برای فعالیت احزاب و نظارت بر فعالیت آنها را دارد، قانون فعالیت احزاب 

و گروه های سیاسی است.
وی ادامه داد: ماده 1 این قانون صراحت دارد که »حزب ، تشکیلاتی است متشکل 
از اشخاص حقیقی که با برنامه مشخص در جهت کسب و مشارکت در قدرت سیاسی 
و نقد و اصلاح آن، در چارچوب قوانین و مقررات نظام جمهوری اسلامی ایران براساس 
مرامنامه و اساسنامه مصوب خود در سطح ملی یا استانی فعالیت می کند.« با چنین 
تعریفی از حزب، تحریم انتخابات نقض غرض از تعریف حزب و فعالیت حزبی محسوب 

می شود. 

یک  اقتصادددان با انتقاد از »تبلیغات فرزندآوری و ازدواج« در جامعه؛ اظهار کرد: این را 
تصادفی نبینید که هی موعظه می کنند که بروید ازدواج کنید و بعد تا می توانید اولاددار 
شوید. کار با موعظه نیست، شما امنیت اقتصادی را با سیاست های نابخردانه به هم ریخته 
اید! گزارش های رسمی می گویند در دو دهک پایین درآمدی، امید به خانه دار شدن 
متناسب با جایگاه شان بیش از 200 سال زمان می برد. برای متوسط ها 50 سال. شما 

معیشت را اصلاح کنید مردم خودشان حافظ دین شان می شوند.
فرشاد مومنی در همایش » قائم مقام فراهانی پیشگام اندیشه توسعه در ایران« درباره 
اقدام اخیر دولت روسیه در همنوایی با امارات علیه تمامیت ارضی کشورمان گفت: 
در همین روزهای اخیر دیدید که کسانی که از سر نادانی دلخوش کرده بودند به مثلا 
پشتیبانی پوچ، توخالی، فریبکارانه، ظالمانه و استثماری چین و روسیه در ایران؛ دیدند 
که هر کدام از این کشور ها که بوی پول بیشتر از جای دیگری به مشامشان رسید، تمام 
آن ماجراها و تعهدات قبلی با شما را زیر پا گذاشتند. در همین جلسه شنیدید و برای 
شما توضیح داده شد که روس ها در  قرارداد ترکمنچای با همه جنایت ها و زورگویی ها و 

استثمار قول داده بودند پشتیبان بقای قاجار باشند، با این حال هر بار که تحت این عنوان 
می شد آشوب جدیدی در ایران راه انداخت و به روی مردم اسلحه کشید، آنها این را بهانه 
کرده و به شهرهای ما حمله می کردند. اما هر بار که قرار بود وفای به عهد باشد و پردداخت 

هزینه و نشان دادن شرافت؛ از آنها خبری نبود. نه از روس ها و نه انگلیسی ها.
او ادامه داد: چقدر دردناک و تلخ و غم انگیز است که خیلی ها امروز هم، یا این عبرت ها 
را نمی فهمند یا خود را به نفهمی می زنند. اما کلید بحث این است که اگر بخواهیم از این 
مناسبات نجات یابیم باید آرمان های سطح توسعه، جایگزین پول و زور و سرکوب و فریب 
شود. و این راه نجات است و دلیل این که این روز یعنی سالگرد کشته شدن قائم مقام 
فراهانی را برجسته می کنیم این است که همه دلسوزان ایران را به بازخوانی جدی تاریخ 
150 سال گذشته ایران دعوت کنیم. برای این که هم عبرت ها و درس های خیلی بزرگی 
در آن وجود دارد که حکومت را از این سرگشتگی و تحیر و سردرگمی و ندانم کاری نجات 
می دهد و هم امکان بسیج همه ظرفیت های مادی و انسانی کشور به سمت وضعیت 

بهتر را فراهم می کند.

فرشاد مومنی، اقتصاددان: 
 معیشت  را درست کنید، مردم خودشان بچه دار می شوند

در دفاع از اصل نه شرقی
 نه غربی

روز دوشنبه 19 تیرماه در جریان ششمین نشست 
وزیران امورخارجه کشورهای شورای همکاری خلیج 

 فارس و روسیه بیانیه مشترکی صادر شد و 6 کشور عربی و روسیه در آن با  اشاره به 
ادعای امارات درباره حاکمیت جزایر سه گانه ایران، از آنچه تلاش های امارات برای 
حل این مسئله از طریق مذاکرات دوجانبه یا دادگاه بین المللی خوانده شد، حمایت 

کردند.
اعتراض  با  بود  ایران  ارضی  تمامیت  نقض  که  روسیه  غیردوستانه  موضع  این 
رسمی جمهوری اسلامی ایران مواجه شد و علاوه بر احضار سفیر روسیه به وزارت 
امورخارجه،واکنش وزیر و همچنین سخنگوی وزارت امورخارجه،مشاور عالی رهبر 
انقلاب،رئیس مجلس شورای اسلامی،معاون سیاسی نهاد ریاست جمهوری،ائمه 
جمعه به عنوان نمایندگان رسمی ولی فقیه و...را در پی داشت. موضع قاطع ایران در 
کنار نارضایتی آحاد مردم از روسیه باعث شد که »میخائیل باگدانف« معاون وزیر امور 
خارجه این کشور در دیدار با سفیر کشورمان بر مواضع ثابت مسکو در قبال جمهوری 
اسلامی ایران به  عنوان کشور دوست مبنی بر احترام به حاکمیت و تمامیت ارضی 
ایران تأکید کرد.در ارتباط با این رویداد که رابطه مستقیم با سیاست خارجی ایران 

دارد،نکات می تواند مورد توجه قرار گیرد:
1. به دلیل تفاوت منافع کشورهای جهان و تاکید هر کشور بر اولویت دادن به 
منافع خود، معمولا اختلاف نظر و چالش هایی میان کشورهای دوست بخصوص 
در سطح همسایه ها که همکاری های گسترده با هم دارند،ایجاد می شود.در این 
مواقع مقامات رسمی بخصوص دستگاه دیپلماسی با روش های مختلف مانند احضار 
سفیر،صدور بیانیه،اظهارنظر رسمی و....مراتب اعتراض خود را نسبت به طرف مقابل 
اعلام و اراده قاطع خود را نسبت به حراست از منافع ملی و تمامیت ارضی کشور نشان 
می دهند. همچنین در عین اعلام مواضع قاطع و معترضانه نسبت به طرف مقابل، 
تلاش می شود که اختلاف بصورت دوستانه مدیریت شود و بر روند همکاری های 
فیمابین تاثیر منفی نگذارد.دراین مواقع با توجه به وجود روابط دوستانه بین کشورها، 
برخوردهای خصومت آفرین مانند توقف همکاری یا قطع رابطه توصیه نمی شود.
طرفین توجه دارند که مسیر همکاری های اقتصادی،امنیتی،سیاسی و بین المللی 
بین دو کشور به راحتی هموار نشده و باید در عین دفاع قاطع از اصول خود،مراقبت 
از روند مثبت روابط را نیز مورد توجه قرار دهند.لذا در ارتباط با موضع غیردوستانه 
اخیر روسیه نیز اعلام مواضع قاطع ایران در حمایت از تمامیت ارضی خود و اعتراض 
شدید به موضع اخیر مسکو،یک اقدام سنجیده و بازدارنده بود که واکنش معاون 

وزیرامورخارجه روسیه در حمایت از تمامیت ارضی ایران را نیز در پی داشت.
2. نکته قابل توجه اینکه در ماه های گذشته دولت های حاشیه ی خلیج فارس 
سعی دارند موضوع جزایر سه گانه را در بیانیه پایانی نشست های خود با کشورهای 
دیگر از جمله روسیه و چین بگنجانند و با دادن امتیازهایی به این کشورها،آنان را 
متقاعد به حمایت از موضع غلط خود نمایند.هدف کشورهای عربی نه تنها طرح 
ادعای بی اساس خود درمورد جزایر سه گانه است بلکه تخریب و تضعیف روابط ایران 
با کشورهایی همچون چین و روسیه را نیز پی می گیرند.در این شرایط و با توجه به 
امکان تکرار این اقدام درسفر دیگر کشورهای دوست ایران به خلیج فارس،مناسب 
است وزارت امورخارجه با اجرای یک دیپلماسی فعال و ارائه اسناد معتبر مبنی بر 
مالکیت ایران بر جزایر سه گانه،کشورهای جهان بخصوص دوستان خود را نسبت به 
ترفندهای عربستان و امارات توجیه نماید.لازم است موضوع جزایردر میان محورهای 
مذاکره ایران با کشورهای دیگر گنجانده شود و سفرای ایران نیز مقامات کشور 
پذیرنده را نسبت به حق مالکیت ایران نسبت به جزایر سه گانه و ادعاهای پوچ امارات 
آگاه سازند.تنظیم برنامه برای سفر دسته جمعی سفرای کشورهای دیگر و خبرنگاران 
خارجی به جزایر ابوموسی،تُنب بزرگ و تُنب کوچک و نمایش اعمال حاکمیت ایران و 
اهتزاز پرچم سه رنگ کشورمان در این جزایر،خنثی کننده ادعاهای بی اساس چند 
کشور عرب خواهد بود.تداوم اقدامات عمرانی در این جزایر و بخصص تبدیل آنها به 

مراکز گردشگری نیز می تواند در دستورکار نظام باشد.
3. اما برخی از صاحبان قلم و بیان سعی دارند به بهانه موضع نادرست روسیه نسبت 
به تمامیت ارضی ایران،رویکرد نگاه به شرق جمهوری اسلامی ایران را زیر سئوال برده 
و آن را مغایر با اصل نه شرقی نه غربی قلمداد نمایند.این طیف، با ابراز نگرانی از توجه 
ایران به شرق، توقف همکاری ها و حتی قطع روابط با روسیه را توصیه کرده و تعامل 
با کشورهای غربی همچون آمریکا و چند کشور اروپایی را بدون توجه به خصومت 
های دیرینه این کشورها نسبت به ملت ایران، پیشنهاد می کنند.قابل توجه اینکه 
در دوره حدودا یکساله ای که به دلیل توافق برجام،هیات های کشورهای غربی در 
سطوح رئیس جمهور و نخست وزیر،پی در پی روانه ایران می شدند،این طیف هیچگاه 
نسبت به کمرنگ شدن روابط ما با شرق ابراز نگرانی نکرد بلکه درمواردی نیز با مواضع 
واقدامات خود، مراتب رنجش کشورهایی همچون روسیه و چین را فراهم آورد.بارها 
مسئولین نظام در تمام سطوح توضیح داده اند که سیاست نگاه به شرق به معنای 
پذیرش سلطه نیست و در عین حال این سیاست مانع همکاری با کشورهای اروپایی 
در صورت تغییر رویکرد خصمانه آنها نسبت به ایران نمی شود. مخالفین سیاست نگاه 
به شرق نوعی در رابطه با رویکرد منفی ایران نسبت به غرب صحبت می کنند که گویا 
کشورهای غربی آغوش خود را بر روی ایران بازکرده و این ما هستیم که دست رد به 
سینه آنها می زنیم.در حالی که مانع اصلی اکراه ایران نسبت به رابطه با غرب،خصومت 
نهادینه شده این کشورهاست. آنانی که موضع غیردوستانه روسیه و چین درمورد جزایر 
سه گانه را جنایت می نامند و خواهان توقف همکاری با این کشورها هستند فراموش 
بی  ادعاهای  در  امارات  اصلی  و مشوقین  اند که کشورهای غربی، حامیان  کرده 
اساس علیه ایران هستند.آنها تحریم های ظالمانه و مستمر علیه مردم ایران،حمایت 
غرب از ضد انقلاب،مواضع صریح افرادی چون بایدن و مکرون و شولتز در حمایت 
از اغتشاشگران،گرفتن عکس یادگاری با سرکرده منافقان به عنوان رئیس جمهور 
ایران و....را نقض حاکمیت ملی و تمامیت ارضی کشور ندانسته و ساده انگارانه راه 
نجات کشور را همراهی با دشمنان می دانند. از سوی دیگر مسلم است که ایران در 
عین دوستی با کشورهایی همچون روسیه و چین نسبت به برخی مواضع غیردوستانه 
آنان،قاطعانه برخورد کرده و در اجرای اصل نه شرقی نه غربی، این رویه ادامه خواهد 
یافت. امروز به اعتراف دوست و دشمن، بزرگترین دستاورد انقلاب اسلامی ایران،حفظ 
استقلال این کشور است و سیاست نه شرقی نه غربی ایران نه تنها خدشه دار نشده 
بلکه بر اساس اصول عزت،حکمت و مصلحت ادامه خواهد یافت و مثل همیشه،ضامن 

حاکمیت و تمامیت ارضی کشور عزیزمان خواهد بود.

قالیباف در پاسخ به تذکر نماینده همدان:

نیروی انتظامی »ضابط« است، نمی تواند 
جای قاضی تصمیم بگیرد

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 31دستگاه در خصوص حجاب وعفاف 
به وظایفشان عمل نکرده اند چون نه صراحت وظایف دارند نه الزام قانونی گفت: 
نیروی انتظامی ضابط قوه قضائیه است، نه اینکه به جای قاضی تصمیم بگیرد و 

حکم صادر کرده و جایی را پلمب کند، به این موضوعات دقت کنید. 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر احمدحسین 
فلاحی نماینده مردم همدان و فامنین مبنی برا اینکه  آنچه امروز مطالبه مردم است، 
بحث لایحه عفاف و حجاب است، مردم مطالبه دارند که این لایحه گرفتار سرنوشت 
قانون فضای مجازی نشودبا بیان اینکه موضوعات فرهنگی در لایحه حجاب و عفاف 
مهم است  عنوان کرد: خواهش می کنم که دوستان در کمیسیون نه اینکه فشار 
بیاورید که بحث فرهنگی اش را حذف کنید، آقای آقاتهرانی می داند بحث فرهنگی 
اش مهم است، وظایف دستگاه ها مهم است. رئیس مجلس شورای اسلامی بیان 
کرد: اینکه می گویند به نیروی انتظامی اختیار دهیم، خلاف قانون اساسی است، 
نیروی انتظامی ضابط اجرای قانون است، نیروی انتظامی نمی تواند حکم صادر 
کند، جایی را پلمب کند یا ببندد، بلکه قاضی باید تصمیم بگیرد. آقای فلاحی؛ مگر 
ما می توانیم خلاف قانون اساسی اقدام کنیم. وی گفت: نیروی انتظامی ضابط 
قوه قضائیه است، نه اینکه به جای قاضی تصمیم بگیرد و حکم صادر کرده و جایی 
را پلمب کند، به این موضوعات دقت کنید. با این حال آماده ایم دوستان به گونه 
ای عمل کنند که در ماه محرم و صفر قانون جامع و کامل در صحن داشته باشیم. 

کمیسیون را هم پیگیر هستم تا کار با سرعت اما با دقت پیش برود.

رئیس جمهور مجتمع پتروشیمی گچساران را جلوه ای از شعار ما می توانیم 
و تبدیل ظرفیت های کشور به ثروت توصیف کرد و اظهار داشت: ملت ایران 
این هنر را دارد که تحریم و تهدید را به فرصت و ثروت تبدیل کند و تکمیل و 

بهره برداری از این پروژه یکی از جلوه های این هنر ملت ایران است.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی ظهر روز دوشنبه در جریان دور دوم سفرهای 
استانی دولت مردمی به مقصد کهگیلویه و بویراحمد، در آیین آغاز عملیات 
راه اندازی پتروشیمی گچساران ضمن تقدیر و تشکر از همه مسئولان، مدیران، 
پیمانکاران، مشاوران، متخصصان و کارگران، این پروژه بزرگ صنعتی را گامی 

مهم در جهت رشد تولید، افزایش اشتغال و امیدآفرینی در مردم دانست.
رئیسی »تولید زنجیره ای«، »طراحی، مهندسی، ابزار و تجهیزات استفاده 
شده تماما ایرانی« و »افزایش 3 هزار نفری اشتغال« را از جمله ویژگی های مهم 
مجتمع پتروشیمی گچساران برشمرد و افزود: همچنین بهره برداری از این 
پروژه منجر به جلوگیری از هدر رفت ثروت ملی و گاز مشعل ها و مانع آلایندگی 

خواهد شد که اقدامی بسیار ارزشمند است.
رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت نقش شرکت های بزرگ صنعتی در توسعه 
و تامین نیازهای شهرهای محل احداث در قالب مسئولیت اجتماعی تصریح 
از محل  استان  برای مصوبات  تومان  میلیارد  و 600  از 2 هزار  بیش  کرد: 
مسئولیت اجتماعی شرکت های بزرگ تصویب شده و طبعا مجتمع پتروشیمی 
گچساران نیز باید در این راستا و در جهت رفع نیازهای مختلف استان کهگیلویه 

و بویراحمد و به ویژه شهرستان گچساران به وظایف خود عمل کند.
رئیسی با بیان اینکه بخش قابل توجه و کار اصلی در تکمیل این پروژه بزرگ 
صنعتی در دولت مردمی محقق شده، از همه دست اندرکاران و خانواده های 
آنان که در گرمای 50 درجه به صورت چند شیفته برای تکمیل پتروشیمی 
گچساران همت گماردند، تشکر و قدردانی کرد. رئیس جمهور همچنین 
جذب 17هزارمیلیارد سرمایه برای تکمیل این پروژه را اقدامی بسیار مهم و 
شایسته تقدیر دانست. وی مجتمع پتروشیمی گچساران را جلوه ای از شعار ما 
می توانیم و تبدیل ظرفیت های کشور به ثروت توصیف کرد و گفت: ملت ایران 
این هنر را دارد که تحریم و تهدید را به فرصت و ثروت تبدیل کند و تکمیل و 

بهره برداری از این پروژه یکی از جلوه های این هنر ملت ایران است.
۵000 واحد اقتصادی و تولیدی در کشور احیا شده است

یاسوج  قند  کارخانه  افتتاح  مراسم  در  دوشنبه  بعدازظهر  جمهور  رئیس 

همچنین گفت: 5000 واحد اقتصادی و تولیدی در کشور احیا شده و به 
چرخه تولید بازگشته اند که این واحدها برای 118 هزار نفر اشتغال ایجاد 
که  یاسوج  قند  کارخانه  امروز  گفت:  رئیسی  ابراهیم  الله  آیت  اند.  کرده 
کهن ترین صنعت در کهگیلویه و بویراحمد است به همت کارگران و ستاد 
اجرایی فرمان امام و مسئولان به چرخه تولید بازگشت. وی با بیان اینکه هنوز 
کارگران می توانند کارخانه قند یاسوج را به مرحله برتر برسانند، گفت: راه 
اندازی واحدهای راکد یعنی اشتغالزایی بیشتر، کاسته شدن از میزان بیکاری 
و افزایش امید در جامعه. رئیس جمهور اظهار داشت: وضعیت کارخانه قند 
یاسوج به دست توانای کارگران متحول شده و در مسیر تولید قرار گرفته و علاوه 
بر این واحد تولیدی، 40 واحد صنعتی و تولیدی راکد دیگر نیز در این استان 
به چرخه تولید بازگشته است. رئیسی با بیان اینکه احیای واحدهای صنعتی 
و تولیدی و اقتصادی همواره در دستور کار است، گفت: کاری که تا به امروز 

انجام شده همچنان دنبال می شود.
وی افزود: باز هم واحدهای بیشتری باید احیا شوند و مشکل اشتغال را باید با 

فعال کردن واحدهای تولیدی مرتفع کنیم.
رئیس جمهور تاکید کرد: به گفته مقام معظم رهبری ما می توانیم و ما جلوه 
این جمله را هم در افتتاح سد و هم در افتتاح کارخانه پتروشیمی و هم در 

افتتاح واحدهای راکد مشاهده کردیم.

رئیس جمهور در مراسم آغاز عملیات راه اندازی پتروشیمی گچساران:

ملتایراناینهنرراداردکهتحریموتهدیدرابهفرصتتبدیلکند

محسن پاک آیین*

فرمانده کل سپاه گفت:موفقیت در جنگ جدید هم 
با مشارکت، همکاری و حضور همه مردم ممکن است.

سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه در حاشیه 
از نمایشگاه محله های اسلامی بسیج، گفت:  بازدید 
امروز با یک رویش جدیدی از مجاهدت ها و تلاش های 
بسیج روبرو شدم که در امتداد فداکاری ها، رشادت ها 
و جانبازی های بسیج است که در دفاع مقدس از خود 

نشان داد.
وی افزود: بسیج پس از دفاع مقدس تا به امروز هم 
این مجاهدت ها را امتداد داد و امروز بسیج نقطه ای قرار 
گرفته که جایگاه و شأن اوست. سردار سلامی گفت: 
بسیج امروز کاملًا در متن مردم حضور دارد و با مشکلات 
مردم به ویژه اقشار مستضعف، درگیر است تا آن ها را حل 
کند. چرا که فلسفه وجودی بسیج مستضعفان حمایت 

از مستضعفان و محرومان و زدودن گردوغبار محرومیت 
و فقر از چهره مردم ما است. سرلشکر سلامی با اشاره 
به نمایشگاه محله های اسلامی، بیان کرد: محله های 
اسلامی که امروز نمادهایی از آن در نمایشگاه حضور 
را در دل مردم ما زنده نگه  امید  بارقه های  واقعاً  دارند 
می دارد. وی ادامه داد: هنگامی که از این نمایشگاه 
خودمان  آینده  به  گذشته  از  بیش  بسیار  کردم  بازدید 
امیدوار شدم. فرمانده کل سپاه تصریح کرد: اعضای 
بسیج می توانند با تکرار الگوهای حاضر در نمایشگاه 
محله های اسلامی از مسجد به مسجد و محله به محله، 
همه محله ها را به محلی برای حاکمیت بخشیدن به 
ارزش ها و عواطف انسانی و اسلامی، تبدیل کنند. وی 
افزود: انفاق، سبقت بر خیرات، کمک به ایتام و محرومان 
و همه جوانان، نجات جوانان ما از آسیب ها و حملات 

وحشیانه ابتذال غرب به آن ها جزو الگوهای محله های 
اسلامی هستند. سرلشکر سلامی تصریح کرد: کلید 
حل بسیاری از مسائل جامعه ما در گروی تکرار، بسط 
محله های  نمایشگاه  در  که  است  اتفاقاتی  امتداد  و 
اسلامی شاهد هستیم یعنی ایجاد محله های اسلامی 
در بستر پایگاه های مقاومت بسیج. وی ادامه داد: امروز 
بسیج جوهر مردمی بودن خود را نشان داد و اثبات کرد 
نیرویی است که از متن و بطن مردم برخواسته و در متن 
مشکلات مردم حضور دارد. فرمانده کل سپاه تأکید کرد: 
بسیج تماشاگر مشکلات مردم نیست و مانند یک نجات 
غریق عمل می کند یعنی به کمک همه می شتابد. این 
احساس بسیار دل انگیز است. وی افزود: شور و هیجان 
بسیج و پرچمداری روحانیان در مساجد و با بیرق داری 

نیروهای بسیج، این نیروها را زیرپوشش گرفته اند.

سردار سلامی: 
موفقیت در جنگ ترکیبی با حضور مردم امکان پذیر است

خود  باید  هم  قضاییه  قوه  گفت:  قضاییه  قوه  رئیس 
ملتزم به قانون باشد و هم همه تلاشش را مصروف دارد 
تا قانون در کشور حاکم باشد؛ قانون باید فصل الخطاب 
باشد؛ عدالت جزء با برقراری قانون حکمفرما نمی شود؛ 
افراد و  به قانون نشانه شخصیت   قانون مداری و احترام 

مترقی بودن جامعه است.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
اروز دوشنبه )26 تیر( طی سخنانی در نشست شورای 
عالی قوه قضاییه با اشاره به در پیش بودن ایام حزن انگیز 
حضرت  شهیدان  سالار  و  سرور  شهادت  و  محرم  ماه 
اباعبدالله الحسین )ع( و فرزندان و یاران باوفای ایشان، 
اظهار کرد: با فرا رسیدن ماه محرم بر همه دل های پاک، 
حُزن مستولی می شود و همه خوبی ها و فضیلت ها نظیر 
تجلی  شهادت،  و  استقامت  شجاعت،  اخلاص،  ایثار، 
خاص پیدا می کند؛ در ایران اسلامی نیز با فرا رسیدن 
مختلف  اقشار  دینی  غیرت  جوشش  شاهد  محرم  ایام 
مردمی هستیم و این همه به برکت خون مطهر حضرت 
سیدالشهداء است. رئیس دستگاه قضا در ادامه با بیان 
است،  قانونمداری  قضاییه،  قوه  کارِ  سرلوحه ی  اینکه 

گفت: قوه قضاییه هم باید خودش ملتزم به قانون باشد و 
هم همه تلاشش را مصروف دارد تا قانون در کشور حاکم 
با  جزء  عدالت  باشد؛  فصل الخطاب  باید  قانون  باشد؛ 
برقراری قانون حکمفرما نمی شود؛ قانونمداری و احترام به 
قانون نشانه شخصیت افراد و مترقی بودن جامعه است؛ 
اگر قانون در جامعه حاکم باشد، استقرار آرامش و زیست 
مسالمت آمیز نیز در جامعه تسهیل می شود؛ اگر فردی به 
قانون احترام نگذارد ممکن است روحیه دیکتاتوری در او 

ایجاد شود.
مسئولیت قوه قضاییه تضمین اجرای قانون است
رئیس قوه قضاییه به فرمایشات و بیانات امامین انقلاب 
در باره ضرورت التزام همگان به قانون اشاره کرد و گفت: 
امام راحل در موارد مختلف نسبت به قانونمداری تاکید 
و تکیه داشتند و احیاناً اگر کسی حرفی در مورد قانون 
می فرمودند  ایشان  نداشت،  قبول  را  قانون  و  داشت 
»قانون تو را قبول ندارد«؛ مقام معظم رهبری نیز نسبت به 
اهمیت التزام به قانون تاکیدات فراوانی دارند و می فرمایند 

»مسئولیت قوه قضاییه تضمین اجرای قانون است«.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح کرد: 

اجرای قانون به نفع همه جامعه است؛ ما باید به قانون عمل 
کنیم و از ملامتِ ملامت کنندگان نگران نباشیم؛ باید قانون 
را خوب بفهیم و خوب پیاده سازیم و نگران نباشیم چه 
کسی خوشش می آید یا بدش می آید! به این نکته نیز باید 

اهتمام داشته باشیم که همه در برابر قانون برابر هستند.
قانون باید متناسب با مقتضیات زمان باشد

رئیس عدلیه در ادامه به بیان مختصات و الزامات وضع 
اختلاف  گاهی  است  ممکن  گفت:  و  پرداخت  قانون 
برداشت و تفسیر از قانون بوجود آید؛ بر همین اساس 
قانون  این  که  داشت  عنایت  باید  قانون  وضع  زمان  در 
حتی الامکان »شفاف« و »واضح« و »جامع« باشد و قابل 
تفسیرهای متعدد و متضاد نباشد؛ همچنین کاربردش 

متناسب با مقتضیات زمان باشد.
قاضی القضات به ویژگی هایی که باید در مجری قانون 
باشد نیز گریزی زد و گفت: مجری قانون باید آن را خوب 
بفهمد و خوب اجرا کند؛ اگر یک قانون مطلوب، به درستی 
اجرا نشود، ممکن است عوارض و آسیب هایی پدید آید؛ 
چنانچه در فهم قانون نیز به درستی دقت نشود ممکن 

است مسائل و مشکلاتی عارض شود.

رئیس قوه قضاییه :

عدالت جزء با برقراری قانون حکمفرما نمی شود 

- وزیر امور خارجه با بیان اینکه درباره تمامیت ارضی ایران هیچ تعارفی نداریم، گفت: 
توضیحات مقامات روسیه را کافی ندانسته و تکرار این رویه را بر نمی تابیم.

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه عصر دوشنبه در نشست مشترک خبری با سید 
بدر بن حمد البوسعیدی وزیر خارجه عمان، اظهارداشت: خوشبختانه در طول یکسال 
گذشته شاهد دو مرحله دیدار سران دوکشور در عمان و ایران بودیم، در گفتگوهای فشرده 
امروز یکی از موضوعات اساسی دستورکار مشترک ما پیگیری اجرای کامل توافقات گذشته 

در جریان دیدارهای انجام شده میان سران دو کشور بود.
وی گفت: در 22 ماه گذشته حجم تبادلات تجاری ایران و عمان به بیش از دو و نیم برابر 
افزایش پیدا کرده است. وزیر امور خارجه افزود: کمیسیون مشترک اقتصادی دو طرف نیز با 

هدف شتاب دهی بیشتر بر پیگیری همکاری های دو کشور در تهران برگزار می شود.
امیرعبداللهیان تصریح کرد: معتقدیم روابط کشورهای همسایه می تواند به صورت پیوسته 
و زنجیره ای افزایش پیدا کند و این چیزی است که منطقه ما برای پیشرفت پایدار، امنیت و 
ثبات به آن نیاز دارد.   وزیر امور خارجه عنوان کرد: در منطقه خلیج فارس بر اساس گفتگو 

و همکاری که کلید اصلی صلح، امنیت و پیشرفت پایدار است باید همکاری داشته باشیم.
وی بیان کرد: امروز در خصوص ابتکار پیشنهادی ایران برای نشست 8 کشور خلیج فارس 
بعلاوه یمن با وزیر امور خارجه عمان تبادل نظر کردیم. در سفر اخیرم به کشورهای حاشیه 

خلیج فارس با استقبال آنها از این ایده مواجه بودیم و امیدواریم در آینده این ابتکار عملیاتی 
شود. امیرعبداللهیان با بیان اینکه روابط تهران و مسقط راهبردی و مستحکم است، ادامه 
داد: از نقش عمان در تسهیل گفتگوهای منطقه ای و نزدیک کردن دیدگاه های منطقه 
تشکر می کنیم و این همان نقشی است که مقامات عالی رتبه این کشور به خوبی آن را ایفا 
می کنند. وی با قدردانی از تلاش عمان برای لغو تحریم های یکجانبه علیه ایران، گفت: 

برادران ما در عمان همواره به تلاش برای لغو تحریم های ظالمانه ادامه می دهند.
امیرعبداللهیان گفت: امیدواریم گفتگوهای یمن منجر به پایان کامل جنگ و ورود به 

گفتگوهای یمنی یمنی، پیشرفت، توسعه و آبادانی این کشور شود.
وزیر امور خارجه افزود: متاسفانه هنوز اهانت به کتب الهی در برخی کشورهای اروپایی 

ادامه دارد و این گونه رفتارها را که مروج تروریسم است قویا محکوم می کنیم.  
امیرعبداللهیان عنوان کرد: اخیرا بندی در یکی از بیانیه های شورای همکاری خلیج 
فارس علیه ایران در خصوص جزایر سه گانه گنجانده شد، اما نشان دادیم که در خصوص 

تمامیت ارضی و حاکمیت ملی ایران با هیچ طرفی تعارف نداریم.
وزیر امور خارجه ادامه داد: در پی احضار سفیر روسیه به وزارت امور خارجه توضیحاتی از 
سوی مقامات روسیه داشتیم، ولی آن را کافی نمی دانیم و تکرار این رویه را از سوی روسیه یا 

هر طرفی در خصوص تمامیت ارضی ایران بر نمی تابیم.

امیرعبداللهیان در نشست خبری با همتای عمانی:

توضیحات روسیه را کافی نمی دانیم تکرار این رویه را بر نمی تابیم
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سلامت

بهترین شیرینی های رژیمی
 برای چاق نشدن

 چای یکی از پر مصرف ترین نوشیدنی ها در ایران است. اغلب ما ایرانی ها چای خود را 
با انواع کیک و شیرینی می خوریم. شیرینی و کیک از خوشمزه ترین خوراکی های موجود 
در جهان هستند اما دارای کالری فراوان و قند مصنوعی می باشند و برای سلامتی افراد 
بسیار مضر هستند. مصرف چای بدون هیچ شیرینی برای برخی افراد بسیار سخت است، 
این افراد می توانند به جای شیرینی های تر و خشک و انواع کیک و کلوچه های مضر، چای 

خود را با شیرینی های طبیعی که در این بخش آورده ایم، بنوشند.
مویز

جمله  از  و  می آید  دست  به  شاهانی  سیاه  انگور  حبه های  کردن  خشک  از  مویز 
شیرینی هایی است که دارای قند طبیعی فروکتوز است. کارشناسان طب سنتی توصیه 
می کنند افراد چای خود را با مویز بنوشند چرا که مویز دارای طبع گرم و تر است و به 
افزایش حافظه، قدرت فهم، تسکین صفرا، دفع بلغم و اصلاح خلق و خو کمک می کند. 
مویز حاوی انواع مواد معدنی و ویتامین های ضروری برای بدن می باشد اما زیاده روی در 

مصرف آن موجب افزایش وزن و چاقی می شود.
کشمش

از خوراکی های شیرین است که قند طبیعی فروکتوز در آن موجود  کشمش یکی 
است. مصرف کشمش سبب افزایش ناگهانی قند خون نمی شود. اگر کشمش به اندازه 
کم مصرف شود برای بیماران مبتلا به دیابت مناسب است زیرا کشمش دارای شاخص 
گلیسمی پایین تا متوسط و شاخص انسولین کم است. مصرف کشمش سبب کاهش 

استرس، تقویت و رشد حافظه شده و غنی از فسفر، آهن، منیزیم و کلسیم است.
توت خشک

توت خشک از بهترین جایگزین های قند است زیرا دارای مزه شیرینی بوده و همچنین 
فیبر بالا و قند کمی دارند. توت حاوی مقادیر زیادی ویتامین C و اسیدهای چرب و 
پروتئین است. می توانید از توت خشک پس از انجام فعالیت های ورزشی همراه با چای 
استفاده نمایید. یک وعده مصرف توت خشک می تواند تقریبا 20 درصد از میزان فیبر 
توصیه شده را برای بدن فراهم کند. توت حاوی 30 درصد ارزش روزانه آهن و 10 درصد 

ارزش روزانه کلسیم است و برای مبتلایان به دیابت مناسب است.
خرما

اگر می خواهید میل به شیرینی جات را در خود کم کنید و همزمان دیگر مواد مغذی 
سودمند را برای بدن خود فراهم کنید، به جای مصرف شیرینی جات مختلف، خرما 
مصرف کنید. خرما منبع فوق العاده ای از فیبر، پتاسیم، آهن و ترکیبات گیاهی سودمند 
است که شیرینی مورد نیاز شما را تامین می کند. در مصرف خرما زیاده روی نکنید و در 
روز 1 تا 3 عدد خرما بخورید و برای رفع میل به شیرینی می توانید خرما را با آجیل هایی 

مانند بادام مصرف کنید.
همچنین می توانید از خمیر خرما برای شیرین کردن انواع کیک ها، حلوا و شیرینی های 
مورد علاقه خود استفاده کنید، به این روش که خرما را در آب گرم خیس کنید تا نرم شود. 
مقداری از آبی که خرما را در آن خیسانده اید، نگهدارید، سپس خرمای خیس خورده را به 

همراه یک قاشق غذاخوری از آن به غذاساز اضافه کنید.
انواع میوه های خشک

میوه ها در سه شکل میوه تازه، میوه یخ زده و میوه خشک قابل جایگزینی با قند هستند. 
میوه ها حاوی فروکتوز که قند ساده ای است هستند و می توانند فیبر، ویتامین ها و مواد 
معدنی مورد نیاز شما را فراهم آورند. به جای استفاده از شیرینی جات مصنوعی می توانید 
میوه ها را به صورت تازه مصرف کنید و یا برای شیرین کردن غذا و نوشیدنی های خود از 
میوه های تازه یا منجمد استفاده نمایید. میوه های خشک نیز مملو از عناصر ریز مغذی، 

فیبر و آنتی اکسیدان هستند.
برگ زردآلو و دیگر میوه های خشک دارای قند فروکتوز است و برای دیابتی ها مناسب 
است اما در تهیه میوه خشک به این نکته توجه کنید که طبیعی تولید شده باشند. از میوه 

خشک به دلیل کالری بالا باید کمتر از میوه تازه استفاده نمود.
شیره میوه ها

قند موجود در شکر و قند، ساکاروز و گلوکز است که قند خون را به سرعت افزایش 
می دهند. به جای مصرف قند و شکر و شیرینی ها می توانید از شیره های میوه استفاده 
کنید. قند موجود در شیره ها فروکتوز است که جذب کندتری دارد؛ شیره انگور، خرما، 
توت و... دارای قند کمتر و انرژی بیشتر و منبع فیبر و آهن هستند، بنابراین شیره میوه ها 

جایگزین مناسبی برای قند و شکر است.
عسل

مناسب  خوراکی های  دیگر  از  خالص  و  طبیعی  عسل  نمناک،  گاه  وب  گزارش  به 
جایگزین قند و شکر است. عسل مملو از آنزیم ها، آنتی اکسیدان ها، آهن، روی، پتاسیم، 
کلسیم، فسفر، ویتامین B6، ریبوفلاوین و نیاسین است و دارای کالری، فروکتوز و گلوکز 

کمتری می باشد. بیماران دیابتی باید در میزان مصرف عسل احتیاط کنند.

 در برخورد با فرد گرمازده چه کنیم؟

ادویه هایی برای چربی سوزی
 و کاهش وزن 

دم نوش  تا  کنید  اضافه  خود  قهوه   به  می توانید  که  دارند  وجود  زیادی  مواد 
صبحگاهیتان را سالم تر کنید. 

شکر،  مانند  رایج  افزودنی های  از  بسیاری  درباره  تغذیه  کارشناسان 
شیرین کننده های مصنوعی و خامه های با قند بالا هشدار می دهند؛ به ویژه اگر 
به دنبال کاهش وزن هستید. با این حال، چند ماده وجود دارند که می توانند با 

افزایش متابولیسم به کاهش وزن شما کمک کنند.
دارچین

اگر به شیرینی ها تمایل کمی دارید، نیاز نیست تمام این میل خود را کنار 
بگذارید تا وزن کم کنید؛ اما قطعا باید مصرف نوشیدنی های شیرین و خامه های 

طعم دار را کاهش دهید.
در مقابل، دارچین یکی از مواد فوق العاده است که می توانید بدون این که خود 
را در معرض افزایش وزن قرار دهید به فنجان قهوه صبحگاهی خود اضافه کنید. 
در واقع، کارشناسان می گویند که این ادویه خوش طعم می تواند متابولیسم شما 

را افزایش دهد.
قهوه سیاه فواید زیادی برای سلامتی دارد، اما هانز می گوید دارچین می تواند 
به بهبود آن کمک کند و اگر دارچین را به قهوه اضافه کنید، می تواند قهوه شما 

را سالم تر کند.
ثابت شده است که دارچین پاسخ انسولین را بهبود می بخشد. همچنین فواید 
ضد التهابی این ادویه می تواند به شما کمک کند تا سریعتر از شر کهیر خلاص 

شوید.
کاهش التهاب در بدن تقریباً تأثیر مستقیمی بر پیشگیری یا کاهش چاقی و 
وزن کلی بدن دارد. با کاهش التهاب، متابولیسم شما کالری را با سرعت بهتری 

خواهد سوزاند.
زردچوبه

ادویه  یک  می کنیم،  صحبت  وزن  کاهش  و  ضدالتهاب  دارو های  مورد  در 
ضدالتهاب دیگر وجود دارد که می توانید هر روز به قهوه خود اضافه کنید تا به 

شروع متابولیسم خود کمک کند. این ادویه زردچوبه است.
 زدچوبه با رنگ روشن حاوی یک ماده ضد التهابی به نام کورکومین است که 
متابولیسم شما را افزایش می دهد. ادویه های حاوی کورکومین تأثیر گرمازایی 
روی بدن دارند و باعث تولید گرمای بیشتری می شوند و در نتیجه کالری بیشتری 

می سوزانند.
زردچوبه به طور خاص مملو از آنتی اکسیدان هایی است که می توانند به شما 
کمک کنند به اهداف کاهش وزن خود برسید، به خصوص زمانی که جایگزین 

ترکیبات معمولی قهوه می شود.
خواص آنتی اکسیدانی زردچوبه می تواند به کاهش مقاومت به انسولین، قند 
خون، سطح کلسترول و سایر شرایط متابولیک ناشی از چاقی کمک کند. داشتن 
یک سبک زندگی سالم به این معنی نیست که باید قهوه خود را بدون طعم و مزه 

اضافه میل کنید.
فلفل تند

فلفل تند نیز یک ادویه عالی برای افزایش متابولیسم و کمک به کاهش وزن 
است. فلفل تند حاوی ترکیبی به نام کپسایسین است که این ترکیب دارای اثر 
ترموژنیک است. به این معنی که می تواند به طور موقت متابولیسم شما را افزایش 
دهد و به سوزاندن کالری بیشتر کمک کند. همچنین ممکن است تولید چربی 

قهوه ای را تحریک کند، نوعی چربی که برای تولید گرما کالری می سوزاند.
علاوه بر این، فلفل تند اشتها را سرکوب و اکسیداسیون چربی را افزایش می دهد 
که این مسئله در روند کاهش وزن وسوزاندن چربی مهم است.  مقداری فلفل را به 
قهوه صبحانه خود اضافه کنید، نه تنها شما را هوشیار می کند؛ بلکه به شما کمک 

می کند تا مواد مغذی خود را در طول روز دریافت کنید.

ارتباط نوشیدنی های انرژی زا با سلامتی 
این نوشیدنی های انرژی زا برای سلامتی مناسب نیستند.

نوشیدنی های انرژی زا برای افرادی که در طول روز نیاز به انرژی بیشتری دارند، 
تبلیغ می شوند، اگرچه گاهی اوقات نوشیدنی های انرژی زا با نوشیدنی های 
ورزشی اشتباه گرفته می شود، اما نوشیدنی های انرژی زا محصولی کاملا متفاوت 
هستند و برای افزایش سطح هوشیاری و انرژی به بازار عرضه می شوند و حاوی 

مقادیر قابل توجهی کافئین و قند هستند.
بسیاری از نوشیدنی های انرژی زا حاوی آب گازدار، حدود 40 گرم قند )ساکارز 
و گلوکز(، شیرین کننده های مصنوعی، حدود 200 میلی گرم کافئین که این 
مقدار برابر با کافئین موجود در دو فنجان قهوه دم کرده است و مواد دیگری مانند 
ویتامین های گروه B و گیاهانی مانند جینسینگ و گوارانا به عنوان افزایش دهنده 

انرژی هستند.
تحقیقات نشان داده است که مصرف نوشیدنی های حاوی قند بالا از هر نوعی 
می تواند منجر به افزایش وزن و افزایش خطر ابتلا به دیابت نوع 2، بیماری های 
قلبی عروقی و نقرس شود. به دلیل مقدار شکر و مواد محرک در نوشیدنی های 
انرژی زا، این نگرانی وجود دارد که ممکن است برای نوجوانان و افرادی که شرایط 
سلامت خاصی دارند، نه تنها مفید نباشد، بلکه مضر هم باشد. این نوشیدنی ها 
در کنار افزایش موقت انرژی اثرات بدی بر بدن دارند . افزایش استرس، ایجاد 
رفتار های تهاجمی مانند دعوا، افزایش فشار خون، افزایش خطر چاقی و دیابت 

نوع 2، کیفیت پایین خواب و تحریک از جمله این عوارض مضر است.

تحقیقات جدید نشان می دهد :

معمای مولتی ویتامین؛ سود یا زیان
تحقیقات جدید نشان می دهد مصرف مکمل های ویتامینی به ویژه مولتی 

ویتامین ها به اندازه ای که افراد فکر می کنند، سودمند نیستند.
براساس این گزارش، بر اساس تحقیقات دانشمندان دانشگاه جانز هاپکینز، 
مولتی ویتامین ها خطر بیماری های قلبی عروقی، سرطان، زوال عقل یا مرگ 

زودرس را کاهش نمی دهند.
محققان می گویند: مکمل های ویتامینی و بتاکاروتن بیش از آن که سود رسان 

باشند، مضر هستند، به خصوص در دوز های بالا.
بر اساس مطالعه دانشمندان دانشگاه جانز هاپکینز، مصرف مولتی ویتامین ها 
نباید بخشی از روال سلامتی هر روز باشد و متخصصان تغذیه نیز با این موضوع 
موافق هستند. دانیل گافن متخصص تغذیه هم گفت: فردی که از هر نظر سالم 
باشد به احتمال زیاد نیازی به مصرف مولتی ویتامین ها ندارد و باید ویتامین های 
مورد نیاز را ابتدا از مواد غذا هایی دریافت کنند، مگر آن که دارای محدودیت های 
غذایی، حساسیت های غذایی یا شرایط سلامتی خاصی باشند که در جذب غذا 

اختلال ایجاد می کند.
به جای انتخاب یک راه حل یکسان برای هر مشکلی در قالب مولتی ویتامین، 
می توان استفاده از مکمل های دارویی را تبدیل به رویکردی هدفمند کرد؛ به بیان 
دیگر اگر کمبود مواد مغذی، بیماری یا مشکل سلامتی مشخصی وجود دارد، 
انتخاب مناسب مکمل های خاص می تواند مفید و در عین حال همراه با کمترین 
اثرات جانبی ممکن باشد، اما این امر مستلزم مراجعه به پزشک یا داروساز و 

مصرف مکمل های ضروری تحت نظر آن ها خواهد بود.

 دانشیار تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به مزایای 
استفاده از آرد کامل در تهیه نان  گفت: آرد کامل به عنوان جایگزینی برای آرد 

سفید در تهیه نان می تواند به بهبود سلامت کمک کند.
 شاید بارها نام آرد سبوس دار یا گندم کامل را شنیده باشید.  در تهیه آرد 
کامل که همان گندم کامل نیز نامیده می شود، تمام اجزای یک دانه ی 
گندم، آندوسپرم که مغز دانه گندم است، جوانه پنهان و سبوس را در خود 
جای داده است. این آرد به دلیل مزایای بی شماری که دارد، در میان مصرف 
کنندگان از استقبال بی نظیری رو به رو شده است. از ویژگی آرد کامل این 
است که این محصول از دانه گندم سخت بدست می آید و از پروتئین بالایی 

نسبت به سایر انواع آردها برخوردار است. 
در بیان ویژگی آرد کامل، باید گفت زمانی که شما از آرد کامل برای تهیه 
خمیر استفاده می کنید، نیاز است تا خمیر بیشتر ورز داده شود؛ زیرا پروتئین 
این نوع آرد نسبت به سایر انواع آرد بالاتر است. در تهیه خمیر با آرد کامل باید 
ورز بیشتری داده شود تا گلوتن موجود در آرد آزاد شده و به استحکام خمیر 

منجر شود.
ویژگی آرد کامل این محصول را برای پخت مواد غذایی مانند نان و نان های 
نموده است.  مناسب  انواع محصولات  و  ماکارونی  نان شیرینی،  رژیمی، 
محصول به دست آمده با این آرد، به دلیل سبوس بالایی که دارد، تیره تر بوده 
و تردتر است. جالب است که در تهیه آرد کامل هیچ یک از اجزای گندم جدا 

نمی شود. 

لیلا میرمقتدایی،دانشیار و دکترای تخصصی علوم و صنایع غذایی دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی، دانه گندم را متشکل از سه بخش اصلی شامل 
جوانه، سبوس و اندوسپرم برشمرد و گفت: جوانه گندم حاوی چربی و اندکی 
پروتئین، سبوس حاوی فیبر و  آندوسپرم حاوی نشاسته و مقادیری پروتئین 

است.
وی آرد کامل را آردی دانست که گندم آن توسط آسیاب سنگی به صورت 
کامل آسیاب شده است یا این که پس از فرآوری گندم، پوسته و لایه های 
خارجی دانه به آن اضافه شده است و شامل فیبر، مواد معدنی و ویتامین های 

گروه ب است.
این دکترای تخصصی علوم و صنایع غذایی، حدود 20 درصد از وزن آرد 

کامل را متعلق به پوسته و لایه های خارجی دانه گندم دانست.
وی افزود: این پوسته و لایه ها حاوی فیبر، مواد آنتی اکسیدان و مواد مغذی 

مهمی چون روی، منیزیم، فسفر، پتاسیم و ویتامین های گروه ب هستند.
به گفته میرمقتدایی آرد سفید به دلیل حذف پوسته و لایه های خارجی دانه 
گندم، حاوی فیبر و مواد مغذی کمتری است و در فرآیند تولید آن بخشی از 

ویتامین ها و مواد معدنی از بین می روند.
به گفته این دانشیار دانشگاه مصرف طولانی مدت آرد سفید می تواند باعث 
کاهش سطح فیبر، کمبود ویتامین ها و مواد معدنی در بدن و به طور کلی 

کاهش سطح سلامت فرد شود.
میرمقتدایی در ادامه به تبیین مزایا و معایب استفاده از آرد کامل در تهیه نان 

پرداخت که به برخی از آنها اشاره می کنیم.
مزایای استفاده از آرد کامل در تهیه نان

فیبر بالا
 میرمقتدایی فیبر بالا را از مزایای آرد کامل برشمرد و گفت: آرد کامل حاوی 
پوسته و لایه های خارجی دانه گندم است که شامل فیبر، مواد مغذی و مواد 
ضداکسیدان است. مصرف نان حاوی آرد کامل ضمن کمک به تامین نیاز 
روزانه افراد به فیبر باعث بهبود خونرسانی، کنترل قند خون و حفظ سلامت 

دستگاه گوارش می شود.
کمک به کاهش خطر بیماری های مزمن

وی کاهش خطر بیماری های مزمن را از دیگر مزایای استفاده از آرد کامل 
عنوان کرد و افزود: مصرف غلات کامل ارتباط مستقیمی با کاهش میزان 
بیماری های مزمن مانند بیماری های قلبی عروقی، برخی از بیماری های 

سرطان و دیابت دارد.
محافظت از سلامت مغز

این دانشیار دانشگاه آرد کامل را حاوی ویتامین های گروه ب مانند تیامین، 
ریبوفلاوین و نیاسین ذکر کرد که برای سلامت مغز و عملکرد بهتر آن مفید 

هستند.
معایب استفاده از آرد کامل

 میرمقتدایی ماندگاری کمتر را از معایب آرد کامل عنوان کرد و گفت: 
ماندگاری آرد کامل به دلیل روغن موجود در سبوس و جوانه نسبت به نوع 

آرد سفید کمتر است.
ترکیب  یک  را  فیتات  یا  فیتیک  اسید  دانشگاه  علمی  هیأت  عضو  این 
شیمیایی طبیعی موجود در بسیاری از غلات و دانه های روغنی مانند گندم و 
جو ذکر کرد که با برخی مواد مغذی مانند فسفر، کلسیم، روی و آهن ترکیب 

شده و منجر به کاهش جذب آن ها در دستگاه گوارش می شود.
به گفته وی آرد کامل حاوی پوسته و لایه های خارجی دانه گندم است که 
مقادیر قابل توجهی اسید فیتیک دارد. این مواد ممکن است باعث کاهش 
جذب برخی مواد مغذی مانند فسفر، آهن، روی و کلسیم در دستگاه گوارش 

شود.
دکترای تخصصی علوم و صنایع غذایی بر اساس نتایج مطالعات صورت 
گرفته خاطرنشان کرد: با استفاده از روش هایی مانند تخمیر می توان مقدار 
اسید فیتیک را کاهش داد و جذب بیشتر مواد مغذی را در دستگاه گوارش 

تسهیل کرد.
این عضو هیأت علمی دانشگاه تفاوت طعم و بافت نان را از دیگر معایب 
استفاده از آرد کامل ذکر کرد که به دلیل محتوای بالای فیبر و مواد مغذی 

نسبت به نان های سفید داراست.
کامل  آرد  از  استفاده  معایب  دیگر  از  را  پخت  بیشتر  زمان  میرمقتدایی 
عنوان کرد و گفت: این نان نسبت به نان های سفید به زمان بیشتر و شرایط 
به  نیاز  است  ممکن  و  است  بالایی  فیبر  حاوی  زیرا  دارد،  نیاز  خاص تری 

محیطی گرمتر و رطوبت بیشتر داشته باشد.
این دانشیار دانشگاه  خاطرنشان کرد: استفاده از آرد کامل در تهیه نان به 
عنوان جایگزینی برای آرد سفید می تواند به بهبود سلامت کمک کند اما نیاز 

به شناخت دقیق تر در مورد شرایط پخت و مصرف آن وجود دارد.

دکترای صنایع غذایی عنوان کرد:

نان حاوی آرد کامل چه مزایا و معایبی دارد
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 برنامه هیات های عزاداری قم به مناسبت ماه محرم اعلام شد و عزاداران حسینی از سه 
شنبه و چهارشنبه هفته جاری مصادف با آغاز ماه محرم میهمان روضه حضرت اباعبدالله 

الحسین)ع( خواهند بود.
براساس این گزارش، ماه های محرم و صفر در قم شور و حال خاصی دارد به طوری که 
این شهر در روزهای تاسوعا و عاشورا میزبان خیل عظیم عزاداران از اقصی نقاط کشور 
است. همه مردم از پیر و جوان و حتی کودکان و نونهالان تمام تلاششان را می کنند تا 

برنامه های ماه محرم در قم به صورت باشکوهی برگزار شود.
تکایا، هیات ها، مساجد و اماکن مذهبی چون حرم مطهر حضرت معصومه)س( و 
مسجد مقدس جمکران در ماه های محرم و صفر از عزاداران حسینی پذیرایی و مداحان 
اهل بیت عصمت و طهارت در سوگ شهادت امام حسین)ع( و یاران با وفایش نوحه 

سرایی می کنند.
محرم از سال های دور در قم بسیار شورانگیز و در شان عزاداری سرور و سالار شهیدان 
امام حسین)ع( برگزار می شده است و امسال نیز از روزها قبل مردم و مسئولان در پی 

تدارک آیین های بزرگ ماه محرم هستند.
یک هزار و ۵00 نفر مداح در ماه محرم در قم نقش آفرینی می کنند

مسئول تشکل های دینی اداره کل تبلیغات اسلامی قم از نقش آفرینی یک هزار و 500 
مداح در ماه محرم الحرام امسال در قم خبر داد.

حجت الاسلام محمد آقازیارتی در گفت و گویی اظهارداشت: شعار سال محرم امسال 
»در زیر خیمه اش همه یک خانواده ایم« است که بین دستگاه هایی که به هیئات متصل 

هستند شعار مشترک برشمرده می شود.
وی ابراز داشت: سازمان تبلیغات اسلامی هشت محتوا را برای مراسم های محرم 
امسال آماده کرده است که از جمله می توان با محتواهایی ویژه مخاطبان نوجوان، افراد 

هیاتی، کودکان و برای منبر و مداحان اشاره کرد.
وی با اشاره به اینکه مراسم های عزاداری ماه محرم امسال در یک هزار و 450 مسجد 
و حسینیه برگزار می شود، گفت: پنج هزار و 100 مبلغ برادر و خواهر در سطح استان 

در مراسم ها حضور می یابند و این حضور در محفل های روضه خانگی نیز خواهد بود.
آقا زیارتی تعداد محفل های روضه خانگی ثبت شده در استان قم را 300 محفل عنوان 

کرد.
وی افزود: 40 هیات مذهبی برای برگزاری مراسم خود در سطح مدرسه ها مجوز 

گرفته اند و برای برپایی 300 ایستگاه صلواتی نیز مجوز صادر شده است.
وی گفت: هشت تیم بازدید کننده هیئات مذهبی نیز در محرم امسال فعال است که از 

هیات ها سرکشی کنند و اگر مشکلی وجود داشته باشد آن را بررسی کنند.
مسئول تشکل های دینی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم اظهار داشت: 2 هزار 
و 200 هیات از جمله یک هزار و 500 هیات ثبت شده ارزاق گرفته اند که برای پذیرایی از 

عزاداران نقش آفرینی کنند.
وی یادآور شد: در مورد تمامی دسته روی هایی که از اول تا 12 محرم برگزار می شود نیز 

عزاداران به صورت رایگان بیمه شده اند.
هیات های بزرگ قم چه برنامه هایی دارند؟

به مناسبت شهادت امام حسین)ع( و ماه محرم یکی از برنامه هایی که جمعیت چند 
هزار نفری را به سمت خود جلب می کند هیات رزمندگان اسلام قم است. سید مهدی 
میرداماد مداح مشهور کشوری پای ثابت مداحی این هیات در سال های اخیر است که 

امسال نیز برای عزاداری مردم در هیات رزمندگان اسلام حاضر می شود.
 برنامه عزاداری هیات رزمندگان اسلام قم

انجام  محمدی  میرزا  والمسلمین  الاسلام  حجت  توسط  نیز  هیات  این  سخنرانی 
می شود.

مراسم عزاداری هیات رزمندگان اسلام از 27 تیرماه به مدت 10 شب از ساعت 21 آغاز 
می شود و مکان آن نیز مجتمع امام خمینی)ع( گلزار شهدا است. این هیات هر سال 
پذیرای سیل عظیمی از عزاداران حسینی است که با شور و نظم خاصی در سوگ امام 

سوم شیعیان بر سر و سینه می زنند.
دیگر هیات با سابقه و پرطرفدار قم هیات خادم الرضا می باشد که هر سال برنامه 
عزاداری خود را در ورزشگاه شهید حیدریان قم برگزار می کند. این هیات سابقه زیادی 
در جذب مداحان برجسته کشوری برای آیین های خود دارد و هزاران نفر از مردان و زنان 

، عزاداری خود را برای امام حسین)ع( در هیات خادم الرضا برگزار می کنند.
 برنامه هیات خادم الرضا قم

برنامه های هیات خادم الرضا قم از شب اول محرم به مدت 10 شب برگزار می شود و 
ساعت شروع مراسم نیز 21 اعلام شده است.

هیات خادم الرضا در حاشیه برگزاری مراسم عزاداری همه ساله غرفه های فرهنگی نیز 
در جوار محل برگزاری مراسم برپا می کند.

سخنران امسال مراسم حجت الاسلام ظهیری است و حاج سید رضا تحویلدار و 
کربلایی حسن عطایی نیز مداحی خواهند کرد.

 مراسم عزاداری هیات خادم الرضا قم در سال گذشته
برنامه عزاداری هیات ثارالله قم نیز اعلام شده است و این هیات از عصر سه شنبه 27 

تیرماه به مدت 11 روز پذیرای عزاداران است.
آیت الله سید مهدی میرباقری سخنران این هیات است و مداحان آن نیز حاج عباس 

حیدرزاده و حاج ابوذر بیوکافی هستند.
مراسم این هیات عصرها از ساعت 16:30 در خیابان معلم قم و مدرسه علمیه امام 

کاظم)ع( برگزار می شود.
برنامه های عزاداری دهه اول ماه محرم در حرم حضرت معصومه)س( 

معاون فرهنگی حرم مطهر بانوی کرامت در تشریح برنامه های دهه اول محرم گفت: 

شیرخوارگان  محفل  عشا،  و  عصر  صبح،  نمازهای  از  بعد  عزاداری  مراسم  بر  علاوه 
حسینی، قرائت زیارت ناحیه مقدسه، محافل ویژه نوجوانان پسر و دختر، مراسم ویژه 
بانوان و محافل ویژه عرب زبانان، اردو زبانان و مسلمانان نیجریه ای در حرم مطهر برگزار 

می شود.
حجت الاسلام والمسلمین مهدی احمدی معاون فرهنگی حرم قم امروز در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار کرد: مراسم و محافل حرم مطهر بانوی کرامت در دهه اول محرم با شعار 

سراسری »در زیر خیمه اش همه یک خانواده ایم« دنبال می شود.
وی اضافه کرد: بر اساس این گزارش آیین تعویض پرچم حرم مطهر بانوی کرامت با 
سخنرانی حجت الاسلام والمسلمین مومنی، اجرای مهدی کلانترزاده، قرائت قرآن 
محمدعلی فروغی، مداحی حسن شالبافان و شعر خوانی احمد علوی سه شنبه 27 تیر 

ماه از ساعت 17:45 در صحن امام رضا)ع( این حرم مطهر برگزار می شود.
احمدی عنوان کرد: مراسم عزاداری شب های دهه اول محرم در حرم مطهر بانوی 
کرامت با سخنرانی آیت الله میرباقری و مداحی عباس حیدرزاده و محمد جواد احمدی 

هر شب بعد از نماز عشا در شبستان امام خمینی)ره( برگزار خواهد شد.
معاون فرهنگی حرم مطهر قم اظهار کرد: هر روز بعد از نماز صبح مراسمی با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین ظهیری و بعد از نماز ظهر و عصر مراسم عزاداری با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین مومنی و مداحی سید علی علوی نژاد در شبستان امام 

خمینی)ره( برگزار می شود.
وی ادامه داد: آیین شیرخوارگان حسینی نیز جمعه سوم محرم ساعت 8:30 صبح 
با سخنرانی حجت الإسلام والمسلمین رفیعی و مداحی حسن شالبافان، سید علی 

حسینی نژاد و مسعود زمانی در شبستان امام خمینی )ره( برگزار خواهد شد.
یازدهم محرم ساعت30؛17 زیارت ناحیه  احمدی گفت: در روزهای نهم، دهم و 
مقدسه با نوای حجت الاسلام تاجیک، حجت الاسلام حسین آبادی و جواد برزگر در 

شبستان امام خمینی )ره( قرائت خواهد شد.
وی گفت: برپایی محفل نوجوانان فاطمی ویژه نوجوانان پسر هر روز عصر از ساعت 
16:30 با سخنرانی حجت الاسلام موسویان و مداحی ذاکران نوجوان در شبستان امام 
خمینی)ره( و محفل »بفرمایید روضه«  ویژه بانوان  هر روز از ساعت 8 صبح در سالن 

ولایت واقع در صحن صاحب الزمان)عج( برگزار می شود.
احمدی تصریح کرد: از دیگر محافل حرم مطهر در دهه اول محرم می توان به محفل 
»مشکات الکریمه)س(« ویژه دختران و بانوان جوان هر روز ساعت 17:30 با سخنرانی 
حجت الاسلام والمسلمین اعوانی در شبستان حضرت زهرا سلام الله علیها و محفل 
»دختران بهشتی« ویژه نوجوانان دختر هر روز ساعت 15:30 در شبستان حضرت 

زهرا)س( اشاره کرد.
وی اضافه کرد: مراسم عزاداری به زبان های عربی، اردو و نیجریه ای نیز در حرم مطهر 
برگزار می شود به این صورت که مراسم عرب زبانان هر روز ساعت 10 صبح و هر شب 
ساعت  20:15 در شبستان حضرت زهرا)س(، عزادرای اردو زبانان هر شب ساعت  
20:15 در صحن پیامبر اعظم)ص(  و عزاداری مسلمانان نیجریه ای نیز هر شب ساعت  

20:15 در دفتر زائران بین المللی واقع در صحن صاحب الزمان )عج( خواهد بود.
برنامه های عزاداری دهه اول ماه محرم در مسجد مقدس جمکران

معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران برنامه های عزاداری ویژه ماه محرم در مسجد 
مقدس جمکران را تشریح کرد و گفت: در دهه اول ماه محرم برنامه های مختلف عزاداری 

ویژه زائران و عزاداران حسینی در مسجد مقدس جمکران برگزار می شود.

حجت الاسلام مهدی حسین آبادی با بیان اینکه مراسم قرائت دعای پرفیض زیارت 
عاشورا در ایام ماه محرم هر روز صبح با حضور خادمان و زائران در مسجد مقدس جمکران 
برگزار می شود، گفت: هر روز بعد از نماز ظهر و عصر مراسم عزاداری در مسجد مقام، 

مسجد امیرالمومنین)ع( و مسجد حضرت زهرا)س( ترتیب می یابد.
وی با بیان اینکه در دهه اول ماه محرم هر روز از ساعت 16 میزبان هیأت محبین 
اهل بیت)ع( هستیم، گفت: در این مراسم حجت الاسلام والمسلمین احمدپناهیان 
سخنرانی کرده و مراسم عزاداری نیز با حضور مداحان اهل بیت)ع( برگزار می شود. این 
مراسم در مسجد امیرالمومنین)ع( ویژه برادران و در شبستان کربلا ویژه خواهران ترتیب 

می یابد.
 معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران با بیان اینکه در دهه اول ماه محرم هر شب 
بعد از نماز مغرب و عشا مراسم سوگواری برگزار می شود، گفت: در این مراسم حجت 
الاسلام والمسلمین سیدحسین مومنی سخنرانی خواهد کرد و جواد برزگر به مداحی 

می پردازد.
وی با بیان اینکه در نخستین جمعه ماه محرم همزمان با قرائت دعای ندبه آیین 
شیرخوارگان حسینی در مسجد مقدس جمکران برگزار خواهد شد، خاطرنشان کرد: 
در این مراسم سیدبهاءالدین ضیایی به سخنرانی خواهد پرداخت و مداح این مراسم 
نیز مسعود زمانی خواهد بود. حجت الاسلام حسین آبادی با بیان اینکه در روز تاسوعا 
و عاشورای حسینی مسجد مقدس جمکران میزبان هیات ها و دسته های عزاداری 
خواهد بود گفت: در روز عاشورا زیارت ناحیه مقدسه با حضور عزاداران حسینی در 

مسجد مقدس جمکران قرائت خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: همنوا با اصحاب سید الشهدا)ع( که در شب عاشورا به مناجات 
پرداختند مراسم احیای شب عاشورا در مسجد مقدس جمکران برگزار خواهد شد و 
دعای کمیل نیمه شب با حضور حجت الاسلام والمسلمین میرزا محمدی زمزمه می 
شود. معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران اضافه کرد: ویژه برنامه های کودک و 
نوجوان با عنوان هیأت کودکان در مسجد مقدس جمکران برگزار شده و در مجموعه 
های گل نرگس، جوانه های انتظار و راویان انتظار با حضور مبلغان برنامه های ویژه این 

ایام در نظر گرفته شده است.
حسینیه فاطمیون 

حسینیه فاطمیون قم نیز در دهه اول محرم برنامه روضه اباعبدالله الحسین را برگزار می 
کند و پذیرای عاشقان ابا عبدالله الحسین)ع( است.

حجت الاسلام سید حسین مومنی از خطبای برجسته کشور سخنران این هیات 
است.

مداحان حسینیه فاطمیون قم نیز علی اکبر و علی اصغر سلحشور هستند. مراسم 
این هیات از سه شنبه 27 تیر ماه به مدت 10 شب در میدان بسیج قم، خیابان ایرانی 

، حسینیه فاطمیون برگزار می شود.
هیات کف العباس 

هیات کف العباس قم نیز یکی دیگر از هیات های پر طرفدار قم است که به خصوص در 
جذب نوجوانان و جوانان نقش پر رنگی دارد و در ایام محرم در دهه اول پذیرای عزاداران 

حسینی است.
حجت الاسلام میرزا محمدی سخنران این هیات است و ذاکران اهل بیت نیز در این 

هیات نوحه سرایی می کنند.
برنامه این هیات دهه اول محرم پس از اقامه نماز ظهر و عصر در مصلی بزرگ قدس 

برگزار می شود.
حسینیه چهارده معصوم 

حسینیه چهارده معصوم قم نیز در دهه اول محرم پذیرای عزاداران این ماه به مناسبت 
شهادت امام سوم شیعیان امام حسین)ع( است.

مراسم عزاداری این حسینیه از شب اول محرم به مدت 11 شب برگزار می شود و 
سخنران هیات نیز حجت الاسلام حسینی سبزواری است.

حاج رحیم ابراهیمی نیز مداح این حسینیه در طی ایام عزاداری است که هر شب بعد 
از اقامه نماز مغرب و عشاء در محل حسینیه واقع در خیابان سمیه نبش میدان معلم 

برگزار می شود.
آستان مقدس امامزاده علی ابن جعفر)ع( که گلزار شهدای قم نیز در جوار آن قرار دارد 

در دهه اول محرم پذیرای عزاداران حسینی است.
حجت الاسلام سید بهاء الدین ضیائی سخنران این هیات مذهبی است و مداح آن نیز 

هادی خادم حسینی است.
آستان مقدس امامزاده علی ابن جعفر)ع( در انتهای خیابان انقلاب قم قرار دارد.

برگزاری آیین های عزاداری در تکیه های قدیمی قم
تکیه یا تکیه گاه، بعد از مسجد، در حقیقت پایگاه معنوی مسلمانان، به ویژه شیعیان به 
حساب می آید و جایی است که مردم با تعزیه خوانی و سوگواری بر سالار شهیدان و یاران 

باوفایش به او متوسل می  شدند.
در گذشته تا پایان حکومت قاجاریه، محوطه تکایا، مانند امروز، مفروش نبود و اکثر 
عزاداران، بر روی زمین خاکی می نشستند و فقط تعداد معدودی از زنان و مردان بودند 

که پارچه کوچکی جهت زیرانداز همراه خود می  آوردند.
اگر بخواهیم از تکایای قدیمی و باسابقه قم نام ببریم می توان به تکیه میدان میر که 
سابقه آن به عهد اشعری  ها می  رسد، تکیه سنگ سیاه که پس از روی کار آمدن سلسله 
صفویه تأسیس شد، تکیه میرزای قمی یا تکیه پشت مسجد که در پشت مسجد جامع قم 

قرار داشت و از زمان  های قدیم، در آن جا تعزیه خوانی می  کردند اشاره کرد.
تکیه گذر جدا، تکیه شاه خراسان، تکیه حاج سید حسن با سابقه 250 سال، تکیه 
عشقعلی با سابقه 250 سال، تکیه ملامحمود، تکیه یزدی  ها در پشت بازار قم، تکیه 
باغ پنبه، تکیه پنجه علی با سابقه 150 سال، تکیه متولی باشی که در اوایل سلطنت 
مظفرالدین شاه قاجار توسط آقا سید محمدباقر، متولی باشی آستان حضرت فاطمه 
معصومه )س( بنیان گذاشته شد و تقریباً تا پایان حکومت پهلوی دوم دوام داشت از دیگر 
تکایای معروف در قم هستند. تکیه گذر صادق، تکیه بزرگ، تکیه عربستان، تکیه سیدان، 
تکیه ارک و تکیه هیات عزاداری روحانیون، که مرکز تجمع آنان، مدرسه رضویه واقع در 
خیابان آذر فعلی است و به سرپرستی مرحوم آیت الله العظمی حاج شیخ عبدالکریم 

حائری بنیان گذاشته شد نیز از تکایای معروف قم هستند.
از هیات های قدیمی معروف قم نیز می توان به هیات  های آلوچو، هیات کوچه حکیم، 

هیات سلطان محمد شریف، هیات دروازه کاشان، هیات شاهزاده ظهیر اشاره کرد.
حضرت  خانه  در  قمری  هجری  چهارم  سال  شعبان  سوم  در  حسین)ع(  امام 
امیرالمومنین)ع( پیشوای اول شیعیان و حضرت فاطمه زهرا)س( یگانه دختر رسول 

اکرم)ص( در مدینه دیده به جهان گشود.
سومین اختر تابناک آسمان امامت و ولایت، حضرت اباعبدالله الحسین)ع( دارای 
لقب هایی همچون سیدالشهدا، الشهید السعید، الامام الثالث، رشید، طیّب، وفیّ، 

مبارک، سبط، تابع لمرضاه الله و الدلیل علی ذات الله و کنیه ایشان »ابوعلی« است.
حضرت سیدالشهدا)ع( در مکتب نورانی حضرت محمد)ص( و پدرش مولای اول 
شیعیان)ع( و مادری چون حضرت زهرا)س( درس آزادی، ایستادگی و جوانمردی را 
آموخت و پس از شهادت پدرش، همدوش با برادرش امام حسن)ع( در راه تبلیغ دین 
اسلام و آموزه های آن گام برداشت. هنگامی که امام حسن مجتبی)ع( در سال 50 
هجری قمری به شهادت رسید، رسالت سنگین امامت و هدایت مردم بر دوش امام 

حسین)ع( واگذار و ایشان به مدت 11 سال عهده دار این امر مهم شد.
دوره امامت ایشان هم زمان با حکومت بنی امیه بود که جزو ظالمانه ترین حکومت ها 
بود، در سال 60 هجری قمری معاویه برخلاف قرارداد صلح با امام حسن)ع(، پسرش 
یزید را به جای خود قرار داد که فاسد بودن یزید و مخالفت او با دین اسلام باعث نارضایتی 

امام حسین)ع( شد.
بعد از مرگ معاویه، حاکم مدینه از سوی یزید موظف شد تا از امام حسین)ع( برای یزید 
بیعت بگیرد و ازآنجایی که ایشان حاضر به بیعت با یزید نبود با خانواده خود از مدینه به 

مکه رفت تا به اقامه و حفظ ارزش های راستین دین اسلام بپردازند.
مردم کوفه نامه های بسیاری برای امام حسین)ع( نوشتند و از ایشان خواستند تا به 
عراق و کوفه بیاید، در این زمان بود که امام، نماینده خود مسلم ابن عقیل را به کوفه 
فرستاد. در ادامه هزاران تن از مردم کوفه با او همراه شدند این امر باعث شد تا مسلم 

نامه ای به امام حسین)ع( بنویسد و از ایشان بخواهد که به کوفه بیاید.
اما با ورود عبیدالله ابن زیاد برای حکومت کوفه، مردم پیمان شکنی کردند تا اینکه 
مسلم به شهادت رسید؛ امام حسین)ع( با اهل بیت)ع( و یاران خود به طرف کوفه حرکت 

کرد و در نزدیکی کوفه بود که خبر پیمان شکنی مردم کوفه و شهادت مسلم را شنید.
امام  روی  بر  راه  بستن  برای  با لشگری  را  ریاحی  یزید  ابن  زیاد، حر  ابن  عبیداللّه 
حسین)ع( فرستاد و عمر سعد با لشگری وارد دشت نینوا شد و این امام همام)ع( و 

یارانش را محاصره کردند و آب را بر روی آنان بستند.
سرانجام در روز دهم محرم )عاشورا( سال 61 هجری قمری، امام حسین)ع( و یارانش 
که 72 تن بودند در راه دین اسلام و ترویج آموزه های آن، احیای احکام دین و زدودن انواع 
انحراف های دینی، با رشادت و دلاوری به شهادت رسیدند و درس آزادی و ولایتمداری 

را در تاریخ ماندگار کردند.

اجتماعی

گزارشی از برنامه های هیات مذهبی قم در ماه محرم ؛

در ضیافت حسینی امسال مهمان کدام هیات در قم باشیم؟

ایمان / گفت و گو / رضا ملکی؛ اشاره :مسیر خدمت به مردم 
همواره از جایگاه والائی در نزد حضرت حق برخوردار بوده است 
و خدمت رسانی و انگیزه ،نگاه درست و منطقی در این راستا می 
تواند پلکانی برای متعالی شدن روح و رضایتمندی مردم شریف 
را به دنبال داشته باشد استان قم که نام مقدس و والای کریمه 
اهل بیت خانم حضرت معصومه )س( روشنی بخش خود می 
بیند می بایست با همت مسئولان خود در جهت رفاه مردمان 
این سرزمین پاک گامهای بلندی را بردارند و هر مسئولی موظف 
را مبذول  و دقت  نهایت کوشش  برای شادی دل مردم   است 
نماید. از جمله مکانهائی که بیش از 14 سال استکه در جهت 
رفاه و خدمت به مردم تلاش شایانی داشته فروشگاه بزرگ کوثر 
را می توان نام برد که از سال 1388 تا کنون باشعار ارائه خدمت 
مطلوب و با کیفیت و ایجاد محیطی امن وبا آرامش برای خانواده 
ها کار خود را آغاز نموده است و و بعنوان یک فروشگاه عرضه 
کننده محصولات با کیفیت و مقطوع برای اقشار مختلف  جایگاه 

ویژه ای بین شهروندان قمی پیدا کرده است.
برای آگاهی از چگونگی فعالیت این فروشگاه فرصتی دست 
داد تاگپ و گفتی داشته باشیم با حجت الاسلام و المسلمین 
دکتر ابوالفضل بنی احمدی مدیرعامل این مجموعه تا از نزدیک 
با  روند فعالیت های این مرکز مهم فروشگاهی  در استان قم آشنا 

شویم .محصل این گفت وگو را ادامه می خوانید.
افتخار ما 14 سال خدمت صادقانه به مردم ولایتمدار قم است

در بدو ورود با خوش روئی و استقبال گرم استاد بنی احمدی 
در  درخشانی  سوابق  احمدی  بنی  شویم.دکتر  می  روبرو 
سنگرهای مختلف  خدمت در داخل  و خارج کشورداشته است 
و با تالیف 13 کتاب ارزشمند اخلاقی و معنوی از جمله مدیران 

شایسته در کشور محسوب می شود.
 مدیرکل اوقاف و امورخیریه استان البرز، مدیر حوزه علمیه 
خواهران البرز،حضور در  بعثه مقام معظم رهبری ،مسئول دفتر 
نمایندگی شورای سیاست گذاری ائمه جمعه دراستان البرز، امام 
جمعه شهر باغستان شهریار و مدیرعاملی شرکت تعاونی مصرف 
طلاب و کارکنان جامعه المصطفی کوثر ازجمله سوابق اجرایی 

وفرهنگی وی محسوب میشود.

دو سال حضور درجبهه در دوران دفاع مقدس و نائل شدن به 
مقام جانبازی  ودر کنار آن تدریس در سنگر استادی دانشگاه 
و پرورش و آموزش دانشجویان بعنوان آینده سازان کشورازدیگر 

سوابق این مدیر ارزشی و ولایتمدار می باشد.
وی همچنین به مدت 2 سال مدیر هماهنگی اعزام طلاب به 
خارج از کشور و مدیر موسسه قرانی حوزه بالکان،شرق اروپا)  

کوزوو به مدت 3 سال بوده است(.
تحصیلات حوزوی و تحصیلات کلاسیک که کارشناسی فقه 
اسلامی - کارشناسی ارشد فقه و مبانی حقوق و دکتری فقه و 
مبانی حقوق را در بر می گیرد حاصل تلاش استاد در مسیر علم 

آموزی و دانش افزایی می باشد.
200 نفر در فروشگاه کوثر مشغول خدمت رسانی به 

مردم هستند 
دکتر بنی احمدی را به گفت و گو دعوت می کنیم تا از نقطه 

نظرات وی  در چگونگی فرماندهی این فروشگاه آگاه شویم .
استاد در ابتدا با اشاره به اینکه به مدت 14 سال افتخارخدمت 
به مردم شایسته قم را داریم و 200 پرسنل در فروشگاه بزرگ کوثر 
همگی در تلاش خدمت رسانی شایسته به مردم بزرگ  قم هستند 
اظهار داشت.فروشگاه مصرف تعاونی طلاب و کارکنان جامعه 

المصطفی ازسال 88 فعالیت خود را آغاز نمود.
مدیران زیادی در طول سالها تلاش داشتند تا نام فروشگاه کوثر 
درمیان مردم قم اعتباری ویژه پیدا نماید که از تلاشهای بسیار آن 

عزیزان تشکر و قدردانی می نمایم.
تاکید بر نهایت تکریم واحترام مشتریان داریم

در  خدمت  سال   35 از  بیش  گذشت  با  بنده   : افزود  وی 
عرصه های مختلف این بار افتخار این را پیدا کردم که فرماندهی 
این مجموعه بزرگ را در دست گیرم و از این اتفاق بسیار خرسندم.
محبت  و  مهر  فروشگاه فضای  دو  این  داد:فضای  ادامه  وی 
است،تمام پرسنل موظف هستند با نهایت احترام و بزرگی با 
ارباب رجوع بعنوان مشتریان برخورد نمایند و این از آموزه های 
دینی ماست که افتخار خدمت همراه با عشق و محبت را به مردم 

ارزانی داریم.
مدیرعامل فروشگاه کوثر تصریح کرد :چشم انداز ما درآینده 

ارائه خدمات با کیفیت،ایجاد محیط امن و با آرامش برای فرزندان 
مشتریان که به این فروشگاه مراجعه می نمایند در این خصوص 
در صدد تاسیس پارک هستیم تا خانواده ها به راحتی فرزندان 
به پارک  آورده و خود جهت خرید اقدام نمایند و این  را  خود 
درحالی است که فضای پارک کودک توسط دوربین مرتب چک  

و رصد می شود.
حرکت ارزشمند ورزشگاه کوثر در منابست های مذهبی
وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت :افتخار این را داریم 
که در کلیه اعیاد یا شهادت ائمه اطهارحضوری پررنگ داشته 
باشیم. توزیع  400 کیلو کیک در روز ولادت بانوی کرامت خانم 
فاطمه معصومه )س( و ایجاد ایستگاه صلواتی بیرون از فروشگاه 
در روزهای تاسوعا و عاشورا و بسیاری از اقدامات شایسته ای که 
در طول سال از طرف فروشگاه انجام گردیده از جمله اقداماتی 

است که جهت رضایتمندی مردم عزیز استان انجام می پذیرد.
جامعه المصطفی وحضور دانشجویان طلاب 115 کشور جهان 

درقم
دکتر بنی احمدی  افزود :بر خود می بالیم که دردانشگاه بزرگ 
 115 از  ازبیش  دینی  دانشجویان  پذیرای  المصطفی  جامعه 
کشور جهان هستیم.10 هزار مرد و زن و طلاب با عبور از مراحل 
گزینش  برای تحصیل وارد این مجموعه بزرگ علمی می شوند و 
می توانند  تا سطح دکترا و فوق دکترا تحصیل نمایند و این عزیزان 

مبلغین بزرگی برای کشور ما در جهان امروزی هستند.
و  مجموعه  داخل  در  انسانی  علوم  :دانشگاه  داد  ادامه  وی 
تاکنون  فعالیت شایان خود  با  دانشگاه مجازی غیر حضوری 
التحصیل  فارغ  را  از سراسر جهان  اند هزاران طلاب  توانسته 
نمانید و می توان گفت بهترین آموزش زبان فارسی در دنیا را 
جامعه المصطفی دارد که با ورود طلاب علوم دینی به این مرکز 
در عرض6 ماه زبان فارسی را فرا می گیرند که این در نوع خود در 

دنیا بی سابقه است.
وی اضافه کرد :حضور سهیل اسعد اسطوره آرژانتینی که فارغ 
التحصیل جامعه المصطفی است و هم اکنون بعنوان مجری 
توانمند در صدا و سیما مشغول به کار است و وجود شیخ زکزاکی  
از نیجریه که از جامعه المصطفی پیام آور تبلیغ دین مبین اسلام 

در آنسوی جهان است که از افتخارات این مرکزمحسوب می شود.
ارائه کالاهای با کیفیت در اولویت

 فروشگاه کوثر قرار دارد
گفت  خود  سخنان  دیگری   دربخش  احمدی  بنی  دکتر 
:فروشگاه کوثر اولین شعار خود را در کیفیت مطلوب اجناس 
خود می داند شما به هیچ وجه کالا  بنجل و غیراستاندارد در این 
فروشگاه نمی بینید.ارائه خدمات مطلوب حرف اول را در این 
فروشگاه می زند ضمن اینکه تمامی مدیران واحدهای مختلف 
از کارکنان خدوم خود فروشگاه می باشند و بصورت انگیزشی 
خدمات آنان مورد بررسی قرار گرفته و ارتقاء شغلی به سبب فرایند 

تلاش این عزیزان در سنگرهای مختلف خواهد بود.
استاد به ورزش نگاه جدی داشته و خود از کاراته کاهای قدیمی 
و از فوتبالیستهای شایسته قم بوده اند ودراین راستا توجه خاصی 
به ورزش کارکنان داشته و در دو رشته فوتبال و والیبال در طول 

هفته کارکنان این مجموعه جسم خود را پرورش می دهند.
استاد بنی احمدی در پایان  گفت :بر خود لازم می دانم از  
روزنامه وزین ایمان که برای اولین بار اقدام به معرفی فروشگاه 
کوثر بعنوان یکی از فروشگاههای بنام و خدمتگزار مردم شریف 
قم نموده است تقدیر تشکرمی نمایم وبرای مردم شریف استان 

قم خیر و برکت  از درگاه خداوند تبارک و تعالی خواستارم.

در گفت با مدیرعامل فروشگاه کوثر مطرح شد؛

تنوع کالا، کیفیت و قیمت مناسب درفروشگاه کوثر 
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معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

 توسعه مهارت آموزی باید منطبق
 با نیازهای استان باشد

که  اساسی  مساله   گفت:  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
باید مورد توجه دستگاه های ذی ربط در حوزه اشتغال قرار بگیرد این است که 

برنامه های مهارت آموزی مشاغل باید منطبق با نیازهای استان باشد. 
محسن امیدیان روز دوشنبه در جلسه کارگروه مهارت و آموزش استان قم اظهار 
کرد: واقعیت این است که اقتصاد ما امروزه درگیر نظام مسائل متعددی است که 

با آن دسته و پنجه نرم می کند.
وی عدم تطبیق مهارت های دانش آموختگان با نیازهای امروز بازار کار را یکی از 
اصلی ترین مسائل عنوان و خاطرنشان کرد: در دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی 

باید روی این موضوع کار شود.
معاون استاندار قم به اهمیت نیازسنجی در مهارت آموزی اشاره و تصریح کرد: 
باید از هرگونه موازی کاری در این عرصه جلوگیری کرد، دانشگاه هایی همچون 
علمی کاربردی و فنی و حرفه ای ظرفیت خوبی در حوزه مهارت آموزی دارند که 

باید به آن توجه کرد.
امیدیان تصریح کرد: نیازسنجی ها باید مبتنی بر واقعیت های استان باشد، برای 
مثال در بحث مهارت آموزی گروه های مردمی نیز ظرفیت خوبی دارند که باید در 
این مساله دیده شوند. درحال حاضر بسیاری از کارخانه های ما نیازمند نیروی کار 

ماهر هستند اما به تنهایی توانایی پرورش را ندارند.
وی ابراز کرد: باتوجه به این موضوع اداره کل فنی و حرفه ای استان باید نسبت 
به این موضوع ورود کرده و با مشارکت واحدهای صنعتی به بحث تربیت نیروی 

ماهر بپردازد.
معاون استاندار قم تاکید کرد: آنچه که باید مورد توجه قرار گیرد این است که 
استان قم علاوه بر حوزه صنعت، ظرفیت خوبی در سایر حوزه  های خدمات، 
گردشگری و کشاورزی دارد که باید نیروی کار ماهر مورد نیاز آن ها را نیز تامین نمود 
و برای حل مساله اشتغال استان دستگاه ها باید به کمک اداره کل فنی و حرفه ای 
آمده و با مشارکت دفتر هماهنگی امور سرمایه گذاری و اشتغال استانداری اقدام 

های موثری در این حوزه ها انجام دهند.
امیدیان با تاکید بر لزوم اجرایی شدن مصوبات جلسات افزود: نکات خوبی 
در این جلسه مطرح شد و امیدوارم این قبیل جلسات صرفا گزارشی نباشد و با 
مشارکت مجموعه های مختلف اتفاقات خوبی در حوزه اشتغال استان رقم بخورد.

 
رییس بنیاد نخبگان استان قم:

طرح بورسیه در صنعت برای ۲۸۶ نفر
 در قم ثبت شد

رییس بنیاد نخبگان استان قم گفت: طرح »بورسیه در صنعت« با تقاضای 122 
شرکت تولیدی برای 286 نفر در قم ثبت شد که بالاترین تراز جذب این طرح در 
کل کشور است و این موضوع تلاش و اهتمام جدی مسئولان استان به اجرای آن 

را نشان می دهند. 
سید سعید رضا منتظری در گفت وگویی در توضیح طرح »بورسیه در صنعت«، 
بنیاد نخبگان، اشتغالزایی  اولویت های کاری  از مهمترین  بیان داشت: یکی 
نخبگان است، یعنی از ظرفیت و توانمندی نخبگان در دستگاه های مختلف، 

شرکت ها و صنایع به نحو احسن استفاده شود.
وی افزود: در همین رابطه امسال طرح »بورسیه در صنعت« در استان قم 
اجرا می شود، این طرح به این صورت است که از دانشجویان نخبه جدیدالورود 
و یا دانشجویانی که ترم های اول و دوم تحصیل خود را گذراندند و شرایط نخبه 
بودن را دارند،  در واحدهای صنعتی متناسب با رشته تحصیلی شان بورسیه 

می شوند.
وی ادامه داد: در جریان اجرای این طرح بنیاد نخبگان بستری را فراهم کرده که 
واحدهای صنعتی به سامانه سینا مراجعه کرده و درخواست خود را برای پذیرش 
دانشجویان نخبه ثبت می کنند، به عنوان مثال یک واحد صنعتی اعلام می کند 

من به 6 دانشجوی نخبه در رشته های برق، صنایع و فناوری اطلاعات نیاز دارم.
منتظری گفت: پس از ثبت درخواست مجموع شرکت ها، کارگروهی در سطح 
استان با حضور معاونان آموزشی دانشگاه های بزرگ استان تشکیل و درخواست ها 
پایش می شود،  بعد از آن موارد تعیین شده به سازمان سنجش اطلاع داده شد 
و در دفترچه انتخاب رشته ثبت می شود و شرکت کنندگان در آزمون سراسری 

فرصت انتخاب موارد تعیین شده در قالب بورسیه صنعتی را خواهند داشت.
وی افزود: به عنوان مثال یک دانشجوی مهندسی صنایع در دانشگاه قم بورسیه 
صنعتی می شود در شرکتی که درخواست استفاده از دانشجویان نخبه را داشته 
است، به این صورت که بعد از انجام مصاحبه های لازم و معرفی فرد متقاضی به 
دانشگاه و واحد صنعتی مورد نظر و بررسی شرایط وی، در صورت پذیرش، عقد 

قرارداد با فرد متقاضی صورت می گیرد.
وی ادامه داد: برای اجرای این طرح بخشی از هزینه های تحصیل دانشجو 
توسط بنیاد نخبگان و بخش دیگر نیز توسط واحد صنعتی مورد نظر پرداخت 
می شود و دانشجو تعهد می دهد که 15 ساعت در هفته در آن واحد صنعتی 

حضور یابد. 

معاون شرکت توزیع نیروی برق استان قم خبرداد:

افزایش ۷ و نیم  درصدی مصرف برق
 در استان قم 

معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع نیروی برق استان قم از افزایش 
7 و نیم درصدی مصرف برق از آغاز تابستان تا کنون در مقایسه با پارسال خبر داد 
و گفت: میزان بار متوسط مصرف برق در قم 600 مگاوات است که در روز های 

گذشته رکورد 925 مگاواتی در استان ثبت شد.
سید محمد ارجمندزاده با اشاره به ساعات اوج مصرف برق یعنی ساعات 12 
تا 18 و 19 تا 23 گفت: استفاده از وسایل سرمایشی در ساعات روزانه و وسایل 

روشنایی در ساعات شبانه علت ثبت اوج مصرف در این زمان ها است.
وی در ادامه از افزایش 7 و نیم  درصدی مصرف برق در استان قم از آغاز تابستان 
تا کنون خبر داد و این افزایش مصرف را نگران کننده دانست وگفت: استان قم 
به دلیل شرایط آب و هوایی و دارا بودن تعرفه گرمسیری، در تابستان مصرف برق 
بالایی دارد که در روز های اخیر رکورد 925 مگاواتی برق در سطح استان مصرف 

شده است.
مجموع  و  ترکیبی  سیکل  نیروگاه های  در  برق  تولید  میزان  ارجمندزاده 
نیروگاه های خورشیدی استان را حدود 600 مگاوات در روز عنوان کرد و گفت: 
33 درصد میزان مصرف استان به بخش خانگی با 480 هزار مشترک، 27 درصد 
مربوط به بخش صنعت،  12 و نیم درصد بخش کشاورزی و مابقی در بخش 
ادارات و دیگر بخش ها مورد استفاده قرار می گیرد که تلاش شده با راه اندازی 
واحد کنترل و پایش مصرف برق، ارتباط مستمری با مشترکین صنعتی، اداری 

و تجاری برقرار شود.
وی در این خصوص افزود: در ابتدا به آن دسته از مشترکین که خارج از میانگین 
تعیین شده مصرف می کنند اخطار داده می شود که در صورت توجه نکردن به 

اخطارها، برق واحد های پر مصرف قطع می شود.
طبق  گفت:  استان  برق  مصرف  مدیریت  دفتر  مدیر  محمودی  همچنین 
مصوبه ای که از سوی هیئت وزیران به منظور جلوگیری از قطع برق خانگی ابلاغ 
شده است و این مسئله جز خطوط قرمز وزارت نیرو است، بحث کاهش بار مصرف 

را در بخش صنایع، کشاورزی و ادارات رصد می کنیم.
وی افزود: بر اساس برنامه تعیین شده و از پیش اعلام شده ساعت قطع برق 
کشاورزی بین ساعت های 11 تا 14 و 13 تا 18 است و صنایع و ادارات نیز متعهد 
شده اند در ساعات اوج مصرف، برق مصرفی خود را مدیریت کنند و کاهش دهند 

در غیر اینصورت اخطار قطع به آن ها داده خواهد شد.
محمودی همکاری بخش صنعت را خوب ارزیابی کرد و افزود: پس از کاهش 

ساعات کار ادارات حدود 18 مگاوات کاهش مصرف در ادارات ثبت شد.

بورس تهران باز هم سقوط کرد؛ اتفاقی که وحشت زدگی سهامداران را در پی 
داشته است.

شاخص بورس تهران روزدوشنبه با ریزش 64 هزار واحدی، به زیر کانال دو میلیون 
واحد سقوط کرد و در جایگاه یک میلیون و 956 واحد ایستاد. بررسی ها نشان 
می دهد که شاخص بورس تهران طی یک هفته گذشته در حدود 201 هزار و 899 
واحد و در طول یک ماه گذشته 226 هزار و 177 واحد سقوط کرده است. این 
یعنی فقط در یک هفته بازار سرمایه 9.3 درصد و در یک ماه 10.3 درصد ریزش 

داشته است.
براساس این گزارش ،ریزش بازار سرمایه تقریبا از نیمه اردیبهشت ماه امسال آغاز 
شده و این در حالی بود که 15 اردیبهشت ماه رکورد زده و در جایگاه 2 میلیون و 

535 واحد ایستاده بود. از آن زمان تاکنون تقریبا بازار سهام در مسیر نزولی حرکت 
کرده و روزهای قرمز بیشتر از روزهای سبز شاخص بوده است.

آخرین باری که شاخص در محدوده یک میلیون و 950 واحد قرار داشت، 27 
اسفندماه سال گذشته و در حدود 4 ماه قبل بود. 27 اسفندماه 1401 شاخص 

بورس عدد یک میلیون و 960 واحد را ثبت کرده بود.
حال در این شرایط، وضعیت در بورس تهران عجیب شده است؛ چراکه گسترده 
شدن ترس و وحشت در میان سرمایه گذاران، منجر به سقوط پی در پس شاخص ها 
بر  زیگزاگی،  و  متغیر  تصمیمات  که  است  شرایطی  در  اتفاق  این  است.  شده 
بی اعتمادی ها و شرایط مبهم بازار افزوده است. بر همین اساس، این روزها تنها 
اتفاقی که به طور متوالی رخ می دهد، خروج پول حقیقی ها از بازار است. این نشان 

می دهد در کوتاه مدت، انتظار رشد بازار خیلی منطقی نیست.
چرا بورس سقوط کرد؟ 

حمید میرمعینی، کارشناس بازار سرمایه با اشاره به دلایل سقوط بورس و وضعیت 
مبهم بازار، می گوید: واقعیت این است که اتفاقاتی که این روزها در بازار سرمایه 
شاهد هستیم، حاصل سیاست گذاری های اشتباه و غیرکارشناسی است که در 

بدنه دولت اتفاق می افتد.
وی توضیح می دهد: این مساله باعث شده که نگرانی ها و ناامیدی ها بیش از 
گذشته باشد و تقریبا اکثر فعالان بازار، امیدواری خود را نسبت به بورس از دست 
داده اند و چه بسا نگرانی نسبت به آینده داشته باشند. در واقع این که قرار باشد 
تغییرات با اهمیتی اتفاق بیفتد و در جهت بهبود اوضاع گام برداشته شود، وجود 

ندارد.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان می کند: بازار سرمایه در حال حاضر وحشت زده 
است و با توجه به اتفاقات اخیر و از جمله نامه ای که منتشر شد و نرخ خوراک صنایع 
و... همه نشان دهنده این بود که دولت یک جانبه تصمیم گیری می کند و نگاهی به 

بخش سرمایه گذاری و تبعات تصمیم گیری ها در صنایع ندارد.
میرمعینی تصریح می کند: این سیستم باعث شده که نگرانی نسبت به آینده 

خیلی افزایش پیدا کند و ما شاهد وحشت زدگی در بازار سرمایه باشیم.
وی متذکر می شود: متاسفانه واکنش هایی هم که از طرف مسوولان سازمان 
بورس و نهادهای متولی و بازیگران بزرگ دیده می شود، مناسب و متناسب نبوده 
و عملا باعث شده که بازار نسبت به آینده ناامید شود و شاهد خروج پول حقیقی 

از بورس باشیم.
امیدی به بهبود وجود دارد؟ 

این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به کاهش حجم معاملات و افت قیمت ها، 
می گوید: البته این امکان وجود دارد که در روزهای آینده با توجه به اعتراضات و 
مشکلاتی که در حال حاضر پیش آمده، تغییراتی اتفاق بیفتد، ولی امیدواری 
نسبت به رشد در آینده، وجود ندارد و رشد قابل اهمیتی که باعث شود جریان 

نقدینگی دوباره به سمت بازار سرمایه بیاید، دیده نمی شود.
میرمعینی عنوان می کند: محرک خاصی هم بازار ندارد. برای مثال، ابلاغیه 
نرخ خوراک پتروشیمی ها ملغی شود، اتفاق نیفتاده است و تا زمانی که چنین 
محرک هایی وجود نداشته باشد، فعالان بازار به این نتیجه رسیده اند که امکان بهبود 

اوضاع وجود ندارد .

پشت پرده ریزش های پی در پی بازار سهام چیست؟

بورس سقوط کرد؛ سهامداران وحشت زده شدند

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به 

استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001001667 شماره  رای   -1
1401114430001002121 مربوط به تقاضای آقای محسن کریمی موحد فرزند 
مترمربع پلاک شماره  به مساحت 198  باب ساختمان  غلامعلی در ششدانگ یک 
10994 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

126231 مورخ 1401/10/12 دفترخانه 2 قم )م الف 17439(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001002372 شماره  رای   -2
1402114430001000137مربوط به تقاضای آقای ابوالفضل روزخوش فرزند محمد 
حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 103/50 مترمربع پلاک شماره 
11152/2 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

187928 مورخ 1397/01/29 دفترخانه 3 قم )م الف 17441(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001003002 شماره  رای   -3
فرزند  کاجی  جعفر  عباس  آقای  تقاضای  به  1401114430001001479مربوط 
یعقوبعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 119/50 مترمربع پلاک شماره 
9438 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 

10292 مورخ 1350/12/02 دفترخانه 16 قم )م الف 17444(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001000459 شماره  رای   -4
1401114430001000918مربوط به تقاضای آقای علیرضا سادات طهرانی فرزند 

محسن در چهاردانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
119/5 مترمربع پلاک شماره 10621 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم 1- مبایعه نامه عادی از نسرین اشراقی احدی از ورثه جعفر اشراقی نسبت به 
مابقی2- سند رسمی شماره 138398 مورخ 1384/05/18 دفترخانه 3 قم نسبت به 

116/7 سهم )م الف 17445(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001000460 شماره  رای   -5
1401114430001000919مربوط به تقاضای خانم فاطمه سادات سادات طهرانی 
فرزند محسن در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 
119/5 مترمربع پلاک شماره 10621 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک 
اداره یک قم 1- مبایعه نامه عادی از نسرین اشراقی احدی از ورثه جعفر اشراقی نسبت به 
مابقی2- سند رسمی شماره 138398 مورخ 1384/05/18 دفترخانه 3 قم نسبت به 

116/7 سهم )م الف 17446(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001003250 شماره  رای   -6
1401114430001001462مربوط به تقاضای آقای حسن ساری پور فرزند عباسعلی 
در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 59/16 مترمربع پلاک شماره 11285/394 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از حورا بیگدلی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 315 صفحه 133)م الف 17447(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001002420 شماره  رای   -7
فرزند  بنی  پور  اکبر  محسن  آقای  تقاضای  به  1402114430001000001مربوط 
قربانعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 142/50 مترمربع پلاک شماره 

10986 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 
27031 مورخ 1401/04/07 دفترخانه 49 قم )م الف 17448(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330001002830 شماره  رای   -8
1402114430001000285مربوط به تقاضای شرکت مهتاب سهیل نجم کویر در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره 11039/2 اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم اسناد مالکیت مشاعی صادره در 
دفتر 225 صفحات 462 و 465 خریداری به موجب سند رسمی شماره 18457 مورخ 

1402/02/10 دفترخانه 82 قم )م الف 17457(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و آوای اقتصاد(
نوبت اول: ۱402/04/۱2
نوبت دوم: ۱402/04/27
رضا حسین خانی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

نقدینگی موجود در اقتصاد کشور و ارتباط تنگاتنگ بازارهای 
مالی یکی از موضوعاتی است که همیشه باید به صورت چند 

وجهی بررسی شود.
سکه امامی با ریزش قیمت بیش از 700 هزار تومانی نسبت 
به روز قبل به 27 میلیون و 500 هزار تومان رسید، قیمت سکه 
امامی البته نسبت به دو هفته قبل خود با کاهش یک میلیون و 

800 هزار تومانی مواجه شده که قابل توجه است.
نزدیک ایام محرم و صفر و کاهش قیمت طلا و سکه

یکی از مشتریان همیشگی بازار سکه و طلا جوانان در آستانه 
ازدواج بوده و ایام ذی حجه و اعیاد مبارک قربان و غدیر یکی از 
ایام مبارک برای ازدواج است که بازار خرید سکه و طلا نیز در 
این ایام داغ می شود و با شروع محرم تقاضای مردم برای خرید 

انواع طلا کاهش می یابد.
کاهش قیمت دلار و تأثیر مستقیم بر بازار سکه و طلا

یکی از مهمترین بازارهایی که به طور مستقیم با بازار سکه و 
طلا در ارتباط است بازار ارز است، با کاهش قیمت ارز در بازار 
آزاد بازار سکه و طلا نیز کاهشی می شود، دلار در بازار در روز 
یکشنبه به 48 هزار 680 تومان رسیده که نسبت به هفته های 
قبل 1,500 تومان کاهش قیمت را نشان می دهد، البته دلار 
در سبزه میدان نیز قیمتی در حدود 48 هزار تومان داشته و 

باعث شد سکه و طلا ریزشی شود.
کاهش قیمت انس جهانی طلا

داخلی  بازار  در  طلا  قیمت  کاهش  عوامل  از  دیگر  یکی 
قیمت جهانی انس طلا است، البته وزن قیمت دلار در قیمت 
طلا بسیار بیشتر از انس طلا بوده اما انس طلا نیز در قیمت 
روزانه طلا تأثیرگذار است، قیمت انس جهانی طلا در سه ماه 
پیش با نزدیک شدن به سقف قیمتی یعنی محدوده 2063 
دلار ریزشی شده و نتوانست از سقف تاریخی که سه بار در 
زمان های مختلف برای فتح آن اقدام کرده بود بگذرد، انس 
طلا البته در بلندمدت حتماً صعودی خواهد بود اما در شرایط 
کنونی و با فروکش شدن غوغاهای جهانی مانند همه گیری 

کرونا، جنگ اوکراین و روسیه و تنش های بین المللی، انس 
طلا آرامش قبل از طوفان را سپری می کند و بلافاصله بعد از 
اولین حادثه بزرگ جهانی، انس طلا می تواند صعودی شده و 

بر قیمت طلای داخلی نیز تأثیرگذار باشد.
علی فراقی کارشناس بازارهای مالی در این باره گفت: پس 
از چند مدتی سایه انداختن رکود و فشار فروش در بازار طلا و 
سکه بازهم شاهد ریزش قیمت های آن بودیم تا باز هم شاهد 
افتی بیشتر در آن باشیم. اما حال باید به دنبال علت های تأثیر 
گذار باشیم تا به علاوه کشف دلایل آن پیش بینی نسبی از 

سمت و سوی حرکتی آن داشته باشیم.
بازارهای چندوجهی سکه، طلا و دلار چه ارتباط 

تنگاتنگی با هم دارند؟
طلا  و  سکه  بازار  بر  بسیاری  عوامل  اینکه  بیان  با  فراقی 
تأثیرگذار هستند، تصریح کرد: مهمترین عامل سیاست پیش 
گرفته دولت در سال جدید است زیرا سیاست های دولت برای 

کنترل نقدینگی و کنترل تورم باعث شده پول در بازارها نباشد 
و پول در سپرده های ثابت بانکی یا صندوق های با درآمد ثابت 
حبس شود در نتیجه در این شرایط بازارهایی مانند ارز، سکه 
و طلا خودرو و بورس ریزش می کنند. در شرایطی که در بازار 
پول نباشد فروشنده زیاد شده و در نهایت به صورت خودکار 
بازار ریزشی می شود و ریزش طلا و سکه در نتیجه همین رفتار 

است.
این کارشناس بازار مالی افزود: در سمت دیگر قیمت های 
طلای جهانی را داریم که با فاکتور گرفتن وضعیت اقتصادی 
و موارد اقتصادی داخلی شاهد شکل گیری عرضه های نسبتاً 
قوی در چندماه اخیر بوده ایم که البته هرزمان هم طلا )طلای 
جهانی( با تقاضای نسبی رو به رو شده با اعمال سیاست های 
انقباضی فدرال رزرو به خوبی به سمت پایین هل داده است تا 
حداقل در کوتاه مدت و میان مدت شاهد دیدگاه ریزشی غالب 
در این بازار باشیم، رکودی که خیلی از افراد آن را برای برخی 

دیگر از قسمت های بازار جهانی ناگزیر می دانند.پس صرفاً در 
کوتاه مدت و حتی میان مدت از داخل و خارج کشور می توان 
به این نتیجه رسید که شاهد تمایل بیشتر به افت قیمتی 
هستیم تا رشد و دیدگاه های آینده هم بیشتر به سمت ثبات 

قیمتی یا افت قیمتی است تا گرایش به رشد.
علی فراقی اضافه کرد: از مبحث نموداری و تکنیکی هم اگر 
طلا و سکه داخلی و نمودار انس جهانی را مورد بررسی قرار 
دهیم به خوبی متوجه خواهیم شد که در این قسمت زمانی 
مگر  دارد  گرایش  بیشتر  افت  سمت  به  بازار  حرکتی  جهت 
در مهم ترین پارامترهای خارجی یعنی سیاست هایی مانند 
سیاست هایی  شاهد  داخل  در  یا  رزرو  فدرال  سیاست های 
جدید  گام  قصد  طلا  بازار  تا  باشیم  حاضر  حال  برخلاف 

صعودی داشته باشد.
این فعال بازارهای مالی با بیان این که در مورد یکی دیگر از 
فاکتورهای مهم می توان قیمت دلار را در نظر گرفت، گفت: 
دیدگاه رکودی حاکم بر آن در حال حاضر باعث تأثیری مستقیم 

بر بازار مهم طلا و سکه است.
فراقی در پایان گفت: در قسمتی هم خوب است در مقابل 
دلاری که بر روی طلا و سکه هم تأثیرگذار است اشاره کوتاهی 
به صنایعی از بازار سرمایه داشته باشیم که بازوی مهم ارز آوری 
به کشور هستند که در حال حاضر با ریسک های فراوانی همراه 
شده اند که در صورت ادامه دار بودن این ریسک ها ممکن 
است در آینده با افزایش نرخی قابل توجه در دلار همراه باشیم 
که به تبع آن هم شاهد تأثیرگذاری آن بر روی بازارهایی مانند 
طلا و سکه باشیم که البته این مورد در بازه زمانی بزرگ تری 
تأثیرات اصلی خود را اعمال خواهد کرد. در پایان موارد هم 
در حال حاضر اکثریت فاکتورهای بازاری جهت افت یا دست 
کم فرسایش و حرکتی خنثی را نشانه گرفته اند که برای انتظار 
رشدی در این بازارها باید شاهد برعکس شدن برخی از این 
پارامترهای تأثیرگذار در بازار همانند مورد ذکر شده آخر باشیم 

تا بتوانیم جهت حرکتی را تغییر یافته در نظر بگیریم.

چرا سکه و طلا ریزشی شد؟

 ارتباط چندوجهی بازارهای طلا، ارز و بورس

بانک های دولتی و بانک هایی که دولت سهام مالکیتی آنها را در اختیار دارد، از ابتدای بهمن 1400 تا 31 خرداد 1402 
به یک میلیون و 928 هزار و 724 نفر 68 هزار و 881 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرد.

وزارت امور اقتصاد و دارایی، با توافق بانک های دولتی و بانک هایی که بخشی از سهام آنها در مالکیت دولت قرار دارد، 
طرح پرداخت تسهیلات خرد بر مبنای اعتبارسنجی و یا حداقل وثایق را در دو سطح تا 500 میلیون ریال و تا یک میلیارد 

ریال ابلاغ کرد.
این طرح در گام اول برای کارکنان و مستمری بگیران دستگاه های دولتی، عمومی، غیردولتی و شرکت های بزرگ 
عملیاتی در 29 دی ماه 1400 اجرایی شد و وزیر امور اقتصادی و دارایی از اواخر دی ماه سال 1400 بانک های دولتی 
را موظف کرد در پرداخت تسهیلات کمتر از 100 میلیون تومان صرفاً اعتبارسنجی را ملاک پرداخت قرار دهند و از روش 

سنتی درخواست ضامن دست بکشند.

بر این اساس، وزارت امور اقتصادی و دارایی اقتصاد در 29 دی ماه سال گذشته طی بخشنامه ای بانک های دولتی را 
به پرداخت تسهیلات خرد بدون ضامن مکلف کرد و با وجود آنکه بانک مرکزی بخشنامه مرتبط را در 12 تیر ماه به شبکه 
بانکی ابلاغ کرد اما بانک های دولتی و خصوصی شده از همان ابتدای بهمن ماه سال 1400 اعطای تسهیلات بدون 

ضامن و بر اساس اعتبارسنجی را در دستور کار قرار دادند.
در همین راستا از ابتدای بهمن ماه سال 1400 تا نیمه خرداد امسال 68 هزار و 881 میلیارد و 966 میلیون تومان 
تسهیلات در قالب یک میلیون و 928 هزار و 724 فقره تسهیلات توسط بانک های دولتی و خصوصی شده پرداخت 

شده است.
بیشترین تعداد و حجم تسهیلات اعطایی بدون ضامن توسط بانک سپه با پرداخت 17 هزار و 699 میلیارد تومان به 630 

هزار و 11 نفر و بانک قرض الحسنه مهر ایران با اعطای 12 هزار و 920 میلیارد تومان به 430 هزار و 41 نفر بوده است.

وزارت اقتصاد: 

حدود ۲ میلیون نفر بدون ضامن وام گرفتند 
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حمید درخشان:

به موفقیت پرسپولیس در آسیا امیدوارم 

کاپیتان اسبق پرسپولیس و تیم ملی فوتبال ایران گفت: با توجه به حفظ شاکله 
پرسپولیس و بازیکنانی که جذب شده اند، به موفقیت تیم در آسیا امیدوارم. 

حمید درخشان در خصوص شرایط پرسپولیس، اظهار داشت: به نظر من وقتی 
فردی کُت مدیریتی می پوشد باید به وظایفش به درستی عمل کند اما متاسفانه 

مدیران قبلی اقداماتی داشتند که اکنون دودش به چشم پرسپولیس می رود.
ایجاد شده در خصوص  پرسپولیس در مورد حواشی  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
علیرضا بیرانوند، دروازه بان این تیم نیز گفت: به نظرم اقدام بیرانوند به عنوان یک 
و  ماندنی شد  پرسپولیس  اما خوشحالم در  بود  بازیکن ملی پوش، غیرحرفه ای 

امیدوارم مثل فصل گذشته بدرخشد.
 در فوتبال همه چیز پول نیست و این کار بیرانوند باعث شد هواداران از او دلخور 
شوند و اگر از پرسپولیس می رفت دچار حاشیه می شد که این امر افت او در طول 

فصل را به دنبال داشت.
درخشان درباره حضور احتمالی سعید عزت اللهی در پرسپولیس هم گفت: 
هر تیمی آرزو دارد بازیکن باکیفیتی مثل عزت اللهی را در اختیار داشته باشد. 
و  داشته  احتیاج  هوایی  نبردهای  در  موفق  و  شوت زن  بازیکن  به  پرسپولیس 
عزت اللهی همه این فاکتورها را دارد. او در سال های اخیر لژیونر بوده و تجربه اش به 

طور قطع به تیم کمک می کند.
لیگ  در  پرسپولیس  حضور  خصوص  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  پیشکسوت 
قهرمانان آسیا عنوان کرد: خوشحالم که مدیریت باشگاه پرسپولیس بازیکنان فصل 
قبل را حفظ و با آن ها تمدید کرد. البته در فصل نقل انتقالات هم بازیکنان خوبی را 
جذب کرد که می توانند به پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا کمک کنند. امیدوارم 

امسال پرسپولیس نتیجه خوبی را در لیگ قهرمانان آسیا بگیرد.
 

افشای قرارداد شیخ دیاباته؛

 ۲۲ میلیارد تومان برای آقای مصدوم!
بررسی قرارداد مهاجم اهل مالی فصل گذشته پرسپولیس نشان می دهد این 
بازیکن با وجود مصدومیت های فراوان، 22 میلیارد تومان برای این باشگاه هزینه 

در بر داشته است.
به گزارش ایسنا، باشگاه پرسپولیس در تابستان سال 1401، برای تقویت خط 
حمله خود با شیخ دیاباته وارد مذاکره شد و در نهایت در شهریور سال گذشته با 
این بازیکن اهل مالی قرارداد همکاری به امضا رساند. دیاباته که پیش از این هم 
در استقلال بازی کرده و سوابق متعدد مصدومیت از خود به جا گذاشته بود، بعد 
از گذراندن تست های پزشکی قرارداد رسمی خود را به امضا رساند اما در طول لیگ 
بیست ودوم بارهار و بارها به خاطر  مصدومیت دیدارهای پرسپولیس را از دست داد.

دیاباته از زمان صدور ITC از هفته پنجم می توانست به میدان برود و از مجموع 
26 بازی لیگ که می توانست برای پرسپولیس بازی کند، فقط در 9 دیدار به میدان 
رفت که مجموع دقایق بازی او 364 دقیقه است. این مهاجم 8 دیدار تیمش را به 
دلیل مصدومیت از دست داد و در 5 دیدار هم به دلیل عدم آمادگی در لیست 18 

نفره تیمش قرار نگرفت.
 او در 4 بازی هم از روی نیمکت نظارگر بازی های پرسپولیس بود. دیاباته در 
مجموع دقایق بازی خود برای پرسپولیس، 3 بار توانست گل زنی کند و در هیچ یک 
از بازی ها موفق به ارسال پاس گل نشده است. نکته جالب در این میان این است که 
او تمام 364 دقیقه را در لیگ برای پرسپولیس بازی کرده و در هیچ یک از بازی های 

جام حذفی برای پرسپولیس به میدان نرفته است.
حالا ایسنا به تمام صفحات قرارداد این مهاجم دست پیدا کرده و قصد دارد با 
انتشار جزییات قرارداداین سوال را مطرح کند که چرا پرسپولیس با چنین مهاجمی 
که سابقه مصدومیت های متعدد و طولانی مدت را دارد، چنین قرارداد سنگینی را 

به امضا رسانده است؟
پرداخت حق ایجنت دیاباته از جیب پرسپولیس!

بر همین اساس، مبلغ قرارداد دیاباته برای فصل 1401 – 1402، 375 هزار دلار 
تعیین  شده که به این مبلغ آپشن های جالبی هم اضافه شده است. او به ازای حضور 
در هر بازی، 1000 دلار به  عنوان پاداش دریافت کرده که با احتساب 9 دیداری که 
به میدان رفته است، 9 هزار دلار به قراردادش اضافه شده است. در کنار این آپشن 
جالب، 20 هزار دلار بابت قهرمانی لیگ و 5 هزار دلار بابت قهرمانی جام حذفی به 

قرارداد دیاباته اضافه شده است.
 نکته جالب در این میان این است که باشگاه پرسپولیس در یکی از بندهای این 
قرارداد پذیرفته معادل 10 درصد از قرارداد یعنی 37 هزار و 500 دلار بابت حق 

ایجنت این بازیکن را هم به او بدهد تا به واسطه انعقاد قرارداد پرداخت شود.
با توجه به این مبالغ، پریسپولیس بابت 364 دقیقه بازی او و سه گلی که به ثمر 
رسانده، 409 هزار دلار )حدود 20 میلیارد تومان( به او پرداخت کرده است و اگر 
حق ایجنت او را هم به این عدد اضافه کنیم، باید گفت دیاباته برای پرسپولیس 446 
هزار و 500 دلار )حدود 22 میلیارد و 300 میلیون تومان( برای پرسپولیس هزینه 

در بر داشته است.

 سرپرست فدراسیون ورزش همگانی خبر داد:
 بازگشت »گل کوچک« به کوچه پس کوچه ها

سرپرست فدراسیون ورزش همگانی از اضافه شدن فوتبال خیابانی )گل کوچک( 
به این فدراسیون با موافقت وزارت ورزش و جوانان خبر داد.

»گل کوچک« یکی از محبوب ترین و پرطرفدارترین رشته های ورزشی در بین نسل 
های گذشته بود که در کوچه پس کوچه های همه شهرها با دو تیر دروازه و یک توپ 

پلاستیکی بازی می شد.
این رشته سالهاست به فراموشی سپرد شده بود و حالا با پیشنهاد فدراسیون 
ورزش های همگانی و موافقت وزارت ورزش، فوتبال خیابانی فعالیت خود را در این 

فدراسیون آغاز خواهد کرد.
علی خلیلی ضمن تایید این خبر گفت: ماهیت ورزش همگانی در دسترس 
قراردادن رشته های ورزشی جذاب و مهیج برای مردم است که همه علاقمندان 

بتوانند با دسترسی سریع و کمترین هزینه به ورزش بپردازند. 
و  شهرها  کوچه  پس  کوچه  اول  بازی  سالها  خیابانی  فوتبال  داد:  ادامه  وی 
استان های مختلف بود که به دلیل برخی تغییرات فیزیکی شهرها کم رنگ شد. اما 
از آنجایی که برای مردم به ویژه نوجوانان و جوانان جذب است، تصمیم گرفتیم این 

رشته را دوباره احیا کنیم. 
و  ها  دوره  بزودی  که  این  بیان  با  همگانی  های  ورزش  فدراسیون  سرپرست 
کلاس های آموزشی و مربیگری و رویدادهای پرتعداد این رشته برگزار خواهد شد، 
خاطرنشان کرد: تجربه درخشان مسابقات مینی فوتبال نشان داد، فوتبال بیش از 
اینکه جنبه قهرمانی داشته باشد، رشته ای همگانی است. به همین خاطر فوتبال 
خیابانی که از همه رشته های دیگر به مفهوم همگانی بودن نزدیک است بزودی به 

شهرها و بین نوجوانان و جوانان بازخواهد گشت.
خلیلی یادآور شد: فدراسیون ورزشهای همگانی در آغاز تابستان طرح های مترو 
اسپرت و گذرگاه ورزش را با موفقیت اجرا کرد که نشان می دهد اگر شرایط و امکانان 
برای مردم فراهم شود آنها مشارکت بالایی خواهند داشت. به همین خاطر بزودی 

طرح ها و برنامه های فوتبال خیابانی را اجرایی خواهیم کرد.

برخی مدیران باشگاه های فوتبال در حالی بر رعایت قانون سقف بودجه و عدم 
تبعیض بین بازیکنان در گفت وگو با رسانه ها تاکید دارند که با با پرداخت های خارج از 

قرارداد و غیرقانونی در حال جذب بازیکنان موردنظرشان هستند.
براساس این گزارش ،قراردادهای بی ضابطه و ریخت وپاش  از بیت المال که خروجی 
آن نجومی شدن قرارادادهای فوتبال به خصوص در چند سال اخیر بوده است، 
سرانجام حساسیت نهادهای نظارتی را به همراه داشت و این نهادها امسال با ورود 
جدی به قراردادهای فوتبال، خواهان کاهش هزینه ها و قانون مند شدن قراردادها 

شده اند.
خروجی پاسخگویی به مطالبه مردم و ورود نهادهای نظارتی در قدم اول، تدوین 
سقف بودجه بود، قانونی که فدراسیون فوتبال برای کنترل ارقام قراردادها و همچنین 
کاهش ریخت وپاش ها وضع شده است تا دست فوتبال بیشتر از این در جیب مردم 

نرود.
فارغ از نظرات موافقان و مخالفان قانون سقف بودجه، به نظر می رسد اجرای این 
قانون با توجه به عدم بسترسازی لازم و همچنین بی تفاوتی و عدم نظارت نهادهای 
بالادستی نسبت به هزینه  هایی که در باشگاه های زیرمجموعه شان می شود، سبب 
شده که خلاف گویی و دروغ گویی در فوتبال ایران بیشتر از هر زمانی دیگری در حال 

نهادینه شدن باشد.
حکایت قانون سقف بودجه، یادآور قانون سقف قرارداد است که در ابتدای دهه 90 
برای مهار نجومی شدن قرارداد فوتبالیست ها از طرف سازمان لیگ وضع شد، قانون 
سقف قرارداد البته با توجه به شرایطی که برای اجرای کامل و اثرگذار آن پیش بینی 
نشده بود، راه به جایی نبرد و برعکس عمل کرد. به طوری که سقف 350 میلیونی 
که برای قرارداد گذاشته شده بود، تبدیل به کف قرارداد شد تا رقم ها همچنان در مدار 

نجومی شدن حرکت کند.
باشگاه ها آن روزها برای فرار از رعایت این قانون، رو به زیرمیزی و قراردادهای دوم با 
بازیکنان آوردند، قراردادهایی که برخلاف قرارداد اول در سازمان لیگ ثبت نمی شد. 
از همان زمان بود که ماجرای دادن میلگرد، آهن، ماشین و آپارتمان به عنوان بخشی 
بر خودشان  ناظر  را  نهادی  باشگاه ها که  و مدیران  بازیکنان مرسوم شد  از قراداد 
نمی دیدند و حساب کشی از آنها بابت هزینه  های هنگفت و بستن قراردادهای بدون 

ضابطه نمی شد، بیشتر از قبل رو به قانون گریزی و حیف ومیل بیت المال آوردند.
قانون سقف بودجه هم با وجود ضرورتی که برای کنترل هزینه های باشگاه ها وجود 
داشت، انگار قرار است به سرنوشت سقف قرارداد دچار شود و سقف بودجه 350 

میلیاردی در برخی باشگاه های متمول تبدیل به کف بودجه شده است!
از یک طرف باشگاه ها در ظاهر می خواهند خودشان را پایبند به قانون نشان 
دهند تا مورد برخورد سازمان بازرسی قرار نگیرند و از طرف دیگر بازیکنان با توجه 
به محدود شدن هزینه های باشگاه حاضر به امضای قرارداد با شرایطی که باشگاه در 
ظاهر می گوید ندارند. به همین خاطر در چند باشگاه پرطرفدار مانند ده سال پیش و 
ماجرای سقف بودجه، این بار برای راضی کردن بازیکنان، رو به پرداخت های خارج از 

قرارداد به بازیکنان آورده اند.
در این حربه شنیده می شود مبلغ خارج از قرارداد توسط یک هوادار متمول به این 
بازیکنان پول پرداخت می شود، تا رقم قرارداد این بازیکنان به رقمی که مدنظرشان 
برای تمدید است برسد. در این بین گفته می شود بازیکن به همان اندازه رقمی که 
در قراردادش دریافت می کند، خارج از این قرارداد هم این پول را دریافت می کند تا 
راضی به امضا شود. با توجه به چنین سیستمی باشگاه های پرطرفدار و البته برخی 

باشگاه های متمول در حال جذب بازیکن هستند.
مدیران این تیم های پرطرفدار اما برای اینکه نشان دهند به قانون سقف قرارداد پایبند 
هستند در گفت وگو با رسانه ها با بیان اینکه باشگاهشان برای بازیکنان یک سقف دارد 
و امضای قراردادی بالاتر از این عدد، تبعیض به حساب می آید، به سفیدشویی در بین 

افکار عمومی می پردازند و پرداختی های خارج از قرارداد را انکار می کنند.
چنین خلاف گویی ها پدیده دروغ را در فوتبال ایران بیشتر از قبل رواج داده و سبب 

شده این معضل اخلاقی تبدیل به یکی از فاکتورهای مدیریتی در فوتبال ایران شود.
هزینه هایشان  و  عملکرد  بابت  مدیران  از  دوره  هر  پایان  در  اگر  که  خصوص  به 
حساب کشی می شد و مدیران متخلف به پای میز محاکمه کشیده می شدند، امروز نه 
تنها برخی مدیران رو به خلاف گویی نمی آوردند، بلکه خبری از پرداخت های نجومی 

و بی  ضابطه از بیت المال به بازیکنان هم نبود.

قانون سقف بودجه به سرنوشت سقف قرارداد گرفتارنشود؛

روی زشت فوتبال در فصل نقل وانتقالات؛ سفیدشویی نجومی بگیرها با دروغگویی

سرمربی سابق تیم راه آهن، اظهارات جالب توجهی درباره 
دلالی و ارتباط واسطه های فاسد در فوتبال ایران دارد. 

علی لطیفی درباره حضور دلال ها در فوتبال ایران اظهار 
کرد: ما چند مدل دلال داریم. یک مدل دلال داریم که در 
ظاهر ایجنت است که این کار به خودی خود، کار بدی 
نیست؛ یعنی در تمام دنیا مرسوم است. یک بازیکن را از 
تیمی به تیم دیگر منتقل می کنند و بر اساس ارتباطشان 
پول دریافت می کنند که این بد نیست و خیلی خوب است 
اما این نوع دلالی وقتی مشکل ایجاد می کند که این افراد 
چند فرد خاص را با نتیجه و بدون نتیجه، با بازی خوب یا 
بدون بازی خوب، به دلیل اینکه با مدیران اغلب فاسد ارتباط 
دارند، جابجا می کنند یا برخی مدیران که آگاهی ندارند، 
امور را به مشاورانی می سپارند که فاسد هستند و پشت پرده 

با چند دلال ارتباط دارند.
او ادامه داد: یک بازیکن خارجی بود که حدود 550 هزار 
دلار قرارداد داشت و زمانی که افشا شد، همه فهمیدند که 
این بازیکن در مجموع فقط 50 هزار دلار دریافتی داشته 
است! این یعنی مابقی بین ایجنت، مدیران و بقیه تقسیم 

شده است.
وی درباره اینکه قبلا گفته بود در جام جهانی 98 برخی 
از بازیکنان با دلالی وارد تیم ملی شده بودند، بیان کرد: بله! 
آن زمان مانند الان که ایجنت ها وجود نداشتند؛ اگر جام 
جهانی را به یاد بیاورید و اسامی را نگاه کنید به قول معروف 
کلاه آدم می افتد. ما تعدادی بازیکن جوان بودیم که برای 
مثال من در استقلال بودم و قبل از آن کمکی پرسپولیس 
بودم و اروپا هم رفتم. فقط بحث حضور در جام جهانی نبود، 
اگر منِ علی لطیفی دلال یا آشنا داشتم باید درجا می زدم و 

کسی من را انتخاب نمی کرد.

»آن زمان بازیکنی وجود داشت که با دلالی در تیم ملی 
بازی کند؟« لطیفی پاسخ داد: می گفتند یکی دو بازیکن با 
واسطه به تیم ملی رسیده اند اما مثل الان نبود. دلال بزرگ، 
آقای کارلوس کی روش بود. ایشان 13-14 بازیکن اسمی 
داشت که لیست اصلی را تشکیل می دادند و هیچ شکی 
در کیفیت آن ها نبود ولی نیمکت ذخیره را ببینید، مثلا 30 
بازیکن دعوت می شدند. چیزی که شنیدم را عرض می کنم. 
او با دلال های بازیکنان هماهنگ می شد و مثلا من که کسی 
مرا به عنوان بازیکن نمی شناسد به واسطه دلالم چند بار به 
اردوی تیم ملی دعوت می شوم تا قیمتم از 500 میلیون 
تومان به 5 میلیارد تومان برسد. در این میان آقای کی روش 
در اولین دوره اش یکی دو بازیکن ترکیب اصلی را با دلالی 
انتخاب کرده بود. اسم آقای کی روش نه در ایران بلکه در دنیا 

به عنوان دلال مطرح است.
یک نفر پورشه می داد تا گرین کارت بگیرد 

وی درباره عجیب ترین پیشنهادی که دریافت کرده است 
البرز بودم که مدیرکل ورزش و جوانان  گفت: در اکسین 
استان در آن زمان آمد. ما پاک ترین تیم فوتبال ایران بودیم 
چون همه چیز آن جا رصد می شد اما من نمی دانستم. یک 
آقایی آمد و گفت که من در لیگ سه بازی کردم و یک پورشه 
به شما می دهم تا من را انتخاب کنی! گفت چون به دنبال 
گرین کارت هستم، به چنین رزومه ای نیاز دارم. آقای حسین 
یدی، سرپرست آن زمان تیم ما شاهد است که چنین اتفاقی 
افتاده بود. آن موقع مثل الان مستاجر بودم و می توانستم به 
راحتی با آن پورشه دو خانه بخرم. دیگری صعود نساجی به 
لیگ برتر بود. گفتند علی لطیفی عامل اصلی عدم صعود ما 

شد چون ما آن تیم میلیاردی را شکست دادیم و نگذاشتیم 
صعود  برتر  لیگ  به  می شدند  برنده  اگر  شوند.  برنده  که 
می کردند. برای آن بازی هم پیشنهادات عجیب و غریبی 
به ما و بازیکنانم می شد. متاسفانه یک مشکلی داریم. به 
دوستانم گفتم وقتی می توانیم کشوری در آرامش داشته 
باشیم و همه چیز را مدیریت کنیم یعنی نمی شود چند تا 
و  مدیرعامل، خبرنگار  مربی،  عنوان  به  فاسد  آدم  و  دلال 

بازیکن را اصلاح کنیم؟
ارتباط  با رسانه ها هم  افراد  این  آیا  اینکه  لطیفی درباره 
دارند؟ تصریح کرد: صد درصد. تعدادی از آن ها به سازمان 
یک  این  دارند.  عجیبی  نفوذ  فوتبال  فدراسیون  یا  لیگ 
واقعیت است. تعدادی از آن ها یک زمان اگر اشتباه نکنم 
به دفتر آقای علیپور می رفتند. من این را می دانم. ایشان 
نمی دانستند که آنها دلال هستند یا نه. مثلا من می توانستم 
به عنوان یک مربی سالم آنجا باشم یا یک مربی ناسالم. 
افراد دقیقا  ایشان نمی توانستند تشخیص بدهند که آن 
چه کاره هستند. آن ها صحبت می کردند که وضعیت اینطور 
است و حتی آقای علیپور می دانند که به ایشان هم اتهام 
زدند. خدای نکرده نمی گویم که کار اشتباهی انجام دادند 
اما مدعی شدند که بازیکن جابجا می کند و با مربیان در 
ارتباط است. یکسری از افراد دلال از مطبوعات گرفته تا 

فدراسیون نفوذ دارند.
وی ادامه داد: آیا کاری دارد مانند ایتالیا و ترکیه یک بار 
برای همیشه بساط دلال ها را جمع کنند؟ منظورم از دلال 
ایجنت ها نیستند، افرادی هستند که به صورت ناسالم کار 
می کنند. منبع درآمد من طی سال های گذشته مشخص 
است و وقتی پول من به صورت غیرواقعی افزایش داشته 

باشد مشخص می شود که کار غیرقانونی انجام داده ام.

علی لطیفی:

 دلال ها در فدراسیون فوتبال نفوذ عجیبی دارند

رئیس فدراسیون فوتبال گفت: ما تمامی اسناد مالی 16 باشگاه لیگ برتری را 
مورد بررسی قراردادیم و تمامی آنها زیان ده هستند. 

مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال در نشست مسئولان کمیته های روابط 
عمومی و فرهنگی سازمان لیگ، حراست فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ اظهار 

داشت: لیگ بیست و سوم با تغییرات زیادی دنبال می شود.
وی ادامه داد: مدت ها بود که باید نظمی برای برگزاری این رقابت ها ایجاد 
می شد که هر بار به تعویق می افتاد. ما باید برای فیرپلی مالی نظمی را به وجود 
می آوردیم تا این رقابت ها در لیگ برتر پویا و پربازده باشد. به هر حال تیمی که با 
28 میلیارد هزینه در مسابقات شرکت می کند، در قیاس با تیمی که 400 میلیارد 
هزینه می کند با هم برابر نیستند و ما نمی توانیم شاهد یک رقابت پویا و سودده 

باشیم.
رییس فدراسیون فوتبال گفت: چرا یک لیگی مثل انگلیس جذاب است؟ برای 
این است که هزینه هایی که تیم ها در این رقابت ها می کنند همیشه به هم نزدیک 
بوده است. باید بپذیریم که 3 تا 4 تیم وجود دارد که رتبه های بالایی جدول به آنها 

اختصاص دارد و این موضوع به هیچ وجه برای فوتبال ما خوب نیست. 
تاج افزود: ما بازیکنان خارجی داشته ایم که عملکرد آنها مورد نقد هواداران بوده 
و این بازیکن در یک بازی بین 10 تا 20 دقیقه بازی کرده و مبلغ قابل توجهی 
را دریافت کرده است. مشخص است وقتی شما یک بازیکن خارجی را جذب 
می کنید، او باید از بازیکنان داخلی ما بهتر باشد. قانون جدید که می گوید بازیکن 
خارجی باید 60 درصد بازی ها را در زمین باشد به این دلیل است که بازیکن بازی 
کند و در غیر این صورت باشگاه ها نمی توانند از بازیکن خارجی در سال بعد 
استفاده کنند. بازیکنی هست که مبلغ قراردادش 2 میلیارد تومان بوده اما بخاطر 

آپشن های موجود در قرارداد 15 میلیارد تومان می گیرد. در شرایطی که در قانون 
جدید باید آپشن ها معادل 20 درصد قراردادها باشد و هر آپشنی می خواهیم به 

بازیکن بدهیم، نباید از این درصد بالاتر برود.
لیگ بیست و سوم جذاب تر از دوره های قبلی خواهد بود 

وی اظهار داشت: فکر می کنیم لیگ بیست و سوم جذاب تر از دوره های قبلی 
باشد. بعضی از دوستان هم می گویند عربستان رونالدو و بنزما را خریده که باید 
به آنها بگویم همه فوتبال آسیا، عربستان نیست. هر کشوری یک سیاست گذاری 
دارد و من هم می دانم سیاست سعودی ها چیست و با توجه به آن برنامه ریزی 
می کند. قبول دارم حضور این ستاره ها لیگ قهرمانان آسیا را جذاب و مهیج 
می کند ولی این اتفاق در کل کشورهای آسیایی رخ نداده است و بنا نیست 
در فوتبال ما نیز رخ دهد. راه درست در فوتبال این است که شما وقتی درآمد 
بالایی دارید، می روید سراغ بازیکنان گران قیمت و این راهیست که تمام دنیا آن 

را رفته اند و جواب گرفتند.
تاج خاطرنشان کرد: ما تمامی اسناد مالی 16 باشگاه لیگ برتری را مورد بررسی 
قراردادیم و تمامی آنها زیان ده هستند. اگر این مسیر بخواهد ادامه داشته باشد، 
قطعا فوتبال ما به بیراهه خواهد رفت و فقط بدهی ایجاد می شود و هیچ کس هم 
پاسخگو نخواهد بود. اتفاقا باید اعلام کنم گرفتاری و مشکلات تیم های پرطرفدار 

ما بیشتر از همه است و این وسط خود آنها متضرر شده اند.
وی در مورد حضور بانوان در لیگ بیست و سوم بیان کرد: طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته بانوان علاقه مند به فوتبال در این فصل می توانند در برخی از 
ورزشگاه ها حضور داشته باشند و از نزدیک مسابقات را تماشا کنند. شان و 
منزلت بانوان ما بالاست و نمی شود در ورزشگاهی حضور پیدا کنند که به آنها 

بی احترامی شود و فضای مناسبی برای آنها در نظر گرفته نشده باشد. به عنوان 
مثال می توانم بگویم ورزشگاه نقش جهان، شهید قاسم سلیمانی سیرجان و 

فولادآرنا برای میزبانی از بانوان آماده است و مشکلی در این خصوص ندارند.
رئیس فدراسیون فوتبال اذعان داشت: امسال هر باشگاهی مکلف است بلیط 
فروشی را با کدملی افراد به فروش برساند و به تعداد صندلی های که بلیط فروشی 
است، کسانی را به خدمت بگیرد تا هواداران را در جایگاه مشخص شده خود قرار 
بدهند. این موضوع نیز چیزی نیست که ما ابداع کرده باشیم و این موضوع در 
تمام دنیا انجام می شود. ورزشگاه هایی در لیگ برتر می توانند میزبان باشند که به 
این سیستم مجهز باشند و تیم های باشگاهی اگر نمی توانند این شرایط را مهیا 

کنند، حق میزبانی از آنها سلب می شود.

رئیس فدراسیون فوتبال ؛

 تمام تیم های لیگ برتری زیان ده هستند

پیشکسوت پرسپولیس با بیان اینکه در فوتبال روز دنیا دیگر 
نمی توان تیم های برنده را از قبل پیش بینی کرد، گفت: با 
این حال پرسپولیس تیمی بزرگی است که می تواند در لیگ 

قهرمانان آسیا مدعی باشد.
نقل وانتقالات  پنجره  بسته شدن  مورد  در  رضا وطنخواه  
باشگاه پرسپولیس، اظهار داشت: این مساله خبر خوبی برای 
ما پیشکسوتان و هواداران تیم نیست. بازیکن های خارجی 
بی کیفیت که کل فصل مصدوم یا روی نیمکت هستند و هیچ 
کاری برای تیم انجام نمی دهند، با قراردادهای دلاری خود 

برای باشگاه دردسر ایجاد می کنند.
وی افزود: وقتی پول آنها به موقع پرداخت نشود، سریع به 
فیفا شکایت می کنند. این شکایت های پشت سر هم بازیکنان 
خارجی بی کیفیت، موجب بسته شدن پنجره نقل وانتقالات 
می شود. با این حال بازیکن خارجی خوب مثل گولسیانی هم 
وجود دارد که در تمامی فصل، عصای دست تیم بود. امیدوارم 
مدیران بدهی ها را پرداخت کنند تا دیگر با این مسائل مواجه 
نشویم. وطنخواه درباره اینکه پیشکسوتان استقلال معتقد 
به پرسپولیس توجه بیشتری  هستند وزارت ورزش نسبت 

دارد، یادآور شد: این دو تیم  پایتخت، دولتی هستند و باید به 
طور یکسان به این باشگاه ها توجه کرد. اینکه بعضی ها معتقد 
هستند وزارت ورزش به پرسپولیس توجه بیشتری می کند 
که  پول هایی  استقلال  سابق  مدیران  نیست.  درست  اصلا 
گرفتند را خرج باشگاه نکرده اند. معتقدم که اگر استقلال و 
پرسپولیس به طور کامل خصوصی شوند، پیشرفت خواهند 
حضور  خصوص  در  پرسپولیس  باشگاه  پیشکسوت  کرد. 
پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا عنوان کرد: پرسپولیس 
از مدعیان لیگ قهرمانان  تیمی بزرگی است و قطعا یکی 

را حفظ کرده  بازیکنان فصل قبل خود  است. پرسپولیس 
و نفرات با تجربه ای هم جذب باشگاه شده اند که این باعث 
می شود دست یحیی گل محمدی باز باشد. پرسپولیس با این 

بازیکنان می تواند بهترین نتایج را کسب کند.
کثیر  آل  کثیر گفت:  آل  درباره جدایی عیسی  وطنخواه 
نباید جدا می شد، چون یک سال مصدوم و 6 ماه محروم 
بود، اما باشگاه او را حفظ کرد. آل کثیر به خاطر بحث مالی 
از پرسپولیس جدا شد و این کار او باعث دلخوری هواداران 

شده است.

وطنخواه: پرسپولیس در آسیا مدعی است

 خارجی های بی کیفیت دردسر ساز هستند
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پورمحمدی:

 مشارکت و رقابت انتخاباتی برای انسجام 
و اقتدار کشور ضروری است

رئیس هیأت عالی شورای وحدت اصولگرایان، مشارکت و رقابت در انتخابات را نیاز 
جامعه و عامل انسجام و اقتدار کشور دانست و گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی نیاز 

کشور را اقتدار و انسجام ملی و بهترین نماد انسجام ملی را انتخابات اعلام کردند.
حجت الاسلام »مصطفی پورمحمدی« روز دوشنبه در نخستین گردهمایی مشترک 
حسینیه  در  وحدت  شورای  عالی  هیأت  و  کشور  سراسر  وحدت  شورای  روسای 
سیدالشهدا)ع( با تسلیت ایام محرم و شهادت امام حسین)ع( گفت: شرایط کشور خطیر 
و از جهات مختلف نیازمند، دقت، مراقبت و هماهنگی و پشتیبانی است و باید از این 

مرحله به صورت موفق عبور و برای جامعه امیدآفرین باشیم.
رئیس هیأت عالی شورای وحدت با قرائت بخشی از عهدنامه امیرالمؤمنین)ع( در 
نهج البلاغه گفت: مودت، همراهی و همبستگی و نیک خواهی در جامعه از مهمترین 

تاکیدات مولای متقین است و این در گرو نزدیکی و صمیمیت مردمان با حاکمان است.
حجت الاسلام پورمحمدی افزود: بر اساس این عهدنامه امیرالمؤمنین )ع( معتقد بودند 
هزینه زندگی در جامعه نباید روی دوش مردمان سنگینی کند و تحمل اجتماعی در برابر 

حکومت آسان باشد.
وی همه را نیازمند توجه به این تعابیر دانست و گفت: این عهدنامه ها در حوزه امامت 
و امارات تعریف می شود و در عرصه مدیریت و ساماندهی امور باید به این ویژگی ها توجه 
کرد. دبیر عالی جامعه روحانیت مبارز افزود: رهبر معظم انقلاب اسلامی نیاز کشور را 
اقتدار ملی از طریق انسجام برای دفع خطر دشمن و بهترین نماد انسجام ملی را انتخابات 

اعلام کردند.
حجت الاسلام پورمحمدی تصریح کرد: امروز مشارکت و رقابت انتخاباتی نیاز و ضرورت 
جامعه برای انسجام و اقتدار کشور است که هم تاریخ و هم فرمایشات امام علی )ع( و هم 

رهنمودهای رهبر معظم انقلاب بر این نیاز تأکید دارند.
وی با بیان اینکه هر حرکت سیاسی باید برای هدفی شکل گیرد، گفت: اهداف باید 
مناسب و متناسب با وضع و حال و موقعیت  کشور باشد و این هوشمندی و فراست باید 
در کنشگران سیاسی شکل گیرد که بتوانند هدف گذاری، تبیین درست و  بسیج صحیح 
داشته باشند تا بتوانند عواطف و فکر و ذکر مردم را جذب کرده و به درک مشترک اجتماعی 
با مردم برسند. پورمحمدی افزود: این اقدامات منجر به شکل گیری اتفاق مطلوب یعنی 
مشارکت گسترده مردم در انتخابات و رسیدن به هدف های خوب و دستاوردهای جهت دار 

رو به جلو و تحولات آفرین خواهد بود.
وی با اشاره به بیانات ابتدای سال رهبر معظم انقلاب اسلامی، گفت: رهبر انقلاب 
تصریح کردند که ما نیاز به تحول داریم. ایشان به شورای انقلاب فرهنگی هم فرموده 
بودند که ما به یک بازسازی انقلابی در فضای فرهنگی نیاز داریم. این ها کلیدواژه های 
بسیار تعیین کننده هستند و اگر درپی تغییر مسیر و راه هستیم این کلید واژه ها بسیار 

می توانند کمک کنند.
مردم به مجلسی می خواهند که  جدی بتواند پاسخگوی نیازها باشد 

پورمحمدی، جامعه را نیازمند هدفگذاری های دقیق و روشن دانست و گفت: امروز 
با نقایص جدی در کشور روبرو هستیم و تقریباً به  این درک مشترک رسیده ایم که نظام 
اداری و اقتصادی با مشکلات زیادی مواجه است که فشارهای خارجی هم آن را تشدید 
می کند. مردم ما از نظر اقتصادی و اداری با مشکلات زیادی روبرو هستند و بزرگوارانه 
آن را تحمل می کنند و هوشمندی ملی و انقلابی و دینی خود را نشان می دهند اما 
شرایط بسیار سخت است.  رئیس جامعه روحانیت مبارز تصریح کرد:  باید تحول اتفاق 
بیفتد و اگر بخواهیم در فضای سیاسی تحولی صورت بگیرد ابتدا باید در نظام اقتصادی 
صورت گیرد، نظامات اداره کشور نیاز به جراحی و ساماندهی دارد و این سازماندهی با 

شکل گیری یک مجلس کارآمد و متعهد انجام خواهد شد.
وی افزود: مجلس متخصص، دانشمند، مجرب و انقلابی و مومن با علقه شدید به 
اصلاح در نظامات کشور باید موجب حرکت روبه جلو در جامعه شود. مردم مطالبه جدی 
اقتصادی دارند و هر کسی که به فکر اصلاح امور کشور است و می خواهد در این عرصه 

گام بردارد باید در این راستا جهت گیری و تلاش کند.
حجت الاسلام پورمحمدی ضمن قدردانی از تمام تلاش های صورت گرفته در کشور، 
تصریح کرد: باید تعارفات و ملاحظات را کنار گذاشت. مردم به مجلسی نیاز دارند که 

بتواند پاسخگوی نیازها به طور جدی باشد.  
رییس هیات عالی شورای وحدت با تاکید بر نیاز جامعه برای تحول و رشد و تعالی، 
گفت: نیازمند یک همفکری، هوشیاری و هم افزایی، تلاش مومنانه هستیم که باید در 

مجموعه های مومن متعهد انقلابی شکل گیرد.

یک کارشناس مسائل اروپا مطرح کرد

اروپا از میانجی گری میان ایروان و باکو به 
دنبال چیست؟

یک کارشناس مسائل اروپا با بیان این که اروپا نسبت به مسائل کشورهای مسیحی از 
جمله ارمنستان حساسیت دارد، معتقد است: شرایط موجود نشان می دهد که ارمنستان 

حال جنگیدن ندارد و ناچار است با آذربایجان و ترکیه کنار بیاید.
علی بیگدلی در گفت وگو با ایسنا در تحلیل خود از دور جدید مذاکرات باکو و ایروان با 
میانجی گری رئیس شورای اروپا در بروکسل گفت: فراموش نکنیم سفر پاشینیان نخست 
وزیر ارمنستان به مراسم ریاست جمهوری اردوغان پیام بسیار مهم و زیادی داشت و نشان 

داد که ارمنستان دیگر حال جنگیدن ندارد و ناچار است با آذربایجان و ترکیه کنار بیایید.
وی تصریح کرد: با توجه به اینکه اکنون آذربایجان کریدور شمال-جنوب و همچنین 
غرب - شرق را گسترش می دهد در صورت نهایی شدن این کریدور ارتباط با آن سوی 
قفقاز قطع می شود و کامیون های ایرانی نمی توانند رفت و آمد کنند حتی ایران در 

نزدیکی این منطقه مانور نظامی برگزار کرد.
این کارشناس مسائل اروپا خاطرنشان کرد: ارمنستان به این نتیجه رسیده که مقاومت 
نتیجه ای ندارد و از طرفی روسیه هم ارمنستان را تشویق کرد با آن ها به نوعی کنار آید. 
ازطرفی  ارمنستان یک کشور مسیحی است و اروپا در مورد کشورهای مسیحی حساسیت 

دارد.
بیگدلی با بیان این که توافقات ایروان و باکو از نظر ژئوپلیتیکی به ضرر ما تمام می شود، 
گفت: براساس شرایط به وجود آمده ارمنستان ناچار شد بین دو دوست قدرتمند یعنی 
آذربایجان و ترکیه تصمیم گیری کند. در نظر داشته باشیم که جدا افتادگی ژئوپلیتیکی 

ما مطلوب نیست .
این استاد دانشگاه یادآور شد: راه اندازی کریدور شرق - غرب  می تواند تا آسیای 
مرکزی ادامه یابد حتی مانور نظامی که پاکستان و ترکیه در خزر انجام دادند در همین 
راستا بود. بنابراین این  کریدور با عبور از خزر به آسیای مرکزی نزدیک شده و نهایتا به طرح 
یک کمربند-یک جاده می رسد. وی درباره این که آیا حمایت اروپا برای حل و فصل این 
مناقشه میان ارمنستان و آذربایجان در ادامه سیاست ناتو برای گسترش در این منطقه 
و نزدیک شدن به خزر است، گفت: به هیچ وجه ناتو به این منطقه نخواهد آمد زیرا این 
مناطق از نظر ژئوپلیتیکی برای غربی ها اهمیتی ندارند و تلاش و حضور برای بودن در 

این منطقه برای مهار کردن ایران است.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

ایران به طور رسمی به دولت روسیه اعتراض کرده است  

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: احترام به حاکمیت و تمامیت ارضی 
کشورها یک اصل شناخته شده و انکار ناپذیر در حوزه بین الملل و مبتنی بر 

منشور ملل متحد و البته یک اصل لازم الاجرا برای تمامی طرف ها است.
ناصر کنعانی صبح روز دوشنبه - 26 تیرماه - در نشست خبری هفتگی 
خود با خبرنگاران در خصوص بیانیه اخیر مشترک شورای همکاری خلیج 
فارس، اظهارداشت: ما نیز نسبت به عدم رعایت این اصل از سوی هر کسی 
واکنش لازم و جدی داشته و خواهیم داشت و طبیعی است که ایران موضوع 
حاکمیت خودش بر جزایر سه گانه را هیچ گاه مورد موضوع بحث نمی بیند و 

دخالت هیچ طرفی را نمی پذیرد و واکنش جدی نشان می دهد. 
وی با بیان اینکه ایران به طور رسمی به دولت روسیه اعتراض کرده است، 
ادامه داد: مواضع غیر دقیق و غیر سازنده هیچ خللی در حاکمیت ملی ایران 

بر جزایر سه گانه نخواهد داشت.
آمریکا مسئول روند حاکم بر توافق برجام است

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص مذاکرات غیر مستقیم میان ایران 
و آمریکا گفت: ایران از فرصت های دیپلماتیک برای تامین حقوق ملت ایران 
غفلت نخواهد کرد و استفاده از ظرفیت کشورهای دوستی که علاقه مند 
هستند در مسیر دستیابی به توافق سازنده کمکی کنند، ایران نشان داده که 

از این رویکردها استقبال کرده و خواهد کرد.
کنعانی تاکید کرد: تا زمانی که منافع ملی ایران از مسیر دیپلماتیک قابل 

تامین باشد، ایران نیز از این فرصت و ظرفیت استفاده خواهد کرد. 
وی ادامه داد: آمریکا مسئول روند حاکم بر توافق برجام است و البته در 
خصوص بازگشت مسئولانه همه طرف ها به برجام نیز این دولت آمریکا است 

که باید پاسخگو باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با اشاره به اینکه مسیر مذاکره و گفت وگو 
همچنان باز است و می تواند موضوعات از مسیر دیپلماتیک پیگیری شود، 
بیان داشت: امکان جمع بندی موضوعات در بازه زمانی پیش رو میسر است، 

اما این آمریکا است که باید در این زمینه تصمیم سیاسی اتخاذ کند.
میزبانی از منافقین مصداق بارز حمایت از تروریست است

وی در خصوص اقدام اخیر ایتالیا در قبال حمایت از منافقین گفت: اقدام 
رسمی جمهوری اسلامی ایران در این ارتباط به طور جدی و فوری انجام شده 

است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: میزبانی از منافقین از سوی هیچ 
دولتی قابل دفاع و توجیه نیست، میزبانی از اعضا و سرکردگان این فرقه از 
سوی هر طرفی مصداق بارز حمایت از تروریست است و با مسئولیت بین 
المللی دولت ها در قبال مبارزه با تروریسم و ادعاهای حقوق بشری کشورهای 

اروپایی کاملا در تعارض است.
کنعانی افزود: نمی شود هم مدعی دفاع از حقوق ملت ایران باشند و هم از 
قاتلان ملت ایران و کسانی که دستشان به خون 17 هزار شهروند ایرانی آلوده 

است دفاع کنند.

وی عنوان داشت: ایران با احضار سفیر ایتالیا واکنش جدی به این مساله 
نشان داده و موضع خود را صریحا به این کشور بیان کرده و ما در پیگیرد 

قانونی اعضا و سرکردگان این فرقه به اقدامات خود ادامه خواهیم داد.
زندانیان اروپایی با قوانین ایران مورد بازجویی قرار می گیرند

سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه درخصوص مذاکرات میان ایران و 
اروپا درباره تبادل زندانیان ایرانی و اروپایی گفت: ما معتقدیم افرادی که در 
ایران زندانی هستند مرتکب جرم و نقض قوانین ملی ایران شده اند و مبتنی بر 

قوانین ایران مورد بازجویی و محاکمه قرار گرفتند. 
کنعانی با اشاره به اینکه ایران همواره در زمینه رأفت انسانی اقدام کرده و 
بخش دیگری در چارچوب گفت وگو با مراجع ذی ربط نیز انجام شده است، 
اظهار داشت: روند گفت وگوها می تواند در بازه زمانی آینده منجر به برخی 

تبادل ها شود. 
وی بر این مطلب هم تاکید کرد که عفو زندانی که مرتکب جرم شده یک 
اصل نیست اما ایران در موارد قابل توجهی به برخورد انسانی عمل کرده 

است.
تعدی به دارایی های ایران توسط آمریکا مصداق بارز راهزنی است

سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص تلاش های آمریکا برای بلوکه 
هیچ  ایران  کرد:  تصریح  مختلف،  کشورهای  در  ایران  های  دارایی  کردن 
گونه اقدام غیرقانونی آمریکا را برای تعدی به دارایی ها و اموال ملت ایران بر 

نمی تابد و این اقدام مصداق بارز راهزنی است.
کنعانی یادآورشد: انتظار ایران از همه کشورهای دنیا این است که چنین 
تقاضاهایی را از سوی آمریکا نادیده بگیرند و به مسؤولیت بین المللی خود 

پایبند باشند.
ایران خواستار پایان جنگ اوکراین و روسیه است

وی در خصوص موضع ایران در قبال جنگ اوکراین نیز گفت: هر اقدامی 
را در مسیر تشدید روند جنگ اوکراین غیر سازنده و مخل صلح و امنیت بین 
المللی دانسته و هر گونه اقدام از سوی هر طرفی برای برافروختن آتش جنگ 

در اوکراین را به نفع هیچ طرفی نمی دانیم.
کنعانی بیان کرد: ایران معتقد است بازگشت به روند سیاسی راهکار خروج 
از جنگ است و بازیگران ذی نفوذ باید کمک کنند تا مسیر سیاسی در برابر 

راهکار نظامی تقویت شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: اتهامات علیه ایران را محکوم 
می کنیم چرا که ما خواهان پایان جنگ هستیم و بر راهکار سیاسی تاکید 

می کنیم.
کنعانی ادامه داد: کسانی که یک طرف این جنگ هستند و تسلیحات 

ممنوعه به اوکراین ارسال می کنند، نباید به اتهام زنی علیه ایران بپردازند.
رژیم صهیونیستی همواره به دنبال ایجاد اختلاف میان کشورهای 

اسلامی است
سخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص برخی تحرکات رژیم صهیونیستی 

در منطقه نیز بیان کرد: رژیم صهیونیستی مبتنی بر ذات خود، امنیت و منافع 
خود را در ناامنی در کشورهای اسلامی و منطقه جستجو کرده و همواره به 
دنبال سوءتفاهمات، ناامنی و ایجاد اختلاف میان کشورهای اسلامی در 

راستای تامین منافع خود است.
آفریقا از حوزه های جغرافیایی اولویت دار ایران است

کنعانی در خصوص سفر آیت الله سید ابراهیم رئیسی به سه کشور آفریقایی 
و توسعه همکاری ها، اظهارداشت: توسعه مناسبات با آفریقا از دستور کارهای 
دولت سیزدهم است و اولین سفر آفریقایی رئیس جمهور هم پس از یک دهه 

صورت گرفت.
وی گفت: این سفر، سفری پرمحتوا از نظر اسناد همکاری های میان ایران 
با سه کشور آفریقایی بود چراکه در خصوص موضوعات مختلفی گفت وگو و 

تبادل نظر شد. 
سخنگوی وزارت امور خارجه بیان داشت: شرکت هایی از ایران در موضوع 
کشت فرا سرزمینی علاقه مند به حضور و مشارکت با کشورهای آفریقایی 

هستند. 
کنعانی با بیان اینکه آفریقا از حوزه های جغرافیایی اولویت دار ایران است، 
خاطرنشان کرد: برنامه های جدیدی برای تقویت روابط با آفریقا وجود دارد که 
باتوجه به نگاه مثبت کشورهای آفریقایی به این امر، می توان گفت که ما در 

آستانه شکل گیری ارتباط جدیدی با آفریقا هستیم.
ایران و پاکستان در مسیر خوبی برای تقویت روابط قرار دارند

وی در خصوص سفر اخیر وزیر دفاع پاکستان به ایران نیز گفت: این سفر 
در استمرار و تداوم همکاری های سازنده میان دو کشور ایران و پاکستان از 
جمله در حوزه همکاری های نظامی و دفاعی مبتنی بر منافع مشترک و تامین 

امنیت مرزهای دو طرف و تاکید بر توافقات گذشته بود.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد:  با وجود اراده قوی سیاسی ایران و 
پاکستان، برداشت ما این است که در مسیر خوبی برای تقویت روابط دو کشور 

قرار داریم.
تداوم حضور گروه های تجزیه طلب مخل امنیت ایران و عراق است

کنعانی در خصوص توافقنامه امنیتی میان ایران و عراق و کوتاهی طرف 
عراقی نیز توضیح داد: همانطور که دولت عراق اخیرا اعلام کرده با مقامات 
اقلیم شمال آن کشور برای تامین امنیت مرزها با ایران به توافقاتی رسیده  

است.
وی تاکید کرد: ایران از هر اقدامی در راستای اجرای توافقنامه امنیتی میان 
دو طرف استقبال می کند و انتظار و توقع دارد که آنها نیز به تعهداتشان پایبند 

باشند و در بازه زمانی مشخص توافقنامه امنیتی را اجرایی کنند.
سخنگوی وزارت امور خارجه  تصریح کرد: مذاکرات و گفت وگوهای ما در 
سطوح مختلف با طرف عراقی برقرار است و سفیر ایران هم اخیرا با مشاور 

امنیت ملی عراق دیدار کرده  است.
کنعانی با اشاره به اینکه نحوه اجرای این توافق رصد می شود و با مقامات 
امنیت  یادآورشد:  ادامه می دهیم،  به گفت وگوهای خود  عراقی همچنان 
مرزهای مشترک به نفع دو طرف است و ما کماکان تاکید می کنیم که تداوم 
حضور گروه های تروریستی و تجزیه طلب در مرزهای دو طرف مخل امنیت 

ایران و عراق است.
همکاری های ایران و عراق مبتنی بر نیازهای مشترک است

با  همکاری ها  و  گفت وگو  مجمع  درباره  ایران  پیشنهاد  خصوص  در  وی 
بر  ایران  است،  روند  یک  این  گفت:  نیز  فارس  خلیج  حاشیه  کشورهای 
اساس پیشنهادی که ارائه کرد این موضوع را مورد اهتمام خود در تعاملات با 

کشورهای حوزه خلیج فارس قرار خواهد داد.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در خصوص قرارداد جدید ایران و 
عراق در قبال دریافت نفت و صادرات گاز تصریح کرد: همکاری های میان 
دو کشور در حوزه های مختلف یک همکاری دوجانبه و مبتنی بر نیازهای 
مشترک است، این همکاری ها با جدیت ادامه پیدا خواهد کرد و مداخلات 
خارجی از جمله نقش غیر سازنده آمریکا به عنوان یک عامل مخل در این 

موضوع عمل می کند. 
کنعانی بیان کرد: ایران و عراق مدل های مختلفی از همکاری را تجربه کرده 
اند، تهاتر یکی از شیوه های همکاری در دنیا است، این شیوه در مناسبات دو 

جانبه در حال انجام است.
وی در خصوص نشست پنج جانبه درباره وضعیت سیاسی در لبنان و گفته 
های رسانه ها درمورد دعوت از ایران نیز، گفت: ما مداخلات خارجی را در امور 
داخلی این کشور غیرسازنده و مانع نقش ملت لبنان در تعیین سرنوشت خود 
می دانیم اما معتقدیم کمک طرف های خارجی برای کوتاه شدن مسیر ثبات 

سیاسی در مسیر خواست ملت لبنان می تواند مثبت باشد.
سخنگوی وزارت امور خارجه در پایان خاطرنشان کرد: تاکنون اطلاعی از 
دعوت ایران به نشست پنج جانبه دوحه در خصوص انتخابات لبنان واصل 

نشده است.

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002004342 شماره  1-رأی 
فرزند  ولمحمدی  بهمن  آقای  تقاضای  به  مربوط   1401114430002002087
غلامعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
109/72 مترمربع پلاک شماره باقیمانده 2 فرعی از 2167 اصلی که طبق بخشنامه 
سازمان به پلاک 2167/2/455 واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حبیب اله ولی احدی از ورثه بانو اشرف میره ئی 

طی سند قطعی شماره 31138مورخ 1345/9/8 دفترخانه 4 قم )م الف17434(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002004094 شماره  رأی   -2
1401114430002000088 مربوط به تقاضای آقای محمد بهتری فرزند علی 
جان در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2191 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از رضا بیگدلی )م الف17435(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003939 شماره  رأی   -3
1401114430002002101 مربوط به تقاضای آقای منصور بیکدلی فرزند نیت 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50/43 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2593 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 359 دفتر 387 )م الف17436(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003927 شماره  4-رأی 
1401114430002001957 مربوط به تقاضای آقای احمد پرستش فرزند شعبان 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 312/35 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2466/3/238 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از احمدرضا بیگ صفحه 162 دفتر 166 )م 

الف17437(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002004103 شماره  رأی   -5
فرزند  شوندی  رضا  علی  آقای  تقاضای  به  مربوط   1402114430002000193
علی اصغر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
86/60 مترمربع پلاک شماره فرعی از2334 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسنعلی زندی مفرد 

)م الف17438(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003262 شماره  رأی   -6
1400114430002001332 مربوط به تقاضای آقای مهدی قاسمه فرزند محمد 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 121/50 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1970 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید حسین سجادی فر صفحه 558 
دفتر 572  )م الف17440(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003258 شماره  رأی   -7
1401114430002002428 مربوط به تقاضای آقای جواد ساریجالو فرزند یعقوب 
درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 82/27 
مترمربع پلاک شماره 60 فرعی از 1999 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از قربانعلی شهبازی صفحه 340 

دفتر 208)م الف17442(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003964 شماره  8-رأی 
1402114430002000119 مربوط به تقاضای خانم زهرا یعقوبی فشکی فرزند 
علی اصغر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
60 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2319/6/121 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از حسین قانعی صفحه 

361 دفتر 196  )م الف17443(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003924 شماره  رأی   -9
فرزند  بابائی  اصغر  علی  آقای  تقاضای  به  مربوط   1401114430002001973
براتعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 123 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1967 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از فخری آقایی)م الف17449(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002004416 شماره  رأی   -10
فرزند  الله شهریار  آقای سیف  تقاضای  به  مربوط   1399114430002002581
به  بنا شده  احداث  آن  در  که  زمین  از ششدانگ قطعه  محمدحسین درقسمتی 
مساحت 127/80 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2382/2 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از فاطمه چای 

پز ورثه غلام چای پز صفحه 167 دفتر 4 )م الف17450(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002004280 شماره  رأی   -11
فرزند  کاظمی  غلامرضا  آقای  تقاضای  به  مربوط   1401114430002002289
یداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 180 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2178 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 

قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از وراث حسن خطیبی)م الف17451(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002002458 شماره  رأی   -12
فرزند  مددی  حسین  آقای  تقاضای  به  مربوط   1401114430002001538
عباسعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
57/60 مترمربع پلاک شماره 71 فرعی از 2603 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 265 دفتر 289 و موروثی  

)م الف17452(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002004344 شماره  رأی   -13
1402114430002000095 مربوط به تقاضای آقای محمدرضا حقگوی فرزند 
علی صفر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
60 مترمربع پلاک شماره فرعی از 160 و 2305/2/159 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از علی صفر 

حقگوی صفحه 23 و 26 دفتر 506)م الف17453(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003253 شماره  رأی   -14
1401114430002002427 مربوط به تقاضای آقای محرمعلی ساریجالو فرزند 
یعقوب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
48 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1979/140 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمدتقی و محمدعلی 

رحمتی نژاد صفحه 574 دفتر 144)م الف17454(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003941 شماره  رأی   -15
آقای محمدعلی شیری فرزند  به تقاضای  1401114430002002327 مربوط 
خیبرعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
62 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1852 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید احمد کروبی صفحه 112 

دفتر 112)م الف17455(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   140260330002003940 شماره  رأی   -16
1401114430002002092 مربوط به تقاضای آقای لطیف شوندی فرزند محمد 
به مساحت 222  بنا شده  از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث  درقسمتی 
مترمربع پلاک شماره488 فرعی از 2393 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از غلامرضا موذن زاده صفحه 

176 دفتر 369 )م الف17456(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی 
مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت 
اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و آوای اقتصاد(
نوبت اول: ۱402/04/۱2
نوبت دوم: ۱402/04/27
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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اگر به شرق یا غرب عالم بروید، دانش 
صحیحی نمی یابید مگر آنچه از نزد ما 

اهل بیت بیرون می آید.
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آیا شایعه اقامت علی لاریجانی در اسکاتلند صحت دارد؟
عزت الله یوسفیان ملا، چهره نزدیک به لاریجانی، در واکنش به برخی شایعات مبنی بر خروج علی 
لاریجانی از کشور گفت: خبر مربوط به سفر لاریجانی به اسکاتلند و اقامت او در این کشور دروغ است و 
تکذیب می شود. وی افزود :اصلا لاریجانی به اسکاتلند نرفته است، در حقیقت آخرین باری که او به خارج 
از کشور رفت مربوط به مراسم اربعین سال گذشته است که به کربلا رفت و امسال هم قصد دارد در مراسم 
اربعین شرکت کند. واقعیت امر این است که لاریجانی قصد سفر به اروپا، حتی کشورهای خلیج فارس 
و هیچ کشور همسایه را نداشته و ندارد.لاریجانی روزدوشنبه در بیت رهبری در دفتر کار خود بود.گفتنی 

است، اخیراً در فضای مجازی اخباری مبنی بر حضور علی لاریجانی در اسکاتلند منتشر شد.

موسسه آموزشی گاج تعطیل شد
رئیس سازمان مدارس غیردولتی اعلام کرد که موسسه آموزشی گاج به دلیل جهت گیری در طرح 
سوالات تعطیل شد.  احمد محمودزاده طی گفت گویی در شبکه افق اعلام کرد: یکی از مجموعه های 
بزرگ آموزشی که در صدا و سیما تبلیغ می شود غیر قانونی است و نباید تبلیغ شود زیرا برای آن حکم 
صادر شد.وی در توضیح این خبر به رای عمومی تعطیلی این مجموعه اشاره کرد و افزود: بنده با دستور 
و امضای وزیر آموزش و پروش نامه ای برای تعطیلی موسسه گاج تهیه و ان را صادر کردیم.رئیس سازمان 
مدارس غیردولتی درباره اتهام این موسسه اظهار داشت: این موسسه در سوالات امتحانی و عمومی حوزه 
ادبیات فارسی که در زمان اغتشاشات برای دانش آموزان تهیه کرد، به سمت اغتشاشات جهت گیری و 

تحریک داشته است.

واکنش ضرغامی به حکم اخیر علیه آزاده صمدی
عزت الله ضرغامی گفت: اعلام عمومی مجازات کار در غسالخانه و یا ارائه  گواهی سلامت روانی، مشکل 
حجاب و عفاف را حل نمی کند.وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در "انتقاد به احکامی که 
برای برخی هنرمندان کشور صادر شده است" توئیتی منتشر کرد و نوشت: »اعلام عمومی مجازات کار در 
غسالخانه و یا ارائه  گواهی سلامت روانی برای متخلفان حجاب، به جای اینکه مشکل حجاب و عفاف را 
حل کند، باعث ایجاد چالش های مهم تر و بیشتری خواهد شد. فکر نمی کنم جناب آقای محسنی اژه ای، 

موافق صدور این احکام باشند.«

صدور گذرنامه ای جدید برای زائران با یک هشتم قیمت
سخنگوی فراجا گفت :صدور گذرنامه زیارتی با یک هشتم قیمت برای محرم و صفر در دستور کار است.
اعتبار گذرنامه های زیارتی پنج سال است و صرفا برای سفر به عتبات عالیات در ماه های محرم و صفر است.

متقاضیان می توانند درخواست خود را در »پلیس من« ثبت یا به شکل حضوری به دفاتر گذرنامه مراجعه 
کنند.رایزنی با طرفِ عراقی برای استفاده از این گذرنامه ها در دیگر ایام سال در دستور کار است.

مشاور رئیس دانشگاه تهران: دانشکده هنرهای زیبا یک مشت »رقاص« هستند!
در یک فایل صوتی رئیس دانشکده ادبیات و علوم انسانی و مشاور رئیس دانشگاه تهران اقدام به تحقیر و 
توهین به دانشکده هنر های زیبای این دانشگاه کرده است. عبدالرضا سیف می گوید که دانشکده هنر های 
زیبای دانشگاه تهران، »دانشکده رقاص ها« است. او این توصیف را در جلسه رسمی عمومی استادان 

دانشکده ادبیات و علوم انسانی دانشگاه تهران برای مجموعه دانشکده هنر های زیبا به کار برده است. 

محکومیت 4 مقام دولتی که قانون هوای پاک را اجرا نکردند
سرپرست معاونت پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان تهران گفت :اواخر سال گذشته، پرونده ای 
در دادسرای تهران برای چهار مقام دولتی به دلیل اجرای نکردن قانون هوای پاک تشکیل شد.با صدور 
کیفرخواست، پرونده به دادگاه ارجاع و منجر به محکومیت آن ها شد که در مرحله اجراست. آنها به 

بهانه های مختلف از انجام تکالیف و وظایف شان در اجرای قانون هوای پاک خودداری می کردند. 

آغاز سال تحصیلی جدید در دانشگاه ها از اول مهر
معاون آموزشی وزیر علوم گفت :همه دانشگاه ها همزمان، سال تحصیلی جدید را از اول مهر آغاز 
می کنند.کلاس ها به صورت حضوری است و امکان حضور و غیاب هوشمند در برخی دانشگاه ها فراهم 

شده است.15 رشته تحصیلی ویژه بانوان خانه دار به شکل غیرحضوری تصویب شده است.

چرا با وجود افتتاح رسمی مسیر بی آرتی قم به پردیسان فعال نیست؛

مردم پردیسان چشم انتظار راه اندازی اتوبوس پرسرعت!

ایمان / گزارش / محسن عبداللهی ؛شهروندان ساکن پردیسان بعد از شنیدن خبر افتتاح مسیر تندرو 
اتوبوس از میدان نماز در بلوار جمهوری تا پردیسان از اینکه می توانند بدون ترافیک و معطلی به مقصد می رساند 
خوشحال شدند ولی این مسیر که بهمن 1401 افتتاح شده بوداما بدون استفاده ازاین سیستم حمل و نقلی 

مدتی بعد با بلوک های سیمانی مسدود شد. 
به استفاده  تمایل بیشتری  پردیسان  اینترنتی ساکنین  و  تاکسی های خطو ط  افزایش کرایه  به  با توجه 
از حمل ونقل عمومی برای تردد   به داخل شهر قم دارند.   قراربود ساکنین پردیسان با استفاده از این مسیر 
درسریع ترین زمان ممکن از هسته مرکزی شهر به پردیسان منتقل شوند، مسیری که از همان ابتدا با مشکلاتی 
مواجه بود از تردد خودروهای سواری و موتورسیکلت گرفته تا مسدود بودن مسیر از فلکه نماز تا فلکه مرجعیت. 

مسیری که برای ساخت آن  44 میلیارد تومان هزینه شده است و به لحاظ فنی نیز حدود پنج سانتی متر رویه 
آسفالتی و حدود 13 هزار تن آسفالت، 3200 متر مکعب بتن و 20 هزار متر مکعب سیمان درآن استفاده شده 

است. 
این مسیرکه  فقط برای استفاده  سیستم اتوبوس پرسرعت ) بی آر تی ( باشد بدلیل نداشتن دوربین و نبود 
نظارت به محل تردد  رانندگان خودورهای سواری و موتورسیکلت ها تبدیل شده بود که  برای فرار از دوربین های 
کنترل سرعت بلوار آیت الله بروجردی از این مسیر با سرعت بالا و  بدلیل نبود نظارت با خیال راحت تردد می کردند. 
در همین مدت کوتاهی که این مسیر افتتاح شده بود شاهد تصادف خودروهای سواری  و موتورسیکلت ها بودیم. 
این مسیر با توجه به صبحت های معاون فنی و عمرانی شهرداری قم یکی از شاخص ترین  پروژه های استان 

است که با  روسازی بتنی که در شهرها کم تر شاهد آن هستیم ساخته شده است. 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم نیزدر زمان افتتاح  گفته بود: این مسیر از معدود مسیرهای استاندارد 
اتوبوس تندرو در سطح کشور است که طراحی آن مربوط به 9 سال پیش و زمان طراحی و اجرای بلوار آیت الله 

بروجردی است. 
عباس حلوایی زاده معاون فنی و عمرانی شهرداری قم نیز با اشاره به اینکه بلوار آیت الله بروجردی در سه فاز 
تکمیل و تحویل مردم شد، با بیان اینکه در فاز نخست مسیر سواری تکمیل و به بهره برداری رسید، عنوان کرد: 

روسازی بتنی برای مسیر اتوبوس رانی انجام شد که در شهرها کم تر شاهد چنین روسازی هایی هستیم. 
بعد از دیدن بسته بودن این مسیر برای پیگیری با سامانه 137 تماس گرفتم و اپراتور در جواب سوالم که دلیل 
مسدودبودن این مسیر چیست ابتدا گفت اطلاعی ندارم و بعد از چند ثانیه گفت مگر شما از این مسیر تردد 

می کنید!!! 
حال سوا اینجاست این مسیر که با توجه به گفته های مسئولین شهرداری قم  با مطالعه و کارشناسی و با 
هزینه 44 میلیارد تومانی احداث شده چرا بعد از مدت کوتاهی که از افتتاح آن می گذرد مسیر مسدود شده!؟؟؟

مدیرکل هواشناسی قم:

هوای قم پایان هفته غبار آلود است
مدیرکل هواشناسی قم گفت: هوای این استان در پایان هفته جاری همراه با گرد و خاک و پدیده ریزگرد همراه 
خواهد بود.  مهران حیدری بنی در گفت و گویی اظهار داشت: وزش باد شرقی در پایان هفته جاری و از روز 
پنجشنبه در قم پیش بینی میشود و سرعت باد ه 55 کیلومتر بر ساعت و جمعه 60 کیلومتر بر ساعت خواهد 
بود. وی یادآور شد که اوج وقوع پدیده ریزگردها و گرد و غبار در قم برای جمعه هفته جاری و شنبه آینده پیش 

بینی شده یاست.
 وی با اشاره به روند کاهش دمای هوای استان قم تا پایان هفته جاری گفت: دیروز بیشینه دما در قم بیشینه 
42 درجه ای ثبت شده این در حالیست که کمینه هوای قم در امروز صبح 23 درجه سانتیگراد بوده است. 
مدیرکل هواشناسی استان قم ابراز داشت: بیشینه دما در قم برای روز سه شنبه 39 درجه سانتیگراد پیش بینی 
می شود اما در پایان هفته و روزهای پنجشنبه و جمعه مجددا شاهد افزایش دما و رسیدن بیشینه به 43 و 44 

دریجه سانتیگراد خواهیم بود.

تالاب گل نیلوفر آبی در مازندران

شهردار قم گفت: همزمان با فرارسیدن ایام محرم 3 هزار فعال زیست محیطی 
و پاکبان در قم به منظور نشان دادن ارادت خود به اهل بیت)ع( ، پاکسازی محیط 
زیست شهری و ایجاد فضای مناسب برای عزاداری هیات های مذهبی آماده هستند.

سید مرتضی سقاییان نژاد روز دوشنبه در نود چهارمین جلسه شورای اسلامی شهر 
قم بیان کرد:  هر سال همزمان با ایام عزاداری سالار شهیدان، شاهد حضور پرشور 
هیات های عزاداری در خیابان های شهر هستیم که با برپایی ایستگاه های صلواتی و 
توزیع نذورات ارادت خود به اهل بیت)ع( به ویژه حضرت امام حسین )ع( را نشان می 
دهند. وی ادامه داد: امسال 3هزار نفر بسیج شدند پاکی محیط را در ایام عزای سالار 
شهیدان را در شهر ایجاد کنند تا بهترین فضا را برای عزاداران و هیات های مذهبی 

مهیا شود.
۱۶۵ مسجد در قم ملزومات عزاداری دریافت می کنند

شهردار قم همچنین از اهدای ملزومات مختلف فرهنگی و کاربردی مناسب برگزاری 
عزاداری در ماه محرم به 165 مسجد در قم خبر داد.

وی گفت: یکی از سیاست های اصلی شهرداری، توجه به برگزاری هر چه باشکوه 
تر مراسم های مذهبی و دینی در سطح شهر است. سقاییان نژاد با بیان اینکه در این 
راستا نقشی که برای مدیریت شهری و شهرداری مناطق تعریف شده است، نقش 
تسهیل گری و همراهی با مراکز و مجموعه های مردمی شهر است، افزود: هیئت های 
مذهبی در این عرصه نقش بسزایی در برگزاری مراسم ها و برنامه های دینی در سطح 
شهر دارند و محله محوری مبنای اصلی برنامه های شهرداری است. وی اظهار کرد: 

شهرداری وظیفه خود می داند که در برگزاری هرچه باشکوه تر مراسم دینی خاصه 
آئین های ماه محرم و عزای سید و سالار شهیدان اباعبدالله الحسین )ع( در کنار 
هیئت های مذهبی منطقه باشد. وی درادامه بر اهمیت ایمنی شهر در ایام عزاداری 
امام  و تکایا در مراسم عزاداری  ایمنی در مساجد  بیان کرد:  توصیه های  و  تاکید 
حسین)ع( و انجام اقدامات لازم در این خصوص توسط شهرداری ها، سازمان ها، 

واحدهای آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری ها بسیار مهم و مورد توجه است.
  باید تسهیلات در اختیار مساجد، تکایا و هیات مذهبی قرار گیرد 

شهردار قم گفت:  برنامه ریزی لازم برای اجرای برنامه های پیشگیری و آمادگی برای 
کنترل حوادث و سوانح احتمالی در ایام محرم سال جاری، ارائه آموزش های مقدماتی 
ایمنی و آتش نشانی به متصدیان مربوطه در مساجد و تکایا و بازدید، بررسی و نظارت 
بر ایمنی مساجد و تکایا انجام می گیرد و در صورت مشاهده هرگونه ناایمنی مراتب به 
متولیان مربوطه تاکید شده است. وی گفت:  باید تسهیلات در اختیار مساجد، تکایا و 
هیات مذهبی قرار گیرد و تا بتوانند برنامه های خود را به خوبی برگزار کنند و شهرداری 
باید در این زمینه به طور جدی تقش آفرینی کند. معاون خدمات شهری شهرداری قم 
نیز در این جلسه گفت: شهرداری همزمان با محرم از طریق اجرای طرح علمداران 
خدمت با رویکرد مسجد محوری و با آسیب شناسی مشکلات سال های قبل در ایام 
محرم به خصوص تاسوعا و عاشورا خدمات ارائه می دهد. مهدی اصفهانی مقدم، 
افزود: رویکرد مسجد محوری برای افزایش مشارکت مردم در نظر گرفته شده و تجربیات 

گذشته نشان داده است که مردم در مساجد مشارکت بسیار خوبی دارند.
آیین اهتزار پرچم های مرتفع در مناطق مختلف اجرا می شود 

اصفهانی مقدم ادامه داد:  برنامه خیمه ای به وسعت شهر با هدف اهدا اقلام نیازمند 
به 165 مسجد نیز از برنامه ها معاونت خدمات شهری شهرداری قم است.

وی افزود:  آیین اهتزار پرچم های مرتفع نیز در مناطق مختلف اجرا می شود.
وی به مدیریت پسماند در ایام سوگواری اباعبدالله الحسین اشاره و بیان کرد: سه 
هزارنفر از کارکنان شهرداری با 270 دستگاه مکانیزیه به جمع آوری پسماندها می 
پردازند. اصفهانیان ، تسهیل عبور و مرور آماده باش تمام تاکسیرانی و اتوبوسرانی و در 
عاشورا و تاسوعا، 120 بازدید از مساجد و تکایا، شارژ کپسول های آتش نشانی، نصب 
2 هزار متر مربع بنر با موضوع محرم و امر به معروف و نهی از منکر و اکران تبلیغات 
محیطی 800 دقیقه در روز و فضا سازی بوستان ها از دیگر اقدامات معاونت خدمات 

شهری شهرداری قم در ایام محرم ذکر کرد.

شهردارقم خبرداد:

۳ هزار پاکبان آماده خدمت رسانی در ایام محرم

مدیرکل بازرسی شهرداری قم :

5 درصد شکایات واصله به شهرداری 
قم قابل پیگیری است

مدیرکل بازرسی شهرداری قم گفت: از میان تمام شکایاتی که به شهرداری قم 
می رسد، 5 درصد پس از صحت سنجی قابل پیگیری است.

بهاءالدین دشتی در گفت و گویی با اشاره به اهمیت فعالیت های نظارتی در 
مجموعه های اجرایی اظهار داشت: این اقدامات باهدف پیشگیری از وقوع سوء 

جریان در مجموعه صورت می گیرد.
وی با اشاره به تشکیل تعداد 396 جلسه نظارتی و رصد موارد اجرایی در قالب 
18 مورد بازرسی های برنامه ریزی شده و 1390 مورد بازرسی های موردی اذعان 
داشت: رصد موضوعات جاری برای بیان به موقع تذکرات قانونی ازجمله مهم ترین 

اقداماتی است که در اداره کل بازرسی شهرداری قم انجام می شود.
مدیرکل بازرسی شهرداری قم با اشاره به بررسی های انجام شده و حساسیتی 
که آن اداره کل نسبت به عملکرد کارکنان شهرداری و سوء جریانات احتمالی 
انضباطی  کمیته  به  تعدادی  انجام شده  بازرسی های  مجموع  از  گفت:  دارد 
معرفی شده اند. وی گفت: در سال گذشته تعداد مکاتبات ورودی به دبیرخانه 
اداره کل بازرسی شهرداری قم تعداد 1092 مورد بوده که این از تعداد حدود 666 
مورد شکایاتی بوده که در اثر درخواست شهروندان موردبررسی قرارگرفته و فقط 
تعداد 58 مورد از این موارد منجر به انجام مکاتبات ناشی از بررسی های انجام شده 

در قالب شکایات مردمی شد.
دشتی ادامه داد: بخش عمده ای از شکایات مرتبط با مسائل شهرسازی و 
ساخت وسازهای شهری است و مرجع رسیدگی به این گونه موارد کمیسیون های 
فرادستگاهی هستند. بخش دیگر نارضایتی ها مواردی است که به دلیل وضع 
قوانین ایجاد می شود و شهرداری صرفاً مجری قوانین است نه تدوین گر آن ها که 
به عنوان نمونه می توان به قوانین طرح تفصیلی و آخرین اصلاحات آن اشاره کرد.

وی با اشاره به اینکه بخش عمده ای از شکایات مردم در شهرداری قم درباره 
مواردی است که خارج از حیطه اختیارات مدیریت شهری محسوب می شود 
الزامات قانونی است که شهرداری  از  اوقات شکایت شهروند  گفت: بسیاری 
مجری این قانون است. مانند شکایت برخی شهروندان نسبت به الزامات طرح 
تفصیلی،تعرفه عوارض یا قطع اشجار که موضوعی قانونی و بر اساس مصوبات 
بالادستی است. وی با اشاره به خدمات عمرانی و فضای سبز و خدماتی که در 
سطح شهر در منظر شهروندان قرارگرفته و یک تحول محسوب می شود گفت: 
مسئله دیگر این است که شهرداری ازنظر پراکندگی و وسعت کار قابل مقایسه با 
دیگر دستگاه ها نیست؛ شهرداری قم هشت منطقه و 14 سازمان دارد که هرکدام 

با یک دستگاه اجرایی بسیار پرکار قابل مقایسه است.
دشتی خاطرنشان کرد: مسئله دیگر اینکه عملکرد شهرداری به ویژه در بخش 
سامانه 137 موجب شده شهروندان با دلگرمی بدانند که انجام شکایت و مطالبه 
گری از شهرداری به پاسخگویی منجر می شود.  به گفته وی شهروندان می توانند 
https://my.qom.ir/ سامانه  طریق  از  غیرحضوری  و  حضوری  به صورت 

service/audit ، یا سامانه 1888 شکایات خود را نسبت به مجموعه شهرداری قم 
مطرح کنند که این شکایات مورد بررسی قرار خواهد گرفت.

 
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

اکران 30 المان بیرق و 40 المان نخل 
در آستانه محرم 

سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم از اکران 30 المان بیرق و 40 المان 
نخل در آستانه محرم در سطح شهر قم خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به اقدامات شهرداری در راستای آماده سازی شهر برای 
ایام عزاداری اباعبدالله الحسین)ع( اظهار کرد: المان های ویژه بیرق مجموعاً 30 
عدد در آستانه محرم از ورودی میدان بزرگ امام خمینی)ره( تا حرم مطهر اکران 

خواهد شد.
وی با تأکید بر اینکه کلیه المان های ماه محرم که در حدود 40 المان بوده 
مشتمل بر المان های نخل، بازسازی شده اند گفت: در آستانه محرم با تلاش یک 

گروه طراحی از خوزستان، این المان ها آماده سازی شده و اکران خواهد شد.
سرپرست سازمان زیباسازی شهرداری قم با بیان اینکه حدود 410 المان نوری 
در سطح شهر نصب شده است افزود: عمده این المان ها هوشمند است که 

متناسب با ایام محرم تغییر خواهند کرد و باقی نیز دستی آماده سازی می شوند.
وی با تأکید بر اینکه 30 المان پلاک نیز که 11 مورد از قدیم بوده و 19 مورد با 
ابعاد بزرگ تر آماده سازی شده در آستانه محرم اکران خواهد شد تصریح کرد: این 
المان ها با مدلی جدید و به صورت تابلو متحرک شهری و با نورپردازی در محرم 

اکران شده و بعد از ایام عزاداری جمع آوری خواهد شد.
جوادیان با اشاره به تغییر برچسب های المان های سرو و اختصاص سازه های 
شهری برای فضاسازی محرم عنوان کرد: تمام تلاش ما بر این است که فضای 

عمومی شهر کاملًا متناسب با ایام عزاداری اباعبدالله الحسین )ع( باشد.
 

معاون شهردار قم مطرح کرد؛

لزوم انجام مطالعات عارضه سنجی 
ترافیکی در ساخت وسازها 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خواستار وضع قوانین بالادستی برای 
انجام مطالعات عارضه سنجی برای ساختمان های بزرگ با کاربری خاص شد. 

رضا خانه زاد یزدی در گفت وگویی با اشاره به اینکه مطالعات عارضه سنجی 
ترافیکی در دنیا نوع متداولی از مطالعات است اظهار داشت: این مطالعات برای 

هر ملک با کاربری خاص صورت می گیرد. 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم توجه به اولویت این موضوع در معاونت 
را مورد توجه قرار داد و اضافه کرد: پیگیر هستیم که احداث ساختمان های خاص 
حتماً با عارضه سنجی ترافیکی همراه باشد و نیازهای پارکینگی و تردد در این 
ساختمان ها در نظر گرفته شود که البته این موضوع به وضع قوانین بالادستی 

نیازمند است. 
برای  و  است  کلی  الگوی  یک  قم  شهر  تفصیلی  طرح  داد:  ادامه  وی 

ساختمان های خاص و ویژه باید مطالعات تکمیلی داشته باشیم. 
خانه زاد یزدی با اشاره به اینکه عارضه سنجی ترافیکی بر مبنای علم روز و با 
استفاده از ابزارهای نوین بسیار کارگشا است خاطرنشان کرد: همان طور که در 
هر ساختمان یک طراح سازه و معمار و تأسیسات داریم، یک طراح ترافیک هم 
وجود داشته باشد که برای این ساختمان های خاص برنامه و طرح بدهد تا پس 

از تصویب اجرایی شود. 
وی مطرح کرد: سال هاست وجود مهندس ترافیک در نظام مهندسی ساختمان 
تائید شده اما استفاده از این تخصص تنها به احساس نیاز مالک در موارد خاص 
بستگی دارد درحالی که تمام ساختمان های با تراکم بالا و کاربری های جاذب 

سفر به ویژه در هسته مرکزی شهرها باید این مطالعات را داشته باشند. 
 

مدیر منطقه هفت شهرداری قم :

طرح ساماندهی قبرستان نو
 در حال اجرا است

مدیر منطقه هفت شهرداری قم گفت: تعیین تکلیف مغازهای قبرستان نو و 
ساماندهی قبرستان به شهرداری منطقه هفت واگذار شد که تا این لحظه حدود 

10 مغازه از 134 مغازه موجود در طرح ساماندهی تعیین تکلیف شده است.
محمد رمضانی با اشاره به طرح ساماندهی قبرستان نو اظهار کرد: تعیین 
تکلیف مغازه های محدوده قبرستان نو و ساماندهی قبرستان به شهرداری منطقه 
هفت واگذار شد که با اعتبار اراضی 48 هکتاری، تا این لحظه حدود 10 مغازه از 

134 مغازه موجود در طرح ساماندهی تعیین تکلیف شده است.
وی با بیان اینکه بهسازی قبرستان نو نیازمند همراهی سازمان اوقاف و امور 
خیریه است، افزود: شهرداری با استفاده از همه ظرفیت ها در تلاش است در 
مدت زمان مناسب کار تملکات این پروژه را به اتمام برساند تا سازمان بهسازی و 
زیباسازی اطراف حرم مطهر به عنوان متولی اجرای این طرح ادامه روند کار را تا 

تکمیل طرح پیگیری و عملیاتی کند.

عکاس :یاسر نتاج

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( با بیان 
اینکه عزاداری ها و هیأت گردانی ها وقتی ارزش 
و اعتبار دارد که هویت داشته باشند، افزود: پیام، 
پرچم و برنامه های هیأت باید نشان دهنده هویت 
آن باشد و این هویت باید حسینی و عاشورایی باشد.
آیت الله سیدمحمد سعیدی در گردهمایی هیأت 
های مذهبی استان قم با بیان اینکه ما بنا نیست از 
نظر رفتاری به گونه ای رفتار کنیم که کسی هویت ما 
را متوجه نشود، ابراز کرد: امام حسین)ع( از ابتدای 
حرکتشان خود و دودمانشان را معرفی کردند، راه، 
هدف و صف بندی خود را مشخص کردند و فرمودند 
مرگ با عزت بهتر از زندگی با ذلت است و مثل منی 

هرگز با کسی مثل یزید بیعت نمی کند.

وی با اشاره به اینکه امام حسین چراغ هدایت ما 
هستند، گفت: چراغ هدایت را در جایی نصب می 
کنند که افراد راه گم کرده و یا افرادی که در معرض 
گم کردن راه هستند راه درست را پیدا کنند و گمراه 
نشوند. وی با بیان اینکه یکی از شاخص های هیأت 
های مذهبی به روز بودن است، گفت: کسانی که در 
عاشورا به روز نبودند و امام را به موقع یاری نکردند 
بعد از اینکه امام به شهادت رسیدند پشیمان شدند 
و بعد توابین نام گرفتند که قیامشان هیچ تأثیری 
هم نگذاشت. سعیدی با تأکید بر اینکه رهبر معظم 
انقلاب امسال روی مسأله تبلیغ تأکید زیادی کردند، 
افزود: تبلیغ اختصاص به علما و روحانیون ندارد بلکه 
همه افرادی که قلم و تریبون دارند و به نوعی تأثیرگذار 

هستند باید تبلیغ کنند حتی در بیان احکام شرعی 
به مسائل روز توجه شود. وی با بیان اینکه باید شمر، 
عمرسعد و یزید زمان خود را بشناسیم و در مقابل آنها 
امام زمان خود را یاری کنیم، افزود: اگر امروز هم 
از ترس شمرها، عمرسعدها و یزیدها سکوت کنیم 
مانند همان توابین آن زمان خواهیم بود که پشیمانی 

ما هم سودی نخواهد داشت.
امام جمعه قم تأکید کرد: عزاداری ما ضمن اینکه 
سنت های دیرینه را حفظ می کند باید لرزه به اندام 
باور  باید  را  این  بیندازد؛  زمان  یزیدهای  و  شمرها 
داشته باشیم که اگر ما خدا، دین خدا و ولی خدا 
بر  و  را یاری خواهد کرد  یاری کنیم خدا هم ما  را 

دشمنان پیروز خواهیم شد.

آیت الله سعیدی: 

هویت هیات های عزاداری باید حسینی و عاشورایی باشد

فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ساماندهی و مدیریت بوستان ها و تفرج گاه ها، 
دستگاه های فرهنگی و خدماتی و پلیس و حوزه بهداشت و حتی خانواده ها دارای 

مسئولیت هستند.
سردار محمدرضا میر حیدری در گفتگویی با اشاره به وحدت رویه میان شهرداری 
و نیروی انتظامی در جهت خدمت به شهروندان اظهار داشت: پلیس به عنوان یک 
دستگاهی که مسئول حفظ و ثبات امنیت عمومی در همه زوایای جامعه است، 
ظرفیت های لازم را در تعامل با دستگاه های مختلف به خصوص شهرداری به کار 
می گیرد. فرمانده انتظامی استان قم افزود:همه دستگاه ها باید مسئولیت خود را در 
قبال شهروندان و ایجاد امنیت و آسایش مردم ایفا کنند و در شهر همه دستگاه ها 
خدمت رسانی  مسیر  در  ظرفیت هایی  راستا  این  در  و  دارند  مسئولیتی  چنین 
فراهم شده است. وی در خصوص ایجاد بوستان ها و تفرج گاه ها در شهر قم بیان کرد: 
همه آحاد جامعه باید بتوانند از این ظرفیت ها بهره مند شوند و در ساعات فراغت برای 
آسایش خانواده ها استفاده از این فضاها استفاده کنند. میر حیدری عنوان کرد: 
در ساماندهی و مدیریت بوستان ها و تفرج گاه ها دستگاه های فرهنگی و خدماتی 
و پلیس و حوزه بهداشت و حتی خانواده ها دارای رسالت مهمی هستند. فرمانده 
انتظامی استان قم با اشاره به وجود برخی اشکالات در بوستان ها و ضرورت پای کار 

آمدن تمام دستگاه های مسئول گفت: دستگاه های مسئول باید محدودیت های 
قانونی را تبیین کنند، چراکه این امر وظیفه پلیس نیست که بگوید چرا جوان قلیان 
استفاده می کند، بلکه کار مسئول در حوزه بهداشت است که می بیند بهداشت و 
سلامت جامعه و خانواده به مخاطره می افتد. وی افزود: شهرداری وظیفه احداث و 
ایجاد بوستان و حفظ و نگهداری از آن را به عهده دارد که این موضوع در شادابی و 
نشاط مردم آثار خوبی داشته است. تلاش می کنیم با همراهی دستگاه های فرهنگی 
در رفع دغدغه خانواده ها و ناامنی های احتمالی که وجود دارد به رسالت خود عمل 
کنیم. میرحیدری بیان کرد: با دستگاه قضایی نیز هماهنگی هایی شکل گرفته تا 
در مدیریت و کنترل افراد مزاحم که متأثر از عوامل بیرونی است گام هایی را برداریم، 
خوشبختانه مردم مؤمن قم در همه عرصه ها الگوی رفتاری هستند.  وی تصریح کرد: 
یک سری عوامل بیرونی باعث شده از شرایط مطلوب را فاصله بگیریم، دراین باره 
طرح هایی در ارتباط با مقابله با حمل سلاح سرد در بوستان ها و پارک ها داریم که 
قاطعانه برخورد می کنیم. فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به اینکه باکسانی که 
حقوق شهروندی را در بوستان ها رعایت نکنند برخورد می شود اضافه کرد: در آینده 
نسبت به ساماندهی معتادین و افراد مزاحم و ناهنجار، برخورد قانونی و تشکیل 

پرونده و معرفی به دستگاه قضایی را داریم.

فرمانده انتظامی استان قم مطرح کرد:

برخورد با ناهنجاری و مزاحمت در بوستان های شهری

در آستانه ماه محرم، رویداد »مقام مجنون« در راستای 
نکوداشت و تکریم پیرغلامان حسینی با محوریت 5 
میاندار پیشکسوت هیأت های مذهبی در قم برگزار شد. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل تبلیغات اسلامی 
استان قم، در این رویداد معنوی که روز دوشنبه توسط 
مسئولان  از  تعدادی  شد  برگزار  خزاعی  دعبل  بنیاد 
منزل  در  حضور  با  مردمی  و  فرهنگی  نهادهای 
پیرغلامان حسینی از مجاهدت و اخلاص میانداران 

هیأت های مذهبی تجلیل کردند. 
قاسم شبانی با بیش از 70 سال سابقه میانداری، 
محمدحسین مومن متولی هیأت سینه زنی »دور« که به 
مدت دو ماه هر شب در یکی از مساجد یا حسینیه ها 

عزاداری می کنند با بیش از نیم قرن میانداری، سید 
چهل  سادات  هیأت  میاندار  حسینی فرد  ابوالفضل 
اختران با 40 سال سابقه میانداری، اصغر خجسته خیر 
جانباز دفاع مقدس و سابقه میانداری در جنگ تحمیلی 
و علی ترابیان با بیش از نیم قرن سابقه میانداری از 
پیشکسوتان هیأت های مذهبی هستند که امروز مورد 
تقدیر قرار گرفتند.  استاد غلامرضا فلاح نماینده بنیاد 
دعبل خزاعی در قم در حاشیه این آئین گفت: رویداد 
»مقام مجنون« در راستای نکوداشت و تکریم بیش از 
با محوریت  در سراسر کشور  پیرغلام حسینی   200
میانداران پیشکسوت هیأت های مذهبی از 17 تا 27 

تیرماه در استان های کشور برگزار می شود. 

از  نفر   5 از  آیین،  این  در  افزود:  آئینی  شاعر  این 
میانداران پیشکسوت حسینی با همراهی و همکاری 
مسئولان فرهنگی و ستایشگران اهل بیت)ع( با اهدای 
لوح تقدیر با امضای حجت الاسلام والمسلمین محمد 
قمی رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، اهدای نشان 
 61 سال  در  اسلام  از  دفاع  سردار  عنوان  به  حبیب 

هجری و هدایای دیگر تجلیل شده اند. 
فلاح با بیان اینکه این پیرغلامان با مشورت اعضای 
هیأت ها و بررسی سوابق انتخاب شدند، اظهار داشت: 
همه این پیرغلامان به دلیل داشتن سابقه طولانی در 
میانداری هیأت و دارابودن شاخصه های خاص گزینش 

شدند.

در آستانه ماه محرم صورت گرفت :

تکریم از 5 میاندار هیأت مذهبی در قم 


